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ورود سرمایه خارجی وتاثیر توافق جدید بر اقتصاد ایران؟
        سرمایه گذاری خارجی به عنوان یکی از مهم ترین محرک های رشد اقتصادی در ایران، سال هاست که تحت تأثیر عواملی چون تحریم های بین المللی، ضعف در سیاست خارجی، و موانع ساختاری داخلی ازجمله 
تسلط شرکت های شبه دولتی بر اقتصاد، روندی نزولی را طی کرده است. این در حالی است که کشورهایی مانند عربستان سعودی با سیاست گذاری های هدفمند، در مسیر جذب سرمایه گذاران خارجی با شتابی بالا 

در حال پیشروی اند.

 ســرمایه گذاری خارجــی در اقتصــاد ایران، از جمله راه هایی اســت 
کــه می تواند به رشــد اقتصادی منجر شــود. نخســتین گام برای جذب 
سرمایه گذار خارجی، برقراری روابط گسترده با جهان است؛ امری که ایران 
از آن محروم مانده اســت. در سال های اخیر، به دلایلی، چون تحریم های 
بین المللی و اختلافات سیاســی گسترده ایران با کشور های غربی و حتی 
 برخی کشور های همسایه، میزان سرمایه گذاری مستقیم خارجی به شدت

 کاهش یافته است.
ورود ســرمایه خارجی معمولاً به ایجاد فرصت های شغلی جدید منجر 
می شود. شرکت هایی که از سرمایه گذاری خارجی بهره مند می شوند، برای 
گسترش فعالیت های خود نیازمند نیروی کار هستند. این مسئله می تواند به 
کاهش نرخ بیکاری و بهبود وضعیت اشتغال در کشور کمک کند. همچنین، 
سرمایه گذاری مستقیم خارجی می تواند به بخش های مختلف اقتصادی نظیر 
صنعت، خدمات و سایر بخش ها هدایت شده و زمینه ساز رشد اقتصادی شود.

یکی از راه های جذب سرمایه گذار خارجی، بهبود محیط کسب وکار برای 
فعالان اقتصادی داخلی است. عواملی، چون تعدد قوانین در حوزه کسب وکار، 
موجب پیچیدگی و دشواری فرآیند های بوروکراتیک جهت اخذ مجوز برای 

سرمایه گذاران خارجی و کارآفرینان داخلی شده است.
از دیگر موانع مهم می توان به وجود شرکت های شبه دولتی با اختیارات 
فراوان اشاره کرد که به رقیبی جدی برای بخش خصوصی بدل شده اند. این 
شرکت ها با برخورداری از امتیازات ویژه، مانع رشد و فعالیت آزادانه بخش 
خصوصی شده و فضایی ناامن برای سرمایه گذاران خارجی ایجاد کرده اند.

اما شاید اصلی ترین مانع جذب سرمایه گذاری خارجی، تحریم های گسترده 
اقتصادی باشد. نظام بانکی ایران یکی از اصلی ترین اهداف تحریم های آمریکا بوده 
و همین موضوع باعث شده ارتباط بانک های ایرانی با سیستم سوئیفت به طور 

 کامل قطع شود. در نتیجه، بانک های بزرگ بین المللی نیز از تعامل مالی با ایران 
خودداری می کنند.

از جمله اهداف برنامه هفتم توســعه که توسط دولت سیزدهم تدوین 
شده، رشد ۸ درصدی اقتصاد ایران است. این مسئله با توجه به شرایط فعلی 
کشور تقریباً غیرممکن به نظر می رسد. با این حال، اگر اصلاحات گسترده 
و هم زمانی در سیاست خارجی و سیاست های اقتصادی صورت گیرد و در 
زمینه سرمایه گذاری خارجی فعال و جدی باشیم، بدون شک سرمایه گذاران 

خارجی به سرمایه گذاری در اقتصاد ایران ترغیب خواهند شد.
به طور کلی، کاهش ریســک سرمایه گذاری، تغییر در سیاست خارجی 
کشــور و همچنین بهبود قوانین ســرمایه گذاری می تواند منجر به تغییر 

شرایط فعلی شود.

 روند سرمایه گذاری خارجی در ایران
همان طور که در نمودار زیر مشــاهده می شــود، میزان سرمایه گذاری 
خارجــی پس از اعمال تحریم های اقتصادی در ابتدای دهه ۱۳۹۰ روندی 
نزولــی یافت. اما با امضای توافق برجام در ســال ۱۳۹۴، روند صعودی به 
خود گرفت، به گونه ای که در سال ۱۳۹۶، میزان سرمایه گذاری خارجی از 

مرز ۵ میلیارد دلار نیز عبور کرد.
با خروج آمریکا از برجام در ۱۸ اردیبهشت ۱۳۹۷، سرمایه گذاری خارجی 
بار دیگر با افت شــدید مواجه شد و این روند کاهشی در سال های بعد نیز 
ادامه یافت، به طوری که در سال ۱۳۹۹، میزان سرمایه گذاری جذب شده از 
سطح مصوب آن نیز پایین تر آمد و این وضعیت تا امروز نیز ادامه دارد. این 
تغییر روند در سایر متغیرهای اقتصادی مانند پیشی گرفتن نرخ استهلاک از 
نرخ سرمایه گذاری نیز دیده می شود. معنای این اتفاق این است که اقتصاد 

بهبود رشد اقتصادی کشور 
امسال اجرایی می شود

بحران اسکناس بلای 
جان زردپوشان

شهر فرنگ بود و از همه 
رنگ بود
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بازار نوروز، یکی از مهمترین تارگت های کسب وکارهای وابسته 
به معیشت مردم در اقتصاد ایران است، بسیاری از کسبه، برنامه 
ویژه ای برای بازار شب عیدشان دارند، به ویژه فروشندگان کفش و 
لباس و لوازم خانگی؛ اما نوروز ۱۴۰۴ همه را ناامید کرد. بازار نوروز 
۱۴۰۴ به حدی خالی از مشتری بود که عملاً میزان فروش کسبه، 
کمتر از حتی ماه های عادی سال شده بود! این اتفاق عجیب جای 

تامل عمیق دارد. چه اتفاقی افتاده که مشتری در بازار نیست؟!
حتماً این ضرب المثل قدیمی را شــنیده اید که »طبیعت به 
چمن هم نیاز دارد!« این اتفاق در اقتصاد بیش از جانورشناسی 
و اکوسیستم طبیعت معنادار است؛ همان طور که در طبیعت، 
چمن خوراک حشــرات کوچک و حیوانات کوچک است و آنها 
منبع تغذیه پله های بالاتر زنجیره غذایی طبیعت به شمار می آیند، 
خریداران جزئی بازار شب عید هم پایین ترین طبقه چرخه اقتصاد 
در ایران هستند، اما همان گونه که اگر چمن در طبیعت نباشند، 
زنجیره های غذایی در طبیعت با سرعت باورنکردنی فرو می پاشد، 
اگر خریداران جزئی در بازار عید نوروز هم فقط یک سال، از بازار 

کنار بروند، بخش عظیمی از کسبه ورشکست می شوند!
فروشنده ای که طبق تجربه سالیان گذشته، باید در بازار عید 
مثلاً ۱۰۰ عدد مانتو می فروخته و برای این فروش چشمگیر، به 
صورت چکی از تولیدکننده مانتو خریده و ویترین را پرکرده است، 
وقتی فقط ۵ عدد مانتو بفروشد، نه اجاره مغازه اش را می تواند بدهد، 
نه حقوق کارگرانــش را و نه چک هایش را می تواند پاس کند؛ 
دومینوی بدهی و پاس نشدن چک ها آغاز می شود، تولیدکننده 
هم به کارگرها و خیاط ها و پارچه فروش ها بدهکار می شود و این 
دومینو مانند طوفان به سرعت بخش های مختلفی از اقتصاد را 
درمی نوردد؛ حال پرسش این است که سرمایه های جزئی مردم 
کجاست؟!پاسخ مشخص است، پلتفرم های آنلاین فروش طلا! 
طبق آمارهای منتشر شده بیش از ۸ میلیون ایرانی در سه ماهه 
منتهی به عید نوروز ۱۴۰۴، در پلتفرم های آنلاین طلا خریده اند، 
اگر متوسط خرید هر نفر تنها یک گرم باشد، یعنی ۸ تن طلا در 

این پلتفرم ها به مردم فروخته شده است. 
یعنی شهروندی که باید در بازار شب عید، ۸ میلیون تومان خرج 
خرید کفش و لباس خود و خانواده می کرده، ترجیح داده است به 
جای خرید عید نوروز، در پلتفرم های اینترنتی طلا بخرد. ۸ تن 
طلا یعنی عددی حدود ۶۵ همت! و کسانی این طلاها را خریده اند 
که از طبقه فرودست اقتصادی هستند، چراکه اگر توان اقتصادی 
بالاتری داشــتند، طلای آب شده یا طلای کهنه می خریدند، اما 
کمترین طلای قابل خرید، اگر انگشتر باشد حداقل ۳ گرم وزن 

دارد، پس مجبور است در این پلتفرم ها خرید کند.
خــب، این بازی فروش طلای آنلاین، اولین لطمه اقتصادی 
خودش را به بازار شــب عید زد. حالا ســوالات بعدی شــروع 
می شود؛ آیا واقعا این پلتفرم ها این حجم از طلا اندوخته دارند یا 
فقط با یک پانزی بزرگ به وسعت ایران طرف هستیم؟! اگر بانک 
مرکزی می خواســت طلاهای وارد شده را به مردم بفروشد چرا 
خودش سامانه آنلاین راه اندازی نکرد؟ این پلتفرم ها چگونه در 
مدت زمانی کوتاه به یک باره سبز شدند؟ فاصله راه اندازی برخی 
از این پلتفرم ها با یکدیگر کمتر از یک هفته است و همه سامانه ها 
مشابه هستند! آیا بانک مرکزی خودش نرم افزار پلتفرم ها را در 
اختیار گردانندگان قرار داده است؟ چرا؟ اگر یکباره مردم بخواهند 
سرمایه شان را از این پلتفرم ها برداشت کنند، چه تضمینی وجود 
دارد که به یکباره سامانه از دسترس خارج نشود؟ چرا اعضای هیات 
مدیره یا سهامداران هیچ کدام از این پلتفرم ها مشخص نیست؟

به نظر می رســد، مردم سرمایه شــان را داده اند و فقط یک 
عدد در یک ســایت خریده اند! و به نظر می رســد باید منتظر 
پرونده کثیرالشــاکی دیگری به وسعت کل کشور ایران باشیم! 
بهتر اســت پیش از آنکه فاجعه رخ بدهد، بانک مرکزی، وزارت 
اقتصاد و مجلس شــورای اسلامی به قضیه ورود کنند و ضمن 
 شفاف ســازی، برای صیانــت از اعتبار نظام و ســرمایه مردم

 دست به کار شوند.

سیده فاطمه مقیمی
عضو هیات نمایندگان اتاق ایران

پرونده کثیرالشاکی 
دیگری در راه است؟!

  تعیین حداقل دستمزد متناسب با تورم، حداقل 
خواسته از دولت است

یک کارشــناس اقتصادی گفت: دولــت و حاکمیت 
حداقل کاری را که باید انجام دهند این است که حقوق ها 
و دستمزدها را نسبت به سال گذشته آن، هم راستا با نرخ 

تورم و بیشتر از افزایش حقوق های گذشته انجام دهند.
کامران ندری ، با اشاره به لزوم تعیین حداقل دستمزد 
در هر اقتصاد اظهار کرد: فلسفه تعیین حداقل دستمزد در 
اقتصاد این اســت که سیاست گذار از جهت توزیع درآمد 
نگران وضعیت معیشتی خانوارها و مردم جامعه است که 
این موضوع در اقتصادهای پیشرفته مانند آمریکا که یک 
اقتصاد کاملا لیبرال است، نیز مطرح است، به عبارتی برای 
حمایت از اقشار حقوق بگیر، سیاست گذار معمولا مبادرت 
به تعیین حداقل دستمزد می کند تا مطمئن باشد کسانی 
که کم ترین دستمزد را دریافت می کنند، می توانند حداقل 
زندگی خود را اداره کنند. بنابراین، ماهیت تعیین حداقل 
دستمزد این است که معیشت خانوارها در تنگنا قرار نگیرد.

وی ادامه داد: با این حال، تورمی را که اقتصاد ایران از سال 
۱۳۹۷ به بعد در حال تجربه کردن آن است، یک تورم بالا 
و سنگین است و سابقه نداشته است که طی شش یا هفت 
سال به صورت پیوسته نرخ تورم در کشور بالاتر از ۳۰ درصد 
باشد و این موضوع هزینه های زندگی همه مردم جامعه را 
افزایش داده است که طبیعتا اقشار حقوق بگیر نسبت به سایر 

اقشار درآمدی فشار بیشتری را متحمل شده اند.
متاسفانه دراین بازه زمانی همواره نرخ افزایش دستمزدها 

کمتر از نرخ تورم بوده است. 

یکی از راه های 
جذب سرمایه گذار 

خارجی، بهبود محیط 
کسب وکار برای 
فعالان اقتصادی 

داخلی است. عواملی، 
چون تعدد قوانین 

در حوزه کسب وکار، 
موجب پیچیدگی و 

دشواری فرآیند های 
بوروکراتیک جهت 

اخذ مجوز برای 
سرمایه گذاران 

خارجی و کارآفرینان 
داخلی شده است.

ایران در حال از دست دادن دارایی های خود است.

 سرمایه گذاری خارجی در بازار سرمایه ایران
یکی از مهم ترین آثار ســرمایه گذاری خارجی، افزایش نقدینگی در بازار 
سرمایه است. ورود سرمایه های خارجی می تواند منجر به تأمین مالی پروژه های 
بزرگ شود. از آنجا که منابع داخلی محدود هستند و گاه تأمین مالی دشوار 

است، این موضوع اهمیت ویژه ای می یابد.
همچنین، سرمایه گذاری خارجی به رشد و توسعه بخش خصوصی کمک 
می کند. این سرمایه ها اغلب در پروژه ها و شرکت های خصوصی تزریق می شوند 
که منجر به بهبود عملکرد این بخش می شود. با ورود سرمایه گذاران خارجی، 
شرکت های ایرانی می توانند با منابع مالی بیشتر، در مسیر توسعه و گسترش 
حرکت کنند.حضور ســرمایه گذاران خارجی باعث افزایــش رقابت در بازار 
سرمایه خواهد شد. شــرکت ها برای جلب این سرمایه ها، مجبورند عملکرد 
مالــی، مدیریتــی و بازاریابی خود را ارتقا دهند. ایــن رقابت پذیری، موجب 
بهبود کارایی بازار و ایجاد فرصت های بهتر برای ســرمایه گذاران داخلی نیز 
 خواهد شــد. افزون بر این، حضور سرمایه گذاران خارجی، بازار سرمایه ایران

 را به جهانی شدن نزدیک تر می کند و امکان تعامل با بازار های بین المللی را 
فراهم می آورد.در شــرایطی که ایران به دلیل ناتوانی در حل مسائل سیاست 
خارجی، گرفتار تله تحریم ها شده، شاهد آن هستیم که کشوری مانند عربستان 
سعودی با اقدامات مؤثر، بستر مناسبی برای جذب سرمایه گذاران فراهم کرده 
است. این کشور با صدور ویزا های ویژه برای فعالان اقتصادی، ایجاد مناطق ویژه 
اقتصادی و ارائه مشــوق های مالیاتی، در مسیر جذب سرمایه گذاری خارجی 
گام های بلندی برداشته است؛ امری که می تواند الگویی برای سیاست گذاران 

اقتصادی ایران باشد.
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- صنعت پالایش ایران در سال ۱۴۰۳ با گام های بلند به سوی ثبت تحولاتی بزرگ در 
این صنعت به پیش رفته است و توانسته در مسیر توسعه و حفظ پایداری تأمین انرژی 
کشــور، ارتقای کیفیت محیط زیست و ثبت رکوردهای تازه در تأمین سوخت مایع به 

نیروگاه ها دستاوردهای قابل توجهی داشته باشد.
به گزارش از وزارت نفت، سال ۱۴۰۳ برای صنعت پالایش ایران، سالی پر از تلاش ها و 
تحولات کلیدی بود. در مواجهه با چالش های متنوع و نیازهای فزاینده کشور، این صنعت 
با اقدام های مؤثر و رویکردهای نوآورانه، نقشی اساسی در پایداری و توسعه ملی ایفا کرد. 
این گزارش با نگاهی گذرا به مرور کلی مهم ترین دستاوردها و چالش های این صنعت در 

سالی که گذشت می پردازد.
بزرگ ترین واحد هیدروکراکر غرب آسیا به عنوان آخرین حلقه بخش نخست طرح توسعه 
و تثبیت ظرفیت پالایشگاه نفت آبادان )فاز ۲( به ظرفیت روزانه ۴۲ هزار بشکه، به منظور 
تولید فرآورده های زیست محیطی سبک و دارای ارزش افزوده بیشتر، چهارم تیر ۱۴۰۳ 
به بهره برداری رسید. با راه اندازی بزرگ ترین واحد هیدروکراکر )شکست کاتالیستی غرب 
آسیا( پالایشگاه آبادان، محصولات مرغوب و با استاندارد یورو ۵، منطبق با استانداردهای 
جهانی محیط زیست در جنوب غرب کشور تولید می شود، همچنین با عملیاتی شدن آن، 

کیفیت گازوئیل تولیدی در این پالایشگاه مطابق استاندارد یورو ۵ می شود.
ظرفیت این واحد روزانه ۴۲ هزار بشــکه اســت که با راه اندازی آن ۴۲ هزار بشکه از 

نفت کوره تولیدی پالایشگاه آبادان کاهش می یابد و به محصولات باارزشی نظیر گاز مایع، 
نفتای سنگین و سبک شیرین، سوخت هواپیما و نفت گاز یورو ۵ تبدیل می شود و افزون 

بر ایجاد ارزش افزوده، به سبد محصولات این پالایشگاه تنوع می بخشد.
خط لوله فرآورده های نفتی ۲۲۰ کیلومتری تبریز - خوی - ارومیه با ظرفیت انتقال 
روزانه ۶۵ هزار بشکه ،  چهارم تیر ۱۴۰۳ با هدف انتقال پایدار و ایمن انواع فرآورده های 
نفتی پالایشگاه تبریز به بهره برداری رسید. حذف انتقال جاده ای، صرفه جویی در مصرف 
سوخت و زمان انتقال و کاهش خطرهای ترافیکی و تأثیرات مخرب زیست محیطی مربوط 
به انتقال جاده ای، از دیگر دســتاوردهای این طرح اســت که با اجرای آن از تردد روزانه 

۷۰۰ دستگاه نفتکش جاده پیما در محورهای منتهی به این مقاصد جلوگیری می شود.
همچنین در همین روز، از چهار طرح واحد تصفیه  نفت گاز، خالص ســازی هیدروژن 
PSA، بازیافت گوگرد SRP و بازیافت گازهای انتهای واحد گوگرد TGT پالایشگاه تبریز به 
ارزش ســرمایه گذاری ۱۲۰ میلیون یورو بهره برداری شد. با بهره برداری از این طرح های 
چهارگانه که با استفاده کامل از توانمندی شرکت های پیمانکار، سازنده و مشاوران داخلی 
به سرانجام رسیده است، مقدار گازوئیل یورو ۵ تولیدی این پالایشگاه از روزانه ۲ میلیون 

لیتر به روزانه ۵ میلیون لیتر افزایش یافت.
مرکز پایش و تحلیل داده شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی با هدف 
مشاهده برخط تمام فرآیندهای صنعت انتقال فرآورده به  تفکیک، از زمان تحویل نفت خام 

و ارائه آن به واحدهای تولیدی در پالایشگاه ها، وضعیت خطوط لوله انتقال نفت، مخازن 
ذخیره سازی و انبارهای نفت و درنهایت وضعیت شبکه توزیع و میزان تحویل سوخت به 

تفکیک انواع فرآورده در مناطق مختلف طراحی و رونمایی شد.
خط لوله ۸ اینچ فرآورده فشارشکن علی آباد کتول به نیروگاه برق آذرخش گلستان با 
ظرفیت انتقال ۴۵ هزار بشکه نفت گاز، از سوی متخصصان و کارکنان جوان و مجرب شرکت 
خطوط لوله و مخابرات نفت منطقه شمال طراحی، اجرا و راه اندازی شد. با راه اندازی این 
پروژه نیاز روزانه نفت گاز نیروگاه آذرخش از طریق خط لوله تازه  احداث شده تأمین می شود. 
اجرای این پروژه همچنین دستاوردهای مهمی مانند حذف تردد جاده ای کامیون های 
نفتکش، کاهش حوادث ترافیکی، جلوگیری از آلودگی محیط زیست، کاهش هزینه های 

دولت و پیشگیری از قاچاق سوخت را تحقق خواهد بخشید.
واحد جامدسازی و دانه بندی گوگرد فاز ۲ شرکت پالایش نفت آبادان با ظرفیت ۴۶۰ با 
هدف استفاده حداکثری از ۲۱۰ هزار بشکه خوراک، کاهش اتلاف ذخایر زیرزمینی در فاز 
۲ پالایشگاه آبادان، افزایش ارزآوری و کمک به حفظ  محیط زیست به بهره برداری رسید.

واحد جامدسازی و دانه بندی یکی از واحدهای جانبی اما مهم در فاز دوم پالایشگاه 
آبادان است که وظیفه تبدیل گوگرد مایع تولیدشده در واحد ۵۱ این پالایشگاه به نوع 
جامد را به عهده دارد و قرار است با ظرفیت روزانه ۴۶۰ تن همزمان با راه اندازی مجتمع 

هیدروکراکر وارد مدار شود.

صنعت پالایش؛ از دل چالش ها تا دستاوردهای ماندگار



اقتصاد کلان 

www.petrochemicalind.ir

2
دوشنبـــه 24فروردین  ماه 1404  شمــاره 134 

تجربه جهانی برای رفع ناترازی مسکن
   مسکن یک چالش جهانی است و کشورهای زیادی در این بخش با مشکل کمبود سرمایه گذاری در ساخت و ساز و ناترازی میان عرضه و تقاضا مواجه 

هستند. بررسی وضعیت کشورهای مختلف و راهکارهای آنان برای حل این چالش، می تواند به شناخت و استفاده از تجربه های آنان کمک کند.

اقتصاد کلان 

ایران به طور کلی با شکاف میان عرضه و تقاضا مواجه است. کمبود عرضه و افزایش 
تقاضا باعث شده بازار مسکن امروز با یک ناترازی هفت میلیون واحدی مواجه شود. این 
ناترازی به افزایش شــدید و مداوم قیمت مسکن دامن زده است. آمارها نشان می دهد 
متوسط قیمت یک مترمربع آپارتمان در شهرهای مختلف کشور در دو ساله منتهی به 
۱۴۰۲ حدود ۱۵۰ درصد، در ۵ ساله منتهی به ۱۴۰۲ بیش از ۸۰۰ درصد و در ۱۰ ساله 
منتهی به این سال حدود ۱۸۰۰ درصد رشد داشته است. قیمت مصالح ساختمانی هم 
در دو سال منتهی به ۱۴۰۲ حدود ۷۴ درصد، در پنج سال منتهی به ۱۴۰۲ حدود هزار 
درصد و در ۱۰ ســاله منتهی به ۱۴۰۲ تقریباً ۱۶۰۰ درصد رشد کرده است.  آمارهای 
مربوط به شهرهای مختلف هم بیانگر این است که قیمت مسکن در دو ساله منتهی به 
سال ۱۴۰۲ در مشهد و شهرکرد نزدیک به ۱۹۰ درصد افزایش داشته است. در بازه ۵ 
ســاله هم کرج و ســمنان با حدود هزار درصد رشد دو شهر اول کشور بودند. قیمت در 
دوره ۱۰ ســاله منتهی به ۱۴۰۲ هم در یزد با ۳۵۰۰ درصد رشد رکورد زده است. یزد 

در دو ساله منتهی به ۱۴۰۲ هم ۱۷۰ درصد رشد قیمت مسکن را تجربه کرده است.
 

  عمر کم ساختمان در ایران
ساخت و ساز در ایران طی سال های اخیر با مشکل رعایت نکردن استانداردها و کیفیت 
پایین ساخت هم مواجه بوده است. این مسأله میانگین عمر ساختمان های احداث شده 
را به ۲۶ سال و نهایتاً به ۴۰ سال کاهش داده است. این در حالی است که میانگین عمر 
ســاختمان در اروپا تا ۱۰۰ ســال برآورد می شود. با کاهش عمر ساختمان های موجود 
و نیاز به بازســازی این سازه ها در زمان کوتاه تر، واحدهای جدید با قیمت های بالاتری 
عرضه می شود در صورتی که اگر سازه از ابتدا به صورت استاندارد ساخته شده بود؛ نه 
نیازی به بازسازی در مدت زمان کوتاه بود و نه قیمت منطقه با ساخت واحدهای جدید 
افزایش پیدا می کرد. همچنین با تخریب ساختمان های قدیمی و احداث ساختمان جدید، 
واحدهای قبلی از نظام عرضه حذف می شــود. به عنوان نمونه وقتی یک ساختمان ۱۰ 
واحدی تخریب و ســاختمانی ۱۵ واحدی به جای آن ســاخته شود، اینطور نیست که 
۱۵ واحد به آمار اضافه شده باشد بلکه عملًا فقط پنج واحد به نظام عرضه اضافه شده 

اســت. یکی دیگر از مشکلات اساسی بخش مســکن در ایران، قدرت خرید کم و توان 
تأمین مالی ضعیف ســازندگان است. این مسأله سرعت ساخت را بشدت کاهش داده و 
در بروز ناترازی میان عرضه و تقاضا و در نتیجه کمبود و افزایش قیمت مســکن نقش 
داشته است. قوانین دست و پاگیر، ناکافی بودن قوانین راهگشا، فقدان اسناد بالادستی 
و راهبردی در حوزه صنعت ساختمان، نظارت ناکافی بر زنجیره ساخت و نبود حمایت 
مناسب از سازنده و مصرف کننده هم از دیگر مشکلات اقتصاد مسکن در کشور است. 
در مورد مسأله مسکن در اروپا هم می توان با بررسی وضعیت برخی از کشورها، وضعیت 

کلی اروپا را ترسیم کرد.

 چالش مسکن در فرانسه
فرانســه یکی از کشورهایی است که دچار کمبود مسکن مقرون به صرفه است و این 
کمبود باعث شــده تقاضا برای مسکن اجتماعی افزایش بسیار زیادی پیدا کند. افزایش 
قیمت ملک هم مالکیت برای خانوار کم درآمد را ســخت کرده اســت. بخش زیادی از 
ســاختمان های موجود در این کشور هم قبل از دهه ۱۹۷۰ ساخته شده و فرسوده اند. 

بازسازی این ساختمان ها هزینه زیادی دارد.
در مورد بازار اجاره هم طبق گزارش »Visual Capitalist«، قیمت اجاره در اکثر شهرهای 
فرانسه نسبتاً مناسب اما در پاریس با وجود اعمال نظارت و کنترل از طرف دولت، بالا است.

فرانسه حل چالش مســکن را با افزایش ساخت مسکن اجتماعی، برنامه ریزی برای 
نوسازی شهری، ارائه مشوق برای بازسازی بخش های مربوط به انرژی در ساختمان های 
فرسوده، پر کردن فاصله میان بازار آزاد و مسکن اجتماعی با ساخت مسکن های میانی 

و کاهش تراکم در مناطق شلوغ و استفاده از مناطق با تراکم کمتر دنبال کرده است.

 چالش مسکن در آلمان و سوئد
آلمانی ها اجاره نشــینی را به خرید خانــه ترجیح می دهند به همین دلیل ۵۳ درصد 
آلمانی ها اجاره نشــین هستند و همین موضوع بر سیاست های حمایتی دولت آلمان اثر 
گذاشته است. با این وجود، فشار بر بازار اجاره همچنان بالا است و شهرهای بزرگ مانند 

 از دیگر 
مشکلات اقتصاد 
مسکن در کشور 

است. در مورد 
مسأله مسکن در 
اروپا هم می توان 

با بررسی وضعیت 
برخی از کشورها، 
وضعیت کلی اروپا 

را ترسیم کرد.

 صادرات 2 میلیــارد دلاری ایران به 
اوراسیا

صــادرات ایران به کشــورهای عضو اتحادیه 
اقتصادی اوراســیا در سال گذشته با افزایش ۲۰ 

درصدی به بیش از ۲ میلیارد دلار رسید.
 بر اســاس آمار گمرک ایران، صادرات ایران 
به کشــورهای عضو اتحادیه اقتصادی اوراسیا در 
سال گذشته با افزایش ۲۰ درصدی به بیش از ۲ 

میلیارد دلار رسید.
میزان وزنی صادرات ایران به کشورهای اوراسیا 
۵ میلیون و ۵۹ هزار تن بوده که نسبت به مدت 
مشابه سال قبل ۲۱ درصد افزایش نشان می دهد.

در این مدت یک میلیارد و ۱۲۱ میلیون دلار 
کالا به فدراســیون روسیه، ۵۰۵ میلیون دلار به 
ارمنســتان، ۲۷۸ میلیون دلار قزاقستان، ۱۱۱ 
میلیون دلار به قرقیزستان و ۲۱ میلیون دلار به 

بلاروس صادر شده است.
این گزارش حاکیست، در این مدت همچنین 
۲ میلیــون و ۱۷۴ هزار تــن کالا به ارزش یک 
میلیارد و ۵۱۰ میلیون دلار از مبدا کشــورهای 
عضو اتحادیه اقتصادی اوراســیا وارد کشور شده 
اســت.این میزان کالای وارداتی از کشــورهای 
اوراســیا در سال ۱۴۰۳ نســبت به مدت مشابه 
سال قبل به لحاظ وزن ۳۹ و از حیث ارزش ۲۰ 

درصد کاهش نشان می دهد.

 تخصیص ۸۷۹ میلیــون دلار ارز به 
صنایع در ۱۹ روز

از ابتدای ســال جاری تــا ۱۹ فروردین ماه 
کل تأمیــن ارز صنایع مبلــغ ۸۷۹ میلیون دلار 

بوده است.
 بانــک مرکزی از ابتدای ســال جاری تا ۱۹ 
فروردین ماه یک میلیــارد و ۳۱۲ میلیون دلار 

ارز موردنیاز برای واردات را تأمین کرده است.
از این میزان، کل تأمین ارز صنایع مبلغ ۸۷۹ 
میلیون دلار بوده است که میزان ارز تأمینی برای 
گروه هــای »صنایع حمل و نقل و خودرو« ۲۲۴ 
میلیون دلار، »صنایع تجهیزات برق و الکترونیک« 
۱۴۲ میلیون دلار، »ماشــین آلات و تجهیزات 
تولید« ۷۶ میلیون دلار و »صنایع شــیمیایی و 

پلیمری« ۶۷ میلیون دلار بوده است.
همچنین »صنایع معدنی« ۴۴ میلیون دلار، 
»منسوجات و پوشاک« ۲۰ میلیون دلار و »سایر 
صنایــع« ۲۲۵ میلیــون دلار تا پایــان روز ۱۹ 

فروردین ماه ارز دریافت کرده اند.
گفتنی اســت، پارســال رقمی بالغ بر ۵۱.۳ 
میلیارد دلار برای نهاده ها، مواد اولیه و ماشین آلات 
صنایع مختلف در نظر گرفته شد که نشان دهنده 
جایگاه نخست بخش صنعت در دریافت ارز است.

صنایــع حمل و نقــل و خودرو بــا دریافت 
۹ میلیــارد و ۲۲۴ میلیــون دلار در رتبه اول، 
ماشین آلات و تجهیزات تولید با ۶ میلیارد و ۶۲ 
میلیــون دلار در رتبه دوم و صنایع معدنی با ۵ 
میلیارد و ۴۸۷ میلیون دلار در رتبه سوم دریافت 

ارز قرار دارند.

 بسته حمایت از مســتاجران امروز 
رونمایی می شود

وزیر راه و شهرســازی گفت: بســته حمایت 
از مســتاجران امروز )یکشنبه، ۲۴ فروردین( در 
جلسه شورای عالی مســکن و در حضور رئیس 
جمهور رونمایی می شود. فرزانه صادق وزیر راه 
و شهرســازی با اعلام اینکه جلسه شورای عالی 
مسکن به ریاست رئیس جمهور امروز )دوشنبه، 
۲۴ فروردین( برگزار می شود، اظهار کرد: بخش 
عمده ای از موارد مطرح شده برای امروز در جلسه 
شورای عالی مسکن به بسته استیجاری اختصاص 
دارد.وی اظهــار امیــدواری کرد تا بســته های 
اســتیجاری که امروز در حضــور رئیس جمهور 
رونمایی خواهد شــد به تصویب برســد و بتواند 
بخشــی از مطالبات مردم را در بخش مسکن در 

حوزه اجاره پاسخ دهد.

 فعال سازی ســهمیه واردات تولیدی 
برای سال ۱۴۰۴

طبق اطلاعیه ســامانه جامع تجارت، سهمیه 
واردات تولیدی برای سال ۱۴۰۴ در این سامانه 

قابل استفاده شده است.
 ســامانه جامع تجارت در اطلاعیه ای اعلام 
کرد: پیرو تصمیم وزارت صنعت، معدن و تجارت 
در خصوص ســهمیه واردات ســال ۱۴۰۴، به 
اطلاع رسانده می شــود سهمیه واردات تولیدی 
برای ســال ۱۴۰۴ در سامانه جامع تجارت قابل 

استفاده شده است.
۱- نحوه محاســبه »ســهمیه تولیدی« بهار 

۱۴۰۴ مطابق با فرمول زیر است:
*ســهمیه بهار ۱۴۰۴= مقدار آمار تولید ۱۱ 
ماهــه ۱۴۰۳ )فروردین تا بهمن( + برنامه تولید 
اســفند ۱۴۰۳+ ]برنامه تولید فصل بهار ۱۴۰۴ 
یــا ۳۰ درصد از برنامه تولیــد ۱۴۰۴ )هر کدام 

کمتر باشد([*
چنانچه این ســهمیه از ســهمیه قبلی که تا 
زمســتان ۱۴۰۳ در اختیــار واحدهای تولیدی 
بوده است کمتر باشد، سهمیه قبلی به قوت خود 
باقی خواهد بود. برای مثال اگر سهمیه زمستان 
۱۴۰۳ یک واحد تولیدی ۱۰۰ واحد بوده باشــد 
و سهمیه بهار ۱۴۰۴ طبق فرمول بالا ۹۰ واحد 
تعیین شود، سهمیه قابل دسترسی برای این واحد 

۱۰۰ واحد خواهد بود.
سهمیه تولیدی سال جدید، صرفاً در صورت 
تأیید برنامــه تولید ســال ۱۴۰۴ به واحدهای 

تولیدی اختصاص خواهد یافت.

 برنامه »پزشکی 
خانواده« باید امسال 
آغاز شود

وزیر بهداشت، بر ضرورت آغاز برنامه »پزشکی خانواده« از سال جدید تاکید کرد.
 به نقل از وبدا، محمدرضا ظفرقندی، در نشست توجیهی تکمیل و ارتقا برنامه پزشکی خانواده و روستایی سال ۱۴۰۴، گفت: قاعدتاً باید اجرای برنامه پزشکی خانواده از همین امسال 
آغاز شــود. تاکنون جلســات متعددی در این زمینه برگزار شده و زمان قابل توجهی صرف برنامه ریزی مقدماتی شده است. حتی شخص رئیس جمهور نیز تاکنون دست کم در سه تا چهار 

جلسه مرتبط با این موضوع حضور مستقیم داشته اند.
وی با اشاره به پیچیدگی های اجرای این طرح ملی، افزود: این برنامه صرفاً یک اقدام اجرایی ساده نیست، بلکه طرحی بزرگ و مبتنی بر تغییر رفتار اجتماعی است.

ظفرقندی ادامه داد: برنامه ریزی برای مسیر جدید بیماران، اصلاح الگوی مراجعه و ارجاع و ارتقا نظام شبکه ای خدمات سلامت، همگی نیازمند هماهنگی دقیق میان وزارت بهداشت، 
استانداران و سایر نهادهای مرتبط در سطح استان هاست.وی اضافه کرد: به همین دلیل، تشکیل یک ستاد ملی با ریاست رئیس جمهور برای راهبری کلان این طرح کاملًا ضروری است. 

ستاد اجرایی آن نیز با مسئولیت وزارت بهداشت مأمور اجرای دقیق این برنامه خواهد بود.

یک کارشناس اقتصادی گفت: رابطه مستقیمی میان انتظار تورمی و مذاکرات به 
عنوان ریسک غیر اقتصادی وجود دارد و اخبار مثبت از مذاکرات منجر به سیر نزولی 

قیمت ها می شود.
علی یوسفی نژاد کارشناس و تحلیلگر مسائل اقتصادی در رابطه با تورم انتظاری و 
نقش مذاکرات ایران و آمریکا در تغییر این شاخص اظهار کرد: انتظار تورمی پیشبینی 
از وضعیت قیمت کالاها و خدمات در آینده اقتصاد است و این انتظارات برای دو طیف 
از جامعه اهمیت بیشتری دارد؛ یکی سیاست گذار به جهت مدیریت قیمت و دیگری 

مردم به جهت حفظ ارزش دارایی هایشان.
وی عنوان کرد: اگر سیاست گذار نتواند انتظارات را با سیاست هایی که اتخاذ کرده 

همراه کند، ممکن است آن سیاست های اتخاذ شده با شکست مواجه شوند.
این تحلیلگر اقتصادی با تاکید بر اینکه انتظار تورمی با اصل موضوع تورم تفاوت دارد، 
گفت: تورم انتظاری مؤلفه ای است که ارتباط دو جانبه با نرخ تورم سالیانه دارد. تورم 
انتظاری به میزان تورمی اشاره دارد که افراد و فعالان انتظار مواجه شدن با آن را دارند.

یوســفی نژاد افزود: از طرف دیگر تورم ســالانه همان نرخ قیمت است که توسط 
شــاخص های تورم اندازه گیری و توسط نهادهای مربوطه اعلام می شود. در اقتصاد، 
انتظــارات عامل اصلی برنامه ریزی اقتصــادی و تصمیمات کنونی و آینده کارگزاران 

اقتصادی است.
وی تصریح کرد: تفاوت اصلی میان این دو تورم این اســت که در تورم انتظاری، 
فعالان اقتصادی به دنبال آینده اقتصاد هســتند در حالی که در تورم سالیانه، دنبال 

نرخ واقعی تغییرات قیمت ها هستند.
این تحلیلگر اقتصادی اضافه کرد: در اقتصاد کشور ما هم تورم انتظاری از اهمیت 
بالایی برخوردار است و بنگاه های اقتصادی ممکن است انتظارات خاصی از آینده تورم 

داشته باشند. این تغییرات اقتصادی می تواند تأثیراتی روی مردم و مصرف کنندگان 
داشته باشد.

یوسفی نژاد خاطرنشان کرد: در ایران تورم یکی از چالش های اصلی اقتصادی است که 
می تواند تأثیر قابل توجهی روی قدرت خرید، نقدینگی، سرمایه گذاری و ... داشته باشد.

وی با اشــاره به تأثیر روابط خارجی روی وضعیت تورم انتظاری و تورم ســالیانه 
گفت: روابط خارجی ایران و آمریکا یکی از مهمترین اصول تأمین کننده امید به آینده 
جامعه مدنی و کنش گران اقتصادی اســت. هر زمان انتظار عمومی در بهبود روابط با 
دیگر کشورها و کاهش تنش و تحریم ها باشد، طبیعی است که امید به آینده در مردم 

وضعیت بهتری خواهد داشت.
این تحلیلگــر اقتصادی بیان کرد: یک عامل مهم کنتــرل انتظار تورمی، کاهش 
تنش با اقتصاد بین الملل است؛ یعنی تعامل و تعهدات دو طرفه که متضمن تعهدات 

کامل و صریح و بدون هزینه های اضافی با بازار خارجی است که در آن نه تنها برای 
فعالان اقتصادی که برای سایر افراد نیز می تواند نوید خوبی باشد تا از خرید بیش از 

نیاز خودداری کنند.
یوسفی نژاد ادامه داد: یکی از مشکلات ما در سال های اخیر به تحولات سیاسی و 
شــوک های ناشی از آن مربوط می شود. هر زمان اخبار مذاکرات در فضای مطبوعاتی 
مثبت ارزیابی شــده به دنبال آن، انتظارات شــکل گرفته هم به سمت حل مشکلات 
اقتصادی سوق پیدا کرده و بازارهای اقتصادی مانند بازار ارز به سمت کاهش حرکت 

کردند و بالعکس.
وی تأکید کرد: شــوک مذاکرات پیش رو در کوتاه مدت ممکن اســت بسیار قابل 
توجه باشد؛ یعنی اگر فضای مذاکرات مثبت ارزیابی شود ممکن است انتظارات مثبت 
شکل بگیرد و قیمت ها روند نزولی پیدا کند اما اگر این گونه نباشد و اخبار مذاکرات 
منفی باشــد، ناامیدی از انتظارات تورمی تشــدید می شود و به کارگزاران اقتصادی و 

بنگاه ها و جامعه مصرف کننده پالس منفی ارسال می شود.
این تحلیلگر اقتصادی اذعان کرد: در بلندمدت نیز، انتظارات عقلایی تر می شــود 
و از رفتارهای عجولانه به موجب آن جلوگیری می شــود و به دور از هیجان تصمیم 
 گیــری خواهد شــد. در این شــرایط عوامل اقتصــادی می توانند نقــش خود را به

 خوبی ایفا کنند.
یوسفی نژاد در پایان به اشاره به گزارشی از بانک مرکزی که در پایان سال ۱۴۰۰ 
منتشــر شــده، اظهار کرد: در این گزارش آمده در دوره قبلی مذاکرات یعنی اسفند 
۱۳۹۹، با کاهش انتظارات تورمی متأثر از فضای مذاکرات، شاهد کاهش نرخ ها در بازار 
دارایی بودیم. با توجه به تحلیل بانک مرکزی، رابطه مستقیمی میان انتظار تورمی و 

مذاکرات به عنوان ریسک غیر اقتصادی وجود دارد.

سیر نزولی تورم انتظاری با سیگنال مثبت مذاکرات

برلین و مونیخ طی سال های اخیر با افزایش سریع قیمت ها مواجه شده اند.
بخش مسکن در ســوئد هم با وجود سیستم پیشرفته مسکن اجتماعی 
مشــکلاتی دارد کــه یکی از آنها کمبود مســکن مقرون به صرفــه بویژه در 
کلان شهرهایی مانند اســتکهلم، گوتنبرگ و مالمو است. این مشکل باعث 
شــده بســیاری از افراد جوان و افراد کم درآمد نتوانند مسکن مناسبی پیدا 
کنند. قیمت بالای زمین و بالا رفتن هزینه ساخت، احداث مسکن اجاره ای 
یا اجتماعی را در این کشــور سخت و مردم را ناچار به زندگی در خانه های 
کوچک کرده است. همچنین در سوئد، افراد باید در صف های طولانی برای 
اجاره مســکن بمانند. قیمت مســکن های شخصی هم در سال های اخیر به 
طور چشمگیری افزایش یافته است. البته سوئد برای مقابله با کمبود مسکن، 
تلاش کرده در بخش دولتی و خصوصی ساخت مسکن اجاره ای را با استفاده 
از تصویب قوانین ســاخت مسکن برای اقشار کم درآمد، مشوق های مالی و 

پروژه های حمایتی افزایش دهد.

 بحران مسکن در اسپانیا
وضعیت بخش مسکن اسپانیا به دلیل کمبود سرمایه گذاری در ساخت و 
ســاز، بحرانی است. مالکیت خصوصی مسکن در این کشور بسیار بالاست و 
اقداماتی مانند پیشنهاد وضع مالیات ۱۰۰ درصدی بر خریداران غیراتحادیه 
اروپا، به عنوان سیاســت های پوپولیستی مطرح شده که مشکل اصلی را حل 

نمی کند.
 

 رشــد چشــمگیر قیمــت خانــه در بریتانیا و اجــاره در
 ایرلند و استونی

طبق گزارش »Times« از ســال ۲۰۰۰، قیمت مســکن در بریتانیا رشد 
چشمگیری داشته و از حدود ۸۸ هزار و ۵۰۰ پوند به بیش از ۱۹۰ هزار پوند 
در سال ۲۰۰۷ افزایش یافته است. این افزایش شدید، خانه دار شدن مردم را 
طی سال های اخیر سخت کرده است. استونی بیشترین افزایش قیمت اجاره 
در اتحادیه اروپا را داشــته و بین سال های ۲۰۱۰ تا ۲۰۲۲ اجاره بها در این 
کشــور ۲۱۰ درصد افزایش یافته اســت. این افزایش شدید نشانه ای از عدم 

تعادل جدی بین عرضه و تقاضای مسکن در این کشور است.

 راهکارهای اتحادیه اروپا برای مسکن
اتحادیه اروپا با اجرای برنامه »InvestEU« ســعی در حمایت از پروژه های 
ساخت وساز پایدار با جذب ســرمایه های خرد داشته است. این برنامه بویژه 
به کشــورهای با درآمد پایین کمک می کند تا پروژه های ساختمانی خود را 
تأمین مالی کنند و از این طریق ساخت و ساز را افزایش دهند. اتحادیه اروپا 
همچنین بودجه هایی برای بازسازی انرژی ساختمان ها در نظر گرفته است.

اروپا با توجه جدی به جذب ســرمایه گذاران خصوصی در بخش ساخت و 
ساز، دست به ایجاد پلتفرم های جذب سرمایه جمعی )Crowdfunding(  در 
حوزه املاک زده که این موضوع امکان مشارکت سرمایه گذاران خرد را فراهم 
 Habitat کرده است. از جمله نمونه های موفق این پلتفرم ها می توان به پروژه
Participatif«« در فرانســه اشاره کرد که سرمایه گذاری جمعی شهروندان در 
توسعه مسکن را تسهیل کرده و نتایج مثبتی داشته  است. پلتفرم هایی دیگر 
مانند »Crowdestate« و FundedByMe« « هم به افراد اجازه می دهند که در 

پروژه های مسکن و توسعه املاک سرمایه گذاری کنند.
اتحادیه اروپا همچنین برنامه های مختلفی برای ســاخت مسکن پایدار و 
 »Horizon Europe« کاهش هزینه های انرژی در نظر دارد. برنامه هایی مانند
که به منظور ارتقای استانداردهای ساخت و ساز در کشورهای عضو اتحادیه 
و کاهش تأثیرات محیطی طراحی شده اند، گامی مهم در این راستا هستند.

 راهکارهایی برای بهبود اقتصاد مسکن در ایران
ایران می تواند با توجه به شــرایط داخلی اقتصاد مسکن و استفاده از این 
تجارب، با اصلاح برخی قوانین مانند قانون پیش فروش ســاختمان، فروش 
متری و قاعده مند کردن پلتفرم های فعال در خرده فروشی ساختمان، سوق 
دادن نقدینگی به بخش مسکن، ارائه زمین رایگان و الحاق مناطق جدید به 
شهرهای دارای فضای پیرامونی و صدور مجوز بلندمرتبه سازی در شهرهای 
فاقد مناطق پیرامونی به خصوص در بافت فرســوده این شــهرها، وضعیت 

مسکن را بهبود دهد.

رئیس کمیته تعاون کمیســیون حمایت از تولید با اشاره به اینکه نجات اقتصاد در 
گرو مردمی ســازی اقتصاد است، گفت: باید از ظرفیت های مختلف به ویژه ظرفیت های 

مناطق و استان ها بهره برد.
 کمیته بخش تعاونی اقتصاد با حضور بهمن عبدالهی رئیس اتاق تعاون ایران، محمد 
نصیری رئیس کمیته تعاون کمیســیون حمایت از تولید و اصل ۴۴، روح الله ایزدخواه 
رئیس کمیته تعاون و مشارکت مردمی کمیسیون اقتصاد، فضل الله رنجبر رئیس کمیته 
تعاون کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی و نمایندگان مرکز پژوهش های مجلس 
و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در اتاق تعاون ایران برگزار و طرح الحاق موادی به 

قانون تأمین مالی تولید و زیرساخت ها )ظرفیت تعاونی کشور( بررسی شد.
در این هم اندیشی بهمن عبداللهی، رئیس اتاق تعاون ایران تأمین مالی برای تعاونی ها 
را حائز اهمیت خواند و گفت: با توجه به شرایط اقتصادی کشور و مشکلات نظام بانکی 
در ارائه تســهیلات، تأمین مالی به دغدغه اصلی فعــالان اقتصادی به ویژه تعاون گران 

تبدیل شده است.
رئیــس اتاق تعاون ایران با تاکید بر لزوم توجه ویژه به تأمین مالی تعاونی ها، خاطر 
نشان کرد: بانک توسعه تعاون و صندوق ضمانت سرمایه گذاری دو نهاد مالی در حوزه 

تعاون هستند که توانایی تأمین مالی تعاونی ها و صدور ضمانت نامه با مبالغ بالا را ندارند، 
سرمایه اندک بانک توسعه تعاون از یک سو و تحمیل ارائه تسهیلات تکلیفی شرایط را 

برای انجام فعالیت تخصصی در حوزه تعاون برای این بانک سخت کرده است.
وی افزود: بالغ بر ۱۰۵ هزار تعاونی در کشــور در حوزه های مختلف اقتصادی فعال 
هستند و بیش از ۵۵ درصد محصولات کشاورزی، ۸۰ درصد شیلات، ۷۰ درصد حمل 

و نقل و ۱۲ درصد حوزه معدن سهم تعاونی ها است.
رئیس اتاق تعاون ایران در بخش دیگری از این جلسه با اشاره به دغدغه مردم برای 
حفظ ســرمایه، تصریح کرد: در حال حاضر دغدغه مردم حفظ دارایی اســت که تلاش 

می کنند دارایی های خود را از آسیب مصون دارند.
عبداللهی با بیان اینکه یکی از راه هایی که می توان سرمایه مردم حفظ شود تعاونی ها 
هســتند، اظهار کرد: این فرصتی اســت برای تعاون که برای کاهش دغدغه مردم گام 

بردارد که نیاز به عزم ملی دارد.
وی همچنین گفت: بیش از ۶۰ درصد منابع و تسهیلات بانکی را خصولتی ها می گیرند 

و از این میزان فقط حدود ۵ درصد تعاونی ها از این تسهیلات استفاده می کنند.
رئیس اتاق تعاون ایران تاکید کرد: اگر تعاون را به عنوان راه حلی برای مشکل اقتصاد 

کشــور می دانیم، باید از آن حمایت کنیم.وی اشــاره کرد: بخش تعاون توانمند بوده و 
ظرفیت های بالایی دارد ما در بخش تعاون قوانین و تشکل داریم اما عدم توجه به آن، 
به این دلیل است که فضای تصمیم گیری کشور موافق بخش تعاون نیست.رئیس اتاق 
تعاون ایران در بخش دیگری از این نشســت با اشــاره به مصوبه شورای اقتصاد، اظهار 
کرد: با مصوبه شورای اقتصاد مقرر شد که اتاق تعاون در هر استان ۳ پروژه نیمه تمام را 
انتخاب کند و با اســتفاده از منابع سود سهام عدالت و همین طور با استفاده از ظرفیت 

شرکت های توسعه و عمران شهرستانی این پروژه ها را در اختیار بگیرد.
در ادامه محمد نصیری، رئیس کمیته تعاون کمیسیون حمایت از تولید و اصل ۴۴ 
قانون اساسی مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه بستر تحقق شعار سرمایه گذاری برای 
تولید در تعاونی ها است، ابراز کرد: امسال که مزین به شعار سرمایه گذاری برای تولید 
اســت، تأثیرگذاری این کمیته اهمیت ویژه دارد و تعاون ظرفیت مناسبی برای تجمیع 

سرمایه های خرد در راستای تحقق شعار سرمایه گذاری برای تولید دارد.
وی با اشاره به اینکه نجات اقتصاد در گرو مردمی سازی اقتصاد است، بیان کرد: باید 
از ظرفیت های مختلف به ویژه ظرفیت های مناطق و اســتان ها بهره برد که یکی از آن 

ظرفیت ها تعاونی های توسعه و عمران شهرستانی هستند.

تاکید بر تقویت باور تعاون و قدرتمندسازی تعاونی ها
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 رشد اقتصادی کشور امسال اجرایی می شود

 رئیس امور اقتصاد کلان سازمان برنامه و بودجه کشور گفت: 26 بسته اجرایی برای بهبود رشد اقتصاد کشور در سال گذشته تهیه شد که 
امسال به مرحله اجرا در می آید.

برآوردهای 
ظرفیت های مالیاتی 

ایران برای سال ۱۴۰۴ 
در قالب مدل هایی 
بررسی و به ستاد 

بودجه ارائه شد.

  پیشــنهاد معافیت خدمات درمانی از 
مالیات بر ارزش افزوده بجز خدمات زیبایی

 سازمان امور مالیاتی پیش نویس بخشنامه معافیت 
خدمات درمانی و توانبخشی از مالیات بر ارزش افزوده 

را منتشر کرد.
 ســازمان امور مالیاتی پیش نویس بخشنامه ای 
را تهیه کرده که بر اســاس آن دارو و لوازم مصرفی 
درمانی، خدمات بهداشتی، درمانی )انسانی، حیوانی و 
گیاهی(، تشخیصی، توانبخشی و آرامستان از مالیات 

بر ارزش افزوده معاف می شود.
پیش نویس این بخشــنامه مطابق بند ۹ ماده 
۱۲ قانــون مالیات بر ارزش افزوده مصوب ۱۳۸۷ و 
جزء یک بنــد »ب« ماده ۹ قانون مالیات بر ارزش 
افزوده مصوب ۱۴۰۰ مجلس شورای اسلامی تهیه 

شده است.
بر اساس پیش نویس بخشنامه مذکور خدمات 
زیبایی و کاشت مشمول این معافیت نخواهند شد 
اما خدمات جراحی زیبایی ناشی از سوختگی یا ترمیم 

جمجمه از مالیات بر ارزش افزوده معاف می شود.
این پیش نویس پس از کسب نظر فعالان حوزه 
بهداشت، برای طی مراحل قانون گذاری به مراجع 

ذی صلاح ارائه خواهد شد.

 اصناف به همکاری با بازرسان استاندارد 
برای آزمون وسایل توزین ملزم شدند

 مدیرکل اســتاندارد اســتان تهران با اشاره به 
انجام ۵۰ هزار مورد بازرسی و آزمون وسایل توزین 
واحدهای صنفی در ســال گذشته توسط بازرسان 
این اداره کل، تاکید کرد: اصناف موظف به همکاری 
با بازرسان اســتاندارد برای آزمون دوره ای وسایل 

توزین خود هستند.
به گزارش از اداره کل اســتاندارد استان تهران، 
قاسم فدوی روز یکشــنبه افزود: بر اساس ضوابط 
اجرایی و مقررات اوزان، مقیاس و وسایل سنجش، 
وسایل توزین باید دست کم یک بار در سال بازرسی 

شود و صحت عملکرد آنها مورد آزمون قرار بگیرد.
وی با اشاره به اینکه این بازرسی ها، جهت صیانت 
از حقوق مصرف کننده مصوب و اجبار شده است، ادامه 
داد: بر اساس بازرسی های کارشناسان استاندارد و 
آزمایشگاه های همکار تاییدصلاحیت شده، آمار سال 
گذشته نشان داد در زمان آزمون، فقط کمتر از یک 
درصد از وسایل توزین آزمون شده در استان، منطبق 

با استاندارد نبود.
این مسئول با اشاره به اینکه وسایل توزینی که 
صحت عملکرد آنها تایید نشود برچسب تایید صحت 
عملکرد بر آنها الصاق نمی شود، ادامه داد: شهروندان با 
مشاهده برچسب مذکور می توانند از عدم کم فروشی 

وسیله توزین مورد استفاده مطمئن شوند.
فدوی همچنین درباره سوالات متعدد شهروندان 
از قانونی بودن دریافت هزینه آزمون از واحد صنفی 
نیز خاطرنشان کرد: بر اساس مقررات سازمان ملی 
استاندارد ایران، برای انجام این آزمون، کارمزدی باید 
توسط خود واحد صنفی پرداخت شود که تعرفه آن 
هر سال توسط سازمان ملی استاندارد تعیین و به 

ادارات کل استانی ابلاغ می شود. 

اعمال حکمرانی فضــای مجازی با چند 
شرط مهم

فضــای مجازی همانند فضای حقیقی به قانون 
نیاز دارد و دولت باید وظیفه تأمین امنیت را در این 
فضا هم انجام دهد بنابراین بدون شک برای اجرای 
حکمرانی قانون مند در فضای مجازی به همراهی 

همه دستگاه های مسئول نیاز است.
 حکمرانــی قانونمند در فضای مجازی از جمله 
واژه هایی بوده که چند ماهی اســت بیشتر شنیده 
می شــود. در فضای سنتی اشــخاص می دانند که 
چطور و کجا فعالیت کنند و نسبت به حقوق خود 
آگاهــی دارند اما در فضای مجــازی در حوزه های 
مختلف مانند رمز ارزها این حدود مشخص نیست 
و اگر این حوزه قانونمند شــود، فرصتی برای مردم 
فراهم خواهد شد. اگر این فضا ضابطه مند باشد، مردم 
با خیال راحت می توانند فعالیت کنند و در صورت 
مواجه با کلاهبرداری قابلیت پیگیری و ساماندهی 

وجود خواهد داشت.
با این حال به گفته مسئولان حکمرانی در فضای 
مجازی کشور وجود دارد اما باید توسعه پیدا کند؛ 
همانند کار سیاست گذاری در مجلس که تمامیت 
ندارد چون شدت تحولات و سرعت تغییرات در این 

فضا بسیار زیاد است.
بحث حکمرانی فضای در فضای مجازی به امروز 
و دیروز مربوط نمی شود و رهبر معظم انقلاب بارها 
بر ضرورت اهمیت آن در سخنان خود اشاره کردهاند 
به طور مثال ایشــان در اولین دیدار با هیئت دولت 
چهاردهم در ششم شهریورماه سال جاری، به مسئله 
حکمرانی قانونمند در فضای مجازی اشاره کرده و 
فرمودند: »فضای مجازی در کشور باید قانونمند شود؛ 
آن وقت یک فرصت خواهد شد و اگر ما توانستیم در 
فضای مجازی حکمرانی قانونمند داشته باشیم، فضای 
مجازی برای کشور یک فرصت می شود، و الّا ممکن 
است تهدید شود«.دغدغه مقام معظم رهبری نسبت 
به مسئله فضای مجازی امری مسبوق به سابقه است، 
به گونه ای  که در سال ۱۳۹۰ شورایی به عنوان قرارگاه 
و نقطه کانونی متمرکز در فضای مجازی تأسیس شد 
تا این شــورا مسئول سیاست گذاری، برنامه ریزی و 
هماهنگی برای تحقق حکمرانی فضای مجازی باشد.   
مصوبات این شورا طبق احکام رهبر معظم انقلاب 
برای شورای  عالی فضای مجازی کشور الزام قانونی 

داشته و لازم الاجراست.

بخش خدمات اقتصاد 
دیجیتال به سقف خود 
رسیده است

 وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با بیان اینکه بخش خدمات اقتصاد دیجیتال به ســقف خود رســیده اســت از ســرمایه گذاری در بخش های جدید برای بزرگتر شدن کیک اقتصاد 
دیجیتال خبر داد.

سیدستار هاشمی در حاشیه امضای تفاهم نامه میان وزارت ارتباطات و صندوق توسعه ملی درباره تاثیر سرمایه گذاری بر کیک اقتصاد دیجیتال در آینده اظهار داشت: این واقعیت وجود 
دارد که بحث اقتصاد دیجیتال عمده ورودی در دهه ۹۰ در حوزه خدمات است.باور ما این است که حوزه خدمات امروز به سقف خود رسیده و یعنی اگر بخواهیم سهم اقتصاد دیجیتال را 
دوبرابر کنیم، اساسا این از بخش خدمات کشور در نمی آید.وی افزود: بنابراین باید به حوزه های دیگری ورود کنیم که امروز این حرکت در وزارتخانه در حوزه های مشخص بخصوص صنایع 
و محوریت انرژی آغاز شده است.هاشمی تاکید کرد: طبیعتا با نگاه جدید و ظرفیت جدیدی که تعریف کرده ایم و نگاه و افق در بحث اقتصاد دیجیتال با منابع قبلی اصلا امکانپذیر نیست.

وزیر ارتباطات تاکید کرد: ما در وزارت ارتباطات یک ظرفیت تبصره ۱۸ با عاملیت پست بانک را داریم و واقعیت ماجرا این است که این منابع دیگر امروز برای این طرح و نگاه جدید 
کفایت نخواهد کرد، پس درصدد استفاده از ظرفیت صندوق توسعه ملی در قالب این تفاهمنامه هستیم.

علاء الدین ازوجی به تشــریح اقدامات مربوط به امور اقتصاد کلان در ســال گذشــته پرداخت و افزود: یکی از محورهای اصلی 
مربوط به تهیه و تدوین برنامه بهبود رشد اقتصاد کشور در قالب برنامه بازسازی اقتصاد ایران است.

وی یادآورشد: تمامی بحث های رخ داده در این زمینه ذیل ماده ۱۱۹ برنامه هفتم پیشرفت در پنج محور اصلی شامل کنترل 
تورم، بهبود معیشت مردم، کاهش ناترازی ها، بهبود رشد و در نهایت طرح ها و اقدامات پیشران انجام گرفت.

ازوجی اظهار داشــت: پارســال ۲۶ بسته اجرایی توسط دستگاه های اجرایی تهیه و تنظیم شد که پس از تلفیق، در سال جدید 
به مرحله اجرا در خواهد آمد.

رئیس امور اقتصاد کلان ســازمان برنامه و بودجه گفت: تعدادی از این محورها، به بهبود وضعیت اقتصاد ایران کمک می کند 
و ۲ حوزه بهبود معیشت و کنترل تورم نیز می توانند در این زمینه نقش آفرینی کنند و قدرت خرید مردم را افزایش دهند.

وی در ادامه به اقدامات انجام شده برای آمادگی اقتصاد ایران در برابر شرایط تحریمی اشاره و خاطرنشان کرد: با توجه به تحولات 
جهانی و تحولات ژئوپولتیک، با همکاری دستگاه های اجرایی، در پنج محور مشخص شامل بهداشت، تامین کالای اساسی، نفت، 

بانک مرکزی و صنعت اقدامات اولیه ای تنظیم و به تصویب مقامات اجرایی کشور رسید.

 تهیه چهارچوب عملیاتی تجارت با روسیه
ازوجی ادامه داد: تجربه تاریخی اقتصاد ایران نشان می دهد که تعامل اقتصادی با کشورهای منطقه 
اوراســیا بســیار کمرنگ و ناچیز بوده از همین رو برای بهبود وضعیت اقتصادی ایران با تاکید رئیس 
جمهوری و رئیس ســازمان برنامه و بودجه و با خواست کشور روسیه، بررسی اولیه برای نحوه توسعه 

تجارت در این منطقه صورت گرفت.
رئیس امور اقتصاد کلان ســازمان برنامه و بودجه گفت: یک چهارچوب عملیاتی توسعه تجارت با 
روسیه در همین زمینه با حضور دستگاه های مختلف اجرایی کشور به خصوص وزارت خارجه و وزارت 
نفت و همچنین سازمان توسعه تجارت آماده شد و حتی بحث های اقداماتی مورد نیاز نیز به صورت 
میدانی انجام گرفت.به گفته وی جزئیات گزارش این اقدامات لیست مصوبات کمیسیون شورای اقتصاد 

قرار دارد و با تصویب آن، این برنامه عملیاتی خواهد شد.

 مشارکت نهادهای کلیدی در تدوین بودجه
ازوجی یکی از دیگر از اقدامات انجام گرفته طی سال ۱۴۰۳ را جلب مشارکت کلیدی نهادهای موثر 
در اقتصاد کلان برای تدوین لایحه بودجه ۱۴۰۴ دانست و اضافه کرد: برآوردهای ظرفیت های مالیاتی 

ایران برای سال ۱۴۰۴ در قالب مدل هایی بررسی و به ستاد بودجه ارائه شد.
رئیس امور اقتصاد کلان سازمان برنامه و بودجه اعلام کرد: برای لایحه بودجه ۱۴۰۴، تکلیف شده 
بود که امور اقتصاد کلان شــمای کلی از مباحث و تصویر اقتصاد ایران را به صورت شــفاف در معرض 
عموم قرار دهد و به صورت یک گزارش خیلی منطقی، علمی و کارشناسی در اختیار مجلس شورای 

اسلامی گذاشت شد.

 پیگیری روش های تامین مالی برنامه هفتم
وی یکی دیگر از اقدامات مهم در حوزه اقتصاد کلان را بحث اجرایی سازی مواد ۳ و ۱۱۸ و برنامه 
هفتم پیشرفت دانست و افزود: این موارد مبتنی بر بحث تامین مالی یا روش های تشخیص منابع مالی 

برای رشد اقتصادی در طول دوره اجرای برنامه محسوب می شود.
ازوجی اضافه کرد: طی بحث های کلانی برای تدوین برنامه هفتم، برنامه مشخصی برای تجهیز منابع 

تنظیم و در بخش های کلان و حوزه های مختلف اقتصادی منابع مالی برآورد شده است.
رئیس امور اقتصاد کلان سازمان برنامه و بودجه از توجه به الزامات رشد اقتصادی هشت درصدی 
در تدوین لایحه بودجه خبر داد و یکی از آنها را ایجاد یک میلیون فرصت شغلی جدید و سهم بهره 
وری ۳۵ درصدی با تامین بیش از ۱۳ همت منابع مالی اعلام کرد.وی الزامات تحقق این منابع مالی 
را جلب مشــارکت حوزه های اقتصاد کلان در بخش بانکی، بازار ســرمایه و تجارت خارجی دانست و 
یکــی دیگر از اقدامات در زمینه تدوین لایحه بودجه ۱۴۰۴ را تهیه نظام نامه برنامه بهره وری مطابق 
ماده ۱۱۱ برنامه بهره وری برشــمرد.ازوجی اضافه کرد: قانون گذار این موضوع را مد نظر داشــته که 
پیش از تنظیم برنامه ملی بهره وری، چارچوب اولیه در قالب نظام نامه بهره وری تهیه و تدوین شود.

 پیگیری کفایت سرمایه بانک ها
رئیس امور اقتصاد کلان سازمان برنامه و بودجه یکی دیگر از موارد بررسی شده را کفایت سرمایه 
بانک ها در بحث برنامه هفتم خواند و گفت: تنظیم برنامه افزایش سرمایه به دولت و این سازمان تکلیف 
شده تا پس از تدوین، گزارش نهایی در اختیار شورای عالی راهبری قرار گیرد و ذیل لایحه بودجه سال 

۱۴۰۴ به عنوان یک اقدام اجرایی گنجانده شود.
افزایش سرمایه بانک های دولتی و ارائه گزارش های نظارتی برنامه ششم توسعه به مجلس شورای 
اسلامی از دیگر اقدامات مهم حوزه امور اقتصاد کلان در سال گذشته بود که ازوجی به آن ها اشاره کرد.

 رئیس ســازمان بازرســی کل کشور با تاکید بر نظارت بر هزینه کرد تسهیلات در 
محل خود، گفت: در عین حال که باید به تولیدکنندگانی که تسهیلاتی را اخذ کرده 
ولی به خاطر شرایط اقتصادی قادر به پرداخت اقساط آن نیستند کمک کنیم؛ اما از 
لیست بدهکاران کلان بانکی که تسهیلات را در امر تولید هزینه نکردند نباید غافل شد.

به گزارش از ســازمان بازرسی کل کشور، ذبیح الله خداییان در نشستی با مدیران 
عامل بانک های دولتی و غیردولتی، الزامات شــبکه بانکی برای تحقق شعار »سرمایه 
گذاری برای تولید« را تشــریح کرد و با اشــاره به نامگذاری ســال ۱۴۰۴ به عنوان 
»ســرمایه گذاری برای تولید« از سوی رهبر معظم انقلاب، عمل به آن را یک تکلیف 

شرعی و قانونی دانست.
وی ادامه داد: هر کدام از مسئولان باید به اجرای این سیاست و شعار مقید باشند 
و به آن عمل کنند و در همین راســتا از مدیران عامل بانک ها درخواست می شود تا 
تسهیلات را به سمت سرمایه گذاری در امر تولید سوق دهند زیرا صرف تسهیلات در 
بخش های واسطه ای نه تنها مشکل جامعه را رفع نمی کند بلکه آن را افزایش می دهد.

 بانک ها در پرداخت تسهیلات به تولید کمک کنند
خداییان از برنامه ریزی ویژه سازمان بازرسی به منظور نظارت بیشتر در راستای کمک 
به امر تولید خبر داد و با اشــاره به تشکیل قرارگاه سرمایه گذاری برای تولید در این 
سازمان، خاطرنشان کرد که بانک ها باید در امر پرداخت تسهیلات به تولید کمک کنند.

رئیس ســازمان بازرسی کل کشــور با تاکید بر نظارت بر هزینه کرد تسهیلات در 
محل خود یادآور شد: بانک ها باید در این راستا نظارت دقیق تری داشته باشند که اگر 

تسهیلاتی پرداخت می شود در محل خود مصرف شود.

 محرومیت های اقتصادی برای افرادی که تســهیلات را در جای خود 
مصرف نکنند

وی برای کمک به شبکه بانکی از مدیران عامل بانک ها خواست افرادی که تسهیلات 
را در جای خود هزینه نمی کنند، به کمیسیون ماده ۶ قانون سلامت اداری مستقر در 
سازمان بازرسی معرفی کنند تا برای آنها محرومیت های اقتصادی در نظر گرفته شود.

خداییان در این زمینه توضیح داد: در ســازمان بازرسی کل کشور کمیسیون ماده 
۶ قانون ارتقای ســلامت نظام اداری و مبارزه با فساد متشکل از هیاتی از نمایندگان 
سازمان بازرسی کل کشور، قوه قضاییه، وزارت امور اقتصادی و دارایی، وزارت اطلاعات، 
دیوان محاســبات، بانک مرکزی، اتاق بازرگانی و صنایع و معادن ایران و اتاق تعاون 
ایران مستقر است که اگر تسهیلات در جای خود هزینه نشود این کمیسیون به شعبه 
خاصی که متشکل از ۳ نفر از قضات ویژه دستگاه قضایی هستند، موضوع را پیشنهاد 
می دهد و درنهایت محرومیت های اقتصادی تاثیرگذار برای فردی که تسهیلات را در 

جای خود مصرف نکرده است، اعمال می شود.
رئیس سازمان بازرسی با اشاره به معوقات بانک ها نیز اظهار داشت: لیست بدهکاران 
کلان بانکی به سازمان بازرسی کل کشور منعکس شود تا نسبت به وصول این مبالغ 

اقدام و تسهیلات در مسیر تولید قرار گیرد.

 تاکید بر اجرای قانون خروج بانک ها از بنگاه داری
وی با تاکید بر اجرای قانون خروج بانک ها از بنگاه داری خاطرنشان کرد: مطابق بر 
قانون، بانک ها باید ظرف سه سال، سالانه ۳۰ درصد از بنگاه های خود را واگذار کنند، 
از سوی دیگر طبق آمار سازمان بازرسی کل کشور اغلب بنگاه های اقتصادی بانک ها 
زیان ده هستند، از اینرو تاکید می شود ضمن اجرای دقیق قانون و آسیب شناسی لازم، 
هرچه ســریعتر بنگاه های زیان دهی که باری بر دوش بانک ها هســتند، واگذار شوند 
یا با تشــکیل کنسرسیوم و همکاری صندوق توســعه ملی، در میادین نفتی و گازی 

سرمایه گذاری کنند تا سرمایه مولد باشد.
رئیس ســازمان بازرسی کل کشور با اشاره به اختیارات گسترده بانک مرکزی در 
خصوص اصلاح بانک های ناتراز، گفت: اصلاح بانک های ناتراز باید در اسرع وقت پیگیری 
شود. روند این اصلاح کند است و مرتب برداشت از منابع بانک مرکزی از سوی بانک های 
ناتراز بیشتر می شود؛ بنابراین باید بانک های ناتراز هر چه سریعتر تعیین تکلیف شوند 
و اگر نیاز به افزایش سرمایه و تجدید ارزیابی اموال و املاک آنها است، اقدام شود؛ چرا 

که به طول انجامیدن این روند به ضرر بانک مرکزی است.

 سیاست اشتباه انتصاب مدیر دولتی برای بانک ها و بنگاه های غیردولتی 
ناتراز

خداییان با اشاره به سیاست اشتباه انتصاب مدیر دولتی برای بانک ها و بنگاه های 

غیردولتی ناتراز تصریح کرد: انتصاب مدیر دولتی برای بانک ها و بنگاه های غیردولتی 
ناتراز منجر به اصلاح نمی شود، زیرا عملکرد مدیرانی که برای اصلاح بانک و موسسات 
مالی و اعتباری ناتراز منصوب شده نه تنها وضعیت آنها را اصلاح نکرده بلکه مرتب بر 

بدهی آن بنگاه ها و افزایش اضافه برداشت ها افزوده اند.

 سازمان بازرسی به دنبال مچ گیری و تشکیل پرونده علیه مدیران نیست
رئیس سازمان بازرسی کل کشور با تاکید بر رویکرد نظارت حمایتی از بانک ها اظهار 
داشت: سازمان بازرسی کل کشور به دنبال مچ گیری و تشکیل پرونده علیه مدیران 
نیست و تلاش دارد تا با هشدارهای به موقع و پیشنهادات اصلاحی به مدیران کمک 
کند و براین اساس آمار هشدارها و پیشنهادات اصلاحی سازمان بازرسی با پرونده های 

تخلفاتی یا کیفری سازمان بازرسی اصلا قابل مقایسه نیست.
خداییان با اشاره به تاکید رئیس قوه قضاییه مبنی بر کمک دستگاه های نظارتی به 
مدیران، گفت: رویکرد سازمان بازرسی کل کشور این است که خطا را با عمد یکسان 
نبیند. گاهی ممکن اســت یک مدیر لغزش و خطای غیرعمدی مرتکب شود که باید 
به او کمک کرد ولی اگر با نیت سودجویی این خطا صورت بگیرد باید با شدیدترین 

وجه با آن برخورد شود.
رئیس سازمان بازرسی کل کشور با استقبال از پیشنهاد مدیران عامل بانک ها نسبت 
به تشکیل یک کارگروه مشترک پولی و بانکی با حضور افراد صاحبنظر، مدیران بانک ها 
و نمایندگان سازمان بازرسی کل کشور، به معاون اقتصادی سازمان بازرسی ماموریت 

داد که هرچه سریعتر این کارگروه را تشکیل دهد.

 بیش از ۹۰ درصد منابع واحدهای تولیدی از محل بانک ها است
در ابتدای این نشست، معاون نظارت و بازرسی امور اقتصادی سازمان بازرسی کل 
کشور با تاکید بر سرمایه گذاری در حوزه تولید گفت: سرمایه گذاری خارجی با توجه به 
شرایط، موانع و محدودیت  ها در عمل در کشور سخت شده ولی سرمایه گذاری اصلی 
توسط نظام بانکی در اقتصاد انجام می شود و بیش از ۹۰ درصد منابع واحدهای تولیدی 
از محل بانک ها است.ستار شیرعالی تصریح کرد: امروز مدیران عامل بانک های دولتی و 
غیردولتی فرماندهان اقتصادی جنگ اقتصادی هستند و ما این آمادگی را در سازمان 
داریم که از هر نقطه نظری که مدیران عامل بانک ها در راستای رفع موانع تولید برای 

تحقق سرمایه گذاری در تولید داشته باشند، استفاده کنیم.
همچنین در این نشست معاون اقتصادی بانک مرکزی و برخی مدیران عامل بانک ها 
دیدگاه ها و نقطه نظرات خود را مطرح کرده و اکثر آنها از میزان تســهیلات تکلیفی 
بانک هــا، بدهی دولت به بانک ها و عــدم پرداخت آن، پایین بودن نرخ بهره بانکی به 

نسبت تورم گله مند بودند.

از لیست بدهکاران کلان بانکی نباید غافل شد

بر اساس مصوبه ای که بزودی از سوی دولت به بانک مرکزی ابلاغ خواهد شد تسهیلات 
قرض الحســنه ای برای مستأجران فاقد مسکن با سقف فردی ۴۰۰ میلیون تومان و برای 
تهرانی ها ۳۰۰ میلیون تومان تعیین شده است. حال سوال این است آیا این تسهیلات می 

تواند فشار اقتصادی برای اجاره نشین ها را کاهش دهد؟
 اگر چه هنوز مصوبه شــورای عالی مســکن به بیرون درز پیدا نکرده است اما به نظر 

می رسد مهمترین مصوبه این شورا برای مستاجران و نظم دادن به بازار اجاره بها است.
بر اساس این مصوبه  که به بانک مرکزی ایران ابلاغ خواهد شد بانک مرکزی مکلف خواهد 
شد، تسهیلات قرض الحسنه  برای مستأجران فاقد مسکن در نظر بگیرد. این تسهیلات با 
سقف فردی ۴۰۰ میلیون تومان، به خانوارهای تحت پوشش کمیته امداد، بهزیستی، بنیاد 

شهید و دهک های اول تا چهارم درآمدی اختصاص می یابد.
اگر چه منبع تأمین این تسهیلات، ۲۰ هزار میلیارد تومان از محل بند )ث( تبصره ۱۵ 
قانون بودجه سال ۱۴۰۴ اعلام شده است اما شرط اصلی دریافت این وام، نداشتن سابقه 
مالکیت مسکن و معرفی توسط نهادهای ذی ربط است و هدف این طرح، کاهش فشار بر 
مستأجران و ساماندهی بازار اجاره است.در راستای اجرای ماده ۹ قانون ساماندهی بازار زمین، 
مسکن و اجاره بها، وزارت راه و شهرسازی تسهیلات کمک ودیعه مسکن با نرخ مصوب را 
برای مستأجران فاقد مسکن تصویب کرده است. سقف فردی این تسهیلات در شهر تهران 
حداقل ۳۰۰ میلیون تومان تعیین شده و مجموع اعتبار اختصاص یافته برای اجرای طرح، 

۲۰۰ هزار میلیارد تومان )معادل ۲۰۰ همت( است. این طرح با هدف کاهش فشار اقتصادی 
بر مستأجران در کلان شهرها طراحی شده و اولویت دریافت آن با خانوارهایی است که سابقه 
مالکیت ندارند، زوج های جوان با حداکثر ۴ ســال از تاریخ ازدواج، زنان سرپرست خانوار 
و خانوارهای دارای سه فرزند یا بیشتر.بر اساس مکانیسم تعیین شده، مبلغ این تسهیلات 
به صورت سالانه و بر پایه نرخ تورم نقطه به نقطه اعلامی مرکز آمار ایران افزایش خواهد یافت. 
همچنین در تبصره اول این ماده، اولویت دهی به گروه های خاصی از جمله زوج های جوان، 
خانواده های تحت پوشش نهادهای حمایتی و زنان سرپرست خانوار به صراحت تصریح شده 
است.بانک مرکزی موظف است ظرف مدت دو هفته پس از ابلاغ این مصوبه، سهمیه هر 
یک از بانک های عامل را تعیین و ابلاغ کند. طبق تبصره سوم، دستورالعمل اجرایی این 
ماده نیز ظرف دو هفته پس از تصویب در هیئت عالی بانک مرکزی، با همکاری وزارت راه 
و شهرسازی تهیه و منتشر خواهد شد.در حوزه تنظیم نرخ اجاره، شوراهای مسکن استانی 
مکلف شده اند سقف افزایش اجاره بها را در شهرهای بالای ۱۰۰ هزار نفر جمعیت و شهرهای 
جدید تعیین کنند. نرخ های مصوب بر اساس ضوابط شورای عالی مسکن تدوین شده و 
پس از تصویب در استانداری ها اجرایی می شود.بر اساس مصوبه دولت، واحدهایی که برای 
نخستین بار در سال ۱۴۰۴ به بازار اجاره عرضه می شوند، از محدودیت افزایش نرخ معاف 
هســتند.وزارت راه و شهرسازی در راستای ساماندهی بازار اجاره و افزایش عرضه مسکن 
استیجاری، مجموعه ای از اقدامات اجرایی و اصلاحات ساختاری را به تصویب رسانده که 

شامل به روزرسانی ارزش اجاری، تهاتر اراضی دولتی و ساخت گسترده واحدهای اجاره ای با 
مشوق های مالیاتی و تسهیلاتی است.بر اساس این مصوبه، سازمان امور مالیاتی کشور موظف 
شده است ارزش اجاری واحدهای مسکونی را به صورت دوره ای به روزرسانی کند و ظرف یک 
هفته پس از هر به روزرسانی، سامانه ای برخط برای اطلاع رسانی عمومی و دسترسی وزارت 
راه و شهرســازی راه اندازی نماید.این سیاست ها با هدف کاهش فشار مالی بر خانوارهای 
کم درآمد، تثبیت بازار اجاره و افزایش عرضه مسکن طراحی شده اند.تخصیص ۴۰۰ میلیون 
تومان تسهیلات قرض الحسنه برای مستأجران کم درآمد، ساخت ۷۵ هزار واحد اجاره ای و 
تکمیل ۳۰۰ هزار واحد نیمه تمام از نکات برجسته هستند.با این حال، کارشناسان هشدار 
می دهند که موفقیت این طرح ها به هماهنگی بین بانک مرکزی، وزارت راه و شهرسازی و 
سایر نهادها، تأمین به موقع بودجه و نظارت دقیق بستگی دارد. عدم اجرای صحیح می تواند 
اعتماد عمومی را تضعیف کند.دولت امیدوار است این اقدامات معیشت خانوارهای کم درآمد 
و زوج های جوان را بهبود بخشد و بازار مسکن را به سمت ثبات هدایت کند.در حالی که 
برنامه هفتم توسعه جمهوری اسلامی ایران افق روشنی را برای بخش مسکن ترسیم کرده، 
تحقق اهداف تعیین شده با اصلاح ساختار اجرایی و بهره گیری از ظرفیت های قانونی امکان 
پذیر است.از جمله این اهداف، ساخت ۴.۵ میلیون واحد مسکونی، کاهش زمان دسترسی 
به مســکن به ۷.۵ سال، رشد ۹ درصدی صنعت ساختمان، و نوسازی ۲۰ درصد از بافت 

فرسوده کشور تا پایان برنامه است.

سقف وام برای مستاجران تهرانی ها ۳۰۰ میلیون تومان
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کشاورزی 

روان آب های سیستان را دریابید
   در قلب هامون در کوه های مشترک زاهدان و خراسان جنوبی آنقدر آب وجود دارد که هم آب شرب زابل را تأمین می کند و هم می توان کشت 

هیدروپونیک داشت و ریزگردها را تثبیت کرد.

حدود ۳5 هزار میلیارد 
تومان )همت( اعتبار 

مربوط به مدیریت 
قنوات و آبخیزداری در 

بودجه دیده شده بود 
که دو سوم آن تصویب 

شد. به این ترتیب 
اعتبارات از ۱.5 همت 

به 26 همت افزایش 
یافته است.

  حفاظت از عرصه های منابع طبیعی به 
جوامع محلی واگذار شود

یک مسئول دولتی با تاکید بر واگذاری مدیریت 
عرصه های منابع طبیعی به جوامع محلی، گفت: 
در حال حاضر ســازوکارهای تعریف شده در این 
خصوص نمی تواند یک سیستم مشارکتی واقعی 

را پوشش دهد.
در حــوزه  طبیعــی  منابــع  عرصه هــای   
 فرســایش خاک، پدیده گــرد و غبار، کانون های 
بحرانی و ســایر معضلات زیست محیطی نیاز به 

توجه ویژه دارد.
در این راستا یونسکو مراکز مختلفی را در ارتباط 
با اهداف کلان در حوزه های مرتبط با محیط زیست 
و منابع طبیعی در کشورهای مختلف تعریف کرده 

و به مدیریت این موضوع می پردازد.
وحید جعفریان، معاون مرکز بین المللی مدیریت 
جامع حوزه های آبخیز و منابع زیستی در سازمان 
منابع طبیعی و آبخیزداری کشــور در گفتگو با 
خبرنگار مهر گفت: این معاونت در سازمان منابع 
طبیعی یک مرکز وابسته به یونسکو است. یونسکو 
مراکز مختلفــی را در ارتباط با اهداف کلانش در 
حوزه های مرتبط با محیط زیست و منابع طبیعی 

تعریف کرده است.
وی عنــوان کرد: مرکــز بین المللی مدیریت 
جامعــه حوزه آبخیز یکی از ایــن مراکز بوده که 
به نوعی مرتبط با بحث مدیریت آب می شــود و 
با توجه به این که ســرزمین و نحوه مدیریت آن 
 را در دســتیابی به الگوهای پایدار مدیریت آب در

 نظر گرفته یک مرکز منحصر به فرد در ســطح 
جهانی است.

معــاون مرکــز بین المللی مدیریــت جامع 
حوزه هــای آبخیز و منابع زیســتی در ســازمان 
منابــع طبیعی و آبخیزداری کشــور اظهار کرد: 
مســئولیت هایی را که این مرکــز در حال حاضر 
عهده دار اســت از طریق فرهنگ سازی، آموزش، 
 ظرفیت سازی و نقش آفرینی مؤثر برای مدیریت 
سرزمین در قالب مدیریت جامع حوزه های آبخیز 

دنبال می کند.
وی گفت: ایــن نگرش تاکیــد دارد، ما برای 
دستیابی به پایداری شرایط منابع طبیعی و محیط 
زیســت خود نیازمند تبیین الگوهای جامع نگر 
هســتیم؛ به نحوی که نهادهــای اجرایی بتوانند 
اولویت های خودشــان را بــا یکدیگر هماهنگ 
کنند و نظــام بودجه ریزی بتواند این سیســتم 
هماهنگ را پشــتیبانی کند. همچنین الگوهای 
مشــارکتی جایگزین الگوهای صرفاً دولتی شده 
و دســت اندرکاران مختلف به ویژه جوامع محلی 
و بهره برداران مستقیم عرصه های منابع طبیعی 
نــه به عنوان مجریان و به عنوان ابزار کار بلکه به 
عنوان تصمیم گیران و نقش آفرینان کلیدی حضور 

داشته باشند.
جعفریان ادامه داد: این ادبیات نوینی نیست و 
در سازمان منابع طبیعی بیش از ۳۰ سال است که 
به شکل کلاسیک راجع به آن صحبت می شود؛ اما 
باید جست وجو کنیم که چالش های بنیادین عدم 
تحقق شکل گیری معنی دار الگوهای مشارکتی در 
بخش منابع طبیعی کجا است؟ در حال حاضر این 
موضــوع را درک کرده ایم که راهی به جز تبیین 
الگوهای مشارکتی وجود ندارد. اما ساز و کارهایی 
که تعریف می شود، نمی تواند یک سیستم مشارکتی 

واقعی را پوشش دهد.
وی یادآور شــد: از همین رو، گاهی مشاهده 
می کنیم که مشــارکت، جنبه های ابــزاری دارد. 
مرکز بین المللی مدیریت جامع حوزه آبخیز برای 
این اقدام تمام تجارب گذشــته را پیش روی خود 
قرار داده و نگاه آسیب شناسانه را در خصوص این 
موضوع دنبال می کند.این مسئول دولتی از تهیه و 
تدوین سندی تحت عنوان سند مشارکت و توان 
افزایی جوامع محلی خبر داد و گفت: خوشبختانه 
در ماه های پایانی سال گذشته، سندی تحت عنوان 
سند مشارکت و توان افزایی جوامع محلی توسط 
این مرکز تهیه شد که این سند برگرفته از تمامی 
درس آموخته ها و تجارب موفق گذشته کشور بوده 
است.این کارشناس حوزه آبخیزداری و بیابان زدایی 
با بیان این که موضوع مشــارکت ادبیات و قواعد 
متفاوتی دارد، بیان کرد: ما نمی توانیم با الگوهای 
صرفاً دولتی طرح های مشارکتی را تعریف کنیم و 
انتظار داشته باشیم که همه در آن رضایت مندانه 
نقش آفرین باشــند و از منافــع، عادلانه و به یک 
سهم بهره مند شوند.این مسئول دولتی تاکید کرد: 
نظام های حکمرانی باید شفاف و عادلانه طرح های 
مشارکتی را در دسترس تمامی دست اندرکاران و 
جوامع محلی قرار دهند؛ ضمن این که باید منافع 
حاصل از اجرای طرح ها را نه فقط در سطح ملی 
بلکه در سطح محلی هم به درستی تعریف کرد تا 
آنها بتوانند در واقع معیشت و زندگی خودشان را 
که به طور مســتقیم وابسته به این عرصه است، 
دنبال کنند.این مسئول سازمان منابع طبیعی و 
آبخیزداری کشــور درباره سرمایه گذاری مردمی 
و مشارکت همگانی با اشاره به تشکل های محلی، 
گفت: مدیران مربوطه باید بتوانند یک ارتباط مؤثری 
با تشکل ها و ساختارهای مرتبط با جوامع محلی 

داشته باشند.
 فعال کردن تعاونی ها و سازمان های مردم نهاد و 
همچنین حساس کردن جامعه و مطالبه گر کردن 
آن در خصوص منابع طبیعی و آینده ای که برای 
فرزندانشان دنبال می شود، ضروری است.جعفریان 
تصریح کرد: این موضوع ها بخشی از سرمایه های 
اجتماعی اســت که ما برای تحقق نظام مدیریت 
جامع و مشارکتی منابع طبیعی به آنها نیاز داریم 
و با ادبیاتی که شــکل گرفته می توانیم همسو با 
ادبیات جهانی و برگرفته از ظرفیت های قابل توجه 
ملی، بومی و فرهنگی کشور، گذشته را جبران و 
سیستم های مدیریت مشارکتی را بهتر از گذشته 

فعال و اجرایی کرد.

تعاونی های روستایی 
بازیگران کلیدی در 
تنظیم بازار و حمایت 
از تولید

وزیر جهاد کشاورزی بر اهمیت نقش تعاونی های روستایی در مدیریت بازار محصولات کشاورزی و تامین امنیت غذایی کشور تاکید کرد و گفت: تعاونی های روستایی بازیگران 
کلیدی در تنظیم بازار و حمایت از تولید داخلی هستند.

 غلامرضا نوری قزلجه در آیین تقدیر دست اندرکاران اجرای طرح تنظیم بازار ایام نوروز ۱۴۰۴ که در محل سازمان مرکزی تعاون روستایی برگزار شد افزود: تنظیم بازار امسال 
به گونه ای بود که علاوه بر منافع تولیدکنندگان و تشکل ها، سفره مردم نیز به خوبی مدیریت شد و عملکرد سازمان تعاون روستایی این موضوع را به اثبات رسانده است.

وزیر جهاد کشاورزی اظهار داشت: همچنین برای ۵۹ میلیون نفر کالابرگ صادر شد و نزدیک ۵۰ میلیون نفر از آنها کالا دریافت کردند بدون اینکه کمبودی در کالاهای تنظیم 
بازار ایجاد شود.

وی با اشــاره به کاهش تورم خوراکی  ها در اســفند ماه و تامین پایدار کالاهای اساســی و کنترل قیمت ها، عملکرد تعاونی  ها و شبکه  های توزیع را مثبت ارزیابی کرد و گفت: 
هماهنگی میان بخش دولتی و خصوصی ثابت کرد که تنظیم بازار موفق نیازمند مشارکت فراگیر است.

 معــاون حفاظت و امور اراضی ســازمان منابــع طبیعی و 
آبخیزداری کشور با تاکید براینکه هرگونه خرید و فروش اراضی 
جنگلی ممنوع است گفت: خرید و فروش اراضی جنگلی، ملی و 
وقفی بدون استعلام از مراجع مربوطه ممنوع و غیرقانونی است.

بــه گزارش از ســازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشــور، 
حســین میررجبی در واکنش به تبلیغات یک شــرکت تعاونی 
در فضای مجــازی برای فروش قطعات عرصه موقوفه در اراضی 
جنگلی هیرکانی، موسوم به موقوفه آیت ا... میرزا حسن مرشدی 
تنکابنی واقع در روستای تیکشن تنکابن در منطقه سلیمان آباد 

به بازنشســتگان نیروهای مســلح افزود: با هرگونه خرید و فروش اراضی جنگلی و ملی در صورت شناسایی تجاوز و تصرف برخورد 
جدی می شود.

معاون حفاظت و امور اراضی سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور نسبت به تبلیغات فروش اراضی جنگلی، ملی و موقوفه 
توسط سودجویان هشدار داد و اظهارداشت: مردم هوشیار باشند تا در دام تبلیغات فروش اراضی جنگلی و وقفی نیفتند.

وی تصریح کرد: بررسی تصاویر ماهواره  ای نشان می  دهد عرصه موقوفه آیت ا... میرزا حسن مرشدی تنکابنی به طور کامل در 
اراضی جنگلی و ملی قرار گرفته و جزو انفال است.

میررجبی با بیان این که تولیت موقوفات آیت ا... میرزا حسن مرشدی تنکابنی در نامه ای در بیستم اسفند ۱۴۰۳ به طور صریح 
از کلیپ انتشــار یافته در فضای مجازی برای فروش این عرصه موقوفه اعلام برائت کرده اســت، گفت: خبرهای منتشر شده از این 

دست جعلی است و با عاملان انتشار آن برخورد می شود.
وی خاطرنشان کرد: با انتشار کلیپ های تبلیغاتی در فضای مجازی مبنی بر فروش قطعات این عرصه موقوفه در اراضی جنگلی 
هیرکانی، موضوع تحت رصد قضایی در اســتان مازندران قرار گرفت و مراتب به دادســتانی این استان اعلام و دستورات لازم برای 

جلوگیری از اقدامات غیر قانونی صادر شده است.

 مدیر امورباغبانی ســازمان جهادکشاورزی هرمزگان با اشاره به 
رشــد تولیدات، صادرات و میزان اشتغال در گلخانه های  استان طی 
یک ســال  اخیر، گفت: میزان تولیدات محصــولات گلخانه های این 
استان از ۱۹۷ هزار تن در سال ۱۴۰۲ به ۲۰۸ هزار تن تا پایان سال 

۱۴۰۳ رسیده است.
محمد رضا شیخ زاده افزود: وسعت گلخانه های هرمزگان هم اکنون 
۹۷۱ هکتار با تولید سالانه ۲۰۸ هزار تن محصول است که حدود ۵۰۰ 
هکتار آن به سطح زیرکشت فلفل های رنگی، ۴۰۰ هکتار گوجه فرنگی 
و مابقی به خیار سبز، بادمجان و سایر محصولات از جمله گل و گیاهان 

دارویی اختصاص دارد.وی بیان کرد: از ۲۰۸ هزار تن محصول گلخانه های هرمزگان، ۷۰ درصد آن به کشورهای اوراسیا، روسیه، کشورهای 
حاشیه خلیج فارس و به ویژه امارات و آسیای میانه صادر و ۳۰ درصد نیز به مصرف داخلی کشور رسیده و بیشتر به استان های اصفهان، 

تهران و تبریز ارسال شده است.
سطح زیرکشت محصولات گلخانه ای در هرمزگان حدود هزار هکتار است که در هر هکتار ۱۰ نفر و در هزار هکتار ۱۰ هزار نفر مشغول 
به فعالیت هستند.مدیر امور باغبانی سازمان جهادکشاورزی هرمزگان اظهار کرد: سطح زیرکشت محصولات گلخانه ای در هرمزگان حدود 

هزار هکتار است که در هر هکتار ۱۰ نفر و در هزار هکتار ۱۰ هزار نفر مشغول به فعالیت هستند.
شیخ زاده با توجه به وضعیت خشکسالی و کم آبی و شرایط اقلیمی استان، ضمن توصیه کشاورزان و بهره برداران به کشت های گلخانه ای، 
ادامه داد: با تلاش و برنامه ریزی های انجام شده سال گذشته، ۴۵ هکتار به سطح زیرکشت و ۱۱ هزار تن به تولیدات محصولات گلخانه ای 
این استان افزوده شده است.وی، شهرستان های حاجی آباد، میناب، رودان، بندرعباس بستک و پارسیان را از مناطق مهم تولید محصولات 
گلخانه ای هرمزگان نام برد و بیان کرد: محصولات گلخانه ای هرمزگان شامل انواع فلفل دلمه ای رنگی، گوجه فرنگی، خیارسبز و بادمجان 
است که فلفل دلمه ای رنگی بیشتر در شهرستان رودان و میناب )در شرق( و گوجه فرنگی حاجی آباد )در شمال( استان به عمل می آید.

تولیدات گلخانه ای  هرمزگان به 2۰۸ هزار تن رسید هرگونه خرید و فروش اراضی جنگلی و ملی ممنوع است

 بحرانی که امروز در منطقه سیستان با آن مواجه هستیم که از آن به عنوان بحران فرسایش خاک یاد می شود، در زمینه 
گرد و غبار، تأمین آب شرب و تخریب سرزمین مطرح است، این که زمین های کشاورزی دیگر از حیز انتفاع خارج شده اند.

در غرب ایران، چالش ریزگردها همچنان استان های کشور را در گیر خود کرده است و به گفته کارشناسان علوم خاک 
منشأ ریزگردهای سوریه و شمال عراق که وارد ایران می شود تحت تأثیر اقدامات سدسازی ترکیه است.

امروز ترکیه بحث سدسازی خود را قوی تر در حال ادامه دادن است و سرمایه گذاری و سرپوش علمی و حمایت علمی 
از افغانستان را ترکیه در حال انجام بوده که نقشه های آن به سال ۱۹۶۲ میلادی بر می گردد.

سدی بالای افغانستان در حال احداث است که بالای زابل بوده و تمام اتفاقاتی که در حال رخ دادن در هیرمند و هامون 
است یک سرمایه گذاری بسیار کلان و بزرگی است که ما تصویر درستی از آن نداریم.

۱۰ ســال پیش ۶۰۰ میلیون دلار از ذخایر صندوق کشــور برای شبکه آبیاری زابل رفت با این امید که آبی از هیرمند 
می آید که داخل لوله ها می رود؛ اما هنگام افتتاح این پروژه بزرگ آب رسانی، افغانستان همزمان سد کمال خود را بست؛ به 

این ترتیب این حجم لوله زیر زمین مدفون است زیرا آب نیست که داخل لوله ها شود.
در دو دهه گذشــته تمام دانشــگاه ها، مراکز تحقیقاتی، وزارت نیرو، سازمان محیط زیست، منابع طبیعی پروژه تعریف 
کردند که بحران زابل را در قالب علاج بخشی سیستان و روئین تن سازی سیستان حل کنند؛ اما همه نگاه ها این بوده که با 
افغانستان وارد گفتگو شویم تا آب مورد نیاز تأمین شود این در حالی است که آب حاصل از بارش در این منطقه به دلیل 

مهار نشدن وارد افغانستان می شود.

 سیستان آب دارد، مدیریت نیست
در این راستا تیمی مطالعاتی در بحث گرد و غبار در سال های حدود ۱۳۸۷ و ۱۳۸۸ به شکل داده محور، نه مشکل محور 

تحقیقاتی را در این منطقه شروع کرد.
در یک ســال گذشــته این تیم به طور میدانی در منطقه حضور داشته و مدعی هستند که در قلب هامون در کوه هایی 
که مشترک بین زاهدان و خراسان جنوبی است، آنقدر آب وجود دارد که هم آب شرب مردم زابل را تأمین می کند و هم 

می توان کشت هیدروپونیک انجام داد؛ همچنین آنقدر آب وجود دارد که ریزگردها تثبیت شوند.
در واقع طرح سیستان جز معدود پروژه های آبخیزداری است که تمام خدمات آبخیزداری در این حوزه را شامل می شود.

نگاه یکپارچه سرزمینی مطالعه ۳ میلیون هکتار زمین را به سرانجام رساند در حالی که مطالعات آبخیزداری معمولاً در 
۳۰ تا ۴۰ هزار هکتار زمین تعریف می شود. اگر بخواهیم چنین بحران هایی مانند آنچه در سیستان است را مدیریت کنیم 
ناچار هســتیم عرصه بســیار گســترده ای را مورد مطالعه قرار دهیم.نکته دیگر این که در خروجی این حوزه ها که این تیم 
مطالعاتی کار کرده وزارت نیرو ایستگاه هیدرومتری )آب سنجی( ندارد که ثبت کند. محققان آبخیزداری اسفند سال ۱۴۰۲ 
در منطقه حضور داشتند. داده های بارش ۴ ماه آبان، آذر، بهمن و اسفند تهیه شد و در حالی که ایستگاه هواشناسی میزان 
بارش را صفر ثبت کرده بود اما داده های به دست آمده از این پروژه می گوید، بارندگی به قدری بود که ساعت ۲۳ که بارش 
شــروع شــد، آب ۱۵۰ کیلومتر را طی کرد و در این میان چقدر آب تلف شــد، چقدر در خاک نفوذ کرد، سازه های قدیمی 
را پر و با سیراب کردن همه این بخش ها در خروجی حوزه، ۵ میلیون متر مکعب آب از ایران خارج و وارد افغانستان شد. 

 افزایش اعتبارات آبخیزداری را جدی تر می کند
سیستان چنین پتانسیلی در حوضه آبخیزداری و آبخوان داری دارد چرا باید این نعمت بزرگ خدادادی، با وجود خشکسالی 

و معضل ریزگردها در کشور وارد خاک همسایه شود؟ همچنین چرا با وجود این حجم بارش و مشکلات 
پرداخت حق آبه ایران از سوی همسایه شرقی، این روان آب ها در کشور به ویژه در مناطق مرزی مهار 
نمی شوند؟ علی تیموری، معاون وزیر جهاد کشاورزی و رئیس سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور 
در این خصوص به خبرنگار مهر گفت: در دشت سیستان درباره موضوع آبخیزداری کارهای خوبی انجام 

شده ضمن این که برنامه هایی را در دستورکار قرار داده ایم و در حال اجرا است.
وی افزود: بر اساس اعتباراتی که در سال ۱۴۰۴ به این بخش تعلق گرفته، می توان بیشتر در بحث 

آبخیزداری در استان های مرزی کار کرد.
معاون وزیر جهاد کشــاورزی با اشاره به تکالیف برنامه هفتم توسعه در حوزه آبخیزداری بیان کرد: 
مطالعات ۲۰ میلیون هکتار از منابع طبیعی کشور انجام شده و بر اساس تکلیف برنامه هفتم توسعه که 

باید همین مقدار در طی ۴ سال عملیاتی شود، آماده بهره برداری است.
رئیس سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور، عنوان کرد: حدود ۳۵ هزار میلیارد تومان )همت( 
اعتبار مربوط به مدیریت قنوات و آبخیزداری در بودجه دیده شده بود که دو سوم آن تصویب شد. به 

این ترتیب اعتبارات از ۱.۵ همت به ۲۶ همت افزایش یافته است.

  امسال طرح آبخیزداری در دشت سیستان عملیاتی می شود
در ادامه حســن وحید، معاون آبخیزداری، مراتع و امور بیابان این سازمان عنوان کرد: در سیستان 
حوضه ای که داریم در غرب سیســتان است که بخشــی از خراسان جنوبی را شامل می شود و حدود 

۲.۲ میلیون هکتار است.
وی افزود: در سنوات گذشته بخشی از مطالعات آبخیزداری در این حوضه انجام و بخشی از آن هم 

اجرایی شده است.
وی اظهار کرد: این مسئله در قالب یک طرح بزرگ است و حدود ۲ سال می شود که سازمان منابع 
طبیعی مطالعات آن را شروع کرده و تقریباً به پایان رسانده و محل های اجرای آن نیز مشخص شده است.

وی اضافه کرد: قطعاً در سال ۱۴۰۴ موضوع آبخیزداری در دشت سیستان عملیاتی می شود؛ همچنین 
ســازمان، بحث مدیریت جامع را در این موضوع دیده بود. البته شــرق سیستان حوضه آبخیز ندارد و 

حالت ریزدانه است )فلت بودن دشت(.
معاون آبخیزداری، مراتع و امور بیابان با بیان این که حوضه آبخیز سیستان در مجموع حدود ۱.۳ 
میلیون هکتار اســت که مطالعات آن با رویکرد مدیریت جامع در حال انجام اســت و به زودی اجرایی 
می شــود، عنوان کرد: مطالعات و ارزیابی ها می گوید حــدود ۵۰ تا ۶۰ میلیون متر مکعب روان آب در 
حوزه سیســتان داریم. بخشــی از آن در داخل کشــور در حال استفاده است و بخشی هم از محلی به 

سمت افغانستان حرکت می کند.
وی با بیان این که بارش های مطالعه شده در دشت سیستان مربوط به آن نبوده و مربوط به منطقه 
چابهار می شود، گفت: از این بخش ۵ میلیون متر مکعب آب باران از ایران وارد افغانستان شده است. 
همچنین این که بارش وجود داشته اما ایستگاه هواشناسی ثبت نکرده شاید به این دلیل بوده که در 

بالادست باران بوده اما در پایین دست خیر.
وی اضافه کرد: موضوع آبخیزداری در منطقه چابهار و دشت سیستان در حال عملیاتی شدن است 

و فکر می کنم حدود ۳۰۰ میلیارد تومان هم قرارداد در دست اجرا است.

 اجرای سالانه 25۰ تا ۳۰۰ هزار هکتار آبخیزداری در کشور
معاون آبخیزداری، مراتع و امور بیابان در پاســخ به این پرسش که سازمان منابع طبیعی در حوزه 
آبخیزداری و آبخوان داری چه کارهای اجرایی در ســال ۱۴۰۳ انجام داده اســت، گفت: میانگین اجرا 
ما در وضعیت عادی و بسته به اعتبارات و مشارکت های مردمی که در سطح کشور داریم سالانه بین 

۲۵۰ تا ۳۰۰ هزار هکتار است.
وحید با بیان این که ظرفیت کاری ما از این عدد بالاتر بوده و این میزان بر اساس ظرفیت اعتباری 
سازمان است، تصریح کرد: بر اساس مطالعات، سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور توان اجرا تا ۴ 

تا ۵ میلیون هکتار در سال را دارد که در این خصوص طرح و برنامه هم تدوین شده است.
این مسئول دولتی اضافه کرد: بر اساس اهداف برنامه توسعه هفتم که سالانه باید ۴ میلیون هکتار 
طرح آبخیزداری در کشــور عملیاتی شود، ما در حال حاضر ۲۰ میلیون هکتار طرح آماده اجرا داریم. 

اگر برنامه ریزی شود طرح ها آماده است، محل آنها و اولویت ها نیز مشخص بوده و قابلیت اجرا دارد.
معاون آبخیزداری، مراتع و امور بیابان در پاسخ به پرسشی مبنی بر این که طرح آبخیزداری آماده 
شــده بیشتر برای کدام استان ها اســت، گفت: این طرح ها برای تمام استان ها بوده و برنامه هر استان 

مشخص شده است.

 نقش آبخیزداری در رفع کانون های بحرانی
این کارشناس حوزه آبخیزداری و آبخوان داری درباره کمک حوضه های آبخیز به رفع چالش کانون های 
بحرانی کشور، اظهار کرد: در بحث کانون های بحران فرسایش بادی قطعاً در برنامه آبخوان داری سازمان 
منابع طبیعی وجود دارد چون بیشتر در مناطق پایین دست و در دشت ها است اما کانون های بحرانی در 
محل، متفاوت است؛ بخشی در اراضی کشاورزی، تالاب ها، معادن و بخشی هم در قالب طرح های عمومی 
و عمرانی به وجود آورنده این معضل بوده اند. همچنین بخشی هم ناشی از عدم مدیریت درست منابع 
آب و مصادره کردن آب در بالادست بوده که تمام این عوامل، باعث شده کانون ریزگرد داشته باشیم.

وحیــد گفت: مجموع اقداماتی که در مجموعه منابع طبیعی انجام می شــود، در ذخیره روان آب ها 
می تواند تأثیرگذار باشد.

معاون آبخیزداری، مراتع و امور بیابان سازمان منابع طبیعی درباره تفاوت آبخیزداری و آبخوان داری، 
توضیح داد: خیلی تفاوتی ندارد. ما در آبخیزداری و آبخوان داری می گوئیم مدیریت منابع زیستی حوزه 
آبخیز یعنی آب، خاک و گیاه را می توانیم مدیریت کنیم. آبخیزداری قاعدتاً در بالادست انجام می شود 

و آبخوان داری در دشت ها است.

  پالایشگاه خرما در خوزستان احداث می شود
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری خوزستان گفت: طرح احداث پالایشگاه خرما در راستای ظرفیت های استان به تایید شرکت توسعه نیشکر رسیده است.

 محمد راضی جلالی عصر در جلسه شورای اقتصاد دانش بنیان خوزستان که با حضور معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور در سالن جلسات حوزه استاندار برگزار شد، با بیان اینکه دو طرح اقتصادی کلان در خوزستان که شرایط 
فناوری دارند به عنوان طرح فناورانه در نظر گرفته شده است، عنوان کرد: پالایشگاه خرما در راستای ظرفیت و اولویت استان در نظر گرفته شده که طرح آن توسط شرکت توسعه نیشکر تهیه و در هیأت مدیره به تأیید رسیده است.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری خوزستان ادامه داد: خوزستان بخش عمده خرما را تولید می کند لذا زنجیره ارزش آن نیاز تکنولوژی و فناوری نوین دارد.
وی شهرک هوشمند شیلات در هندیجان را طرح دیگر خواند و افزود: عرصه ۴۲۰۰ هکتار برای این طرح در نظر گرفته شده که در حال انجام مراحل بوده و اوقاف کشور ۴۰ همت به طرح تخصیص داده است.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری خوزستان با اشاره به محدودیت فضای فیزیکی استقرار شرکت های فناور و دانش بنیان گفت: به دلیل عدم وجود فضای کالبدی مناسب و عدم استقرار شرکت ها در دفاتر پارک علم و فناوری، از بخشودگی های 
مالیاتی بی بهره هستند. در سفر رئیس جمهوری زونی بالغ بر پنج کیلومتر در نظر گرفته شده که تقاضا می شود معاون رئیس جمهور این مساله را پیگیری و ابلاغ شود.

راضی جلالی اظهار کرد: احداث برج فناوری در حاشیه رودخانه کارون می توان. بستر مناسبی برای فعالیت شرکت های دانش بنیان و مرکز همایش های خوزستان باشد که مطالعاتش انجام و موقعیت آن با راه و شهرسازی بررسی شده است.
وی بیان کرد: در گذشته کمک هایی تحت عنوان تسهیلات تجاری سازی بوده که نیاز به حمایت دارند و در صورت امکان احیا شود.

معاون هماهنگی امور اقتصادی اســتانداری خوزســتان ادامه داد: الزامات قانونی برای حمایت از شــرکت های دانش بنیان در خصوص عقد قرارداد با شــرکت های نفتی و پتروشیمی وجود دارد اما کفایت نمی کند لذا باید دستورالعمل هایی ابلاغ شود که 
مجموعه ها بتوانند مشکلات صنایع بزرگ را حل کنند.
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خط قرمز صنعت پالایش در دولت چهاردهم 
کاهش عدد اکتان بنزین است

مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران با تبیین مهم ترین اقدام های این شرکت در سال ۱۴۰۳ از تکمیل 
طرح های نیمه تمام، کاهش قاچاق سوخت و افزایش تولید فرآورده های نفتی به عنوان برنامه های سال ۱۴۰۴ نام برد و گفت: خط قرمز 

صنعت پالایش در دولت چهاردهم، کاهش عدد اکتان بنزین است.

از ابتدای دولت 
چهاردهم، 2۴ طرح 
اصلی و اولویت دار 
را که در بخش های 

تولید و انتقال 
پیشرفت بالایی 

داشتند شناسایی 
کرده ایم. 

انرژی 

  ایستگاه تقویت فشار گاز دهشیر 
راه اندازی شد

سرپرست شرکت مهندسی و توسعه گاز ایران از 
آغاز راه اندازی تأسیسات تقویت فشار گاز شهید قربانی 
مطلق )دهشــیر( در استان یزد، پس از موفقیت در 

تست ۷۲ ساعته دو واحد اصلی خبر داد.
 به نقل از شــرکت مهندسی و توسعه گاز ایران، 
بهنام میرزایی با بیان اینکه تأسیسات تقویت فشار 
گاز شهید قربانی مطلق )دهشیر( با ظرفیت تقریبی 
۱۱۰ میلیون مترمکعب در روز، مجهز به چهار ردیف 
اســکرابر، توربوکمپرسور و کولر هوایی است، گفت: 
این ایستگاه با پایان موفقیت آمیز تست ۷۲ ساعته 

واحدهای ۶۶ و ۶۷، به مدار بهره برداری وارد شد.
وی با اشاره به استفاده از توربوکمپرسور و دیگر 
تجهیزات ســاخت داخلی در این ایســتگاه افزود: 
ایستگاه تقویت فشار گاز دهشیر در استان یزد و در 
کیلومتر ۶۳۰ از خط هشــتم سراسری گاز احداث 
شد و در زمینی به مساحت ۹ هکتار و با آرایش ۳+۱ 
فعالیت می کند. این ایســتگاه شامل چهار دستگاه 
توربوکمپرســور مپنا است که هر توربین در شرایط 
ایزو قدرت MW25 دارد و فشار گاز ورودی به ایستگاه 

را از PSI ۹۷۰ به PSI ۱۳۰۵ افزایش می دهد.
بر پایه این گزارش، بهره گیری حداکثری از توان 
مهندس ها و اســتفاده از تجهیزات ایرانی همچون 
توربوکمپرسور، اسکرابر، کولرهای هوایی و سیستم های 
کنترل داخلی و استفاده از عملگر شیرهای اتوماتیک 
هوایی )Air Operated( برای افزایش ایمنی و کاهش 
آلودگی زیســت محیطی از ویژگی های این ایستگاه 

تقویت فشار گاز به شمار می رود.

  تحویل پالایشگاه سیزدهم به مجتمع گاز 
پارس جنوبی شتاب گرفت

مدیرعامل مجتمع گاز پارس جنوبی از عملیات 
تحویل پالایشــگاه سیزدهم از شــرکت نفت و گاز 
پارس به مجتمع گاز پارس جنوبی با موافقت مدیران 
عامل شــرکت های ملی نفت و گاز ایران در ســال 

جدید خبر داد.
 به نقل از مجتمع گاز پارس جنوبی، غلام عباس 
حسینی با اشاره به اقدام های شاخص و ارزنده تولید 
پایدار در پالایشگاه سیزدهم پارس جنوبی بیان کرد: با 
تصمیم و موافقت مدیران عامل شرکت های ملی نفت 
و گاز ایران مبنی بر تحویل هرچه سریع تر پالایشگاه 
سیزدهم به مجتمع گاز پارس جنوبی در امسال، کارها 
باید طبق برنامه و دستورعمل ها در آخرین پالایشگاه 

پارس جنوبی انجام شود.
وی با اشــاره به پیاده ســازی اقدام های شاخص 
تیم مستقر مجتمع گاز پارس جنوبی در پالایشگاه 
سیزدهم گفت: تیم مستقر در پالایشگاه سیزدهم باید 
با افزایش نظارت های دقیق و منظم در تمام واحدهای 
این مجموعه مراحل اجرای تحویل گیری را با کیفیت 
بالا پیاده سازی کند. این حرکت ارزشمند گامی مهم 

برای تولید پایدار پارس جنوبی است.

 خوش مصرف ها 2۰ لیتر و پرمصرف ها 2۰ 
درصد صرفه جویی کنند

مدیر روابط عمومی و آموزش همگانی شرکت آبفا 
استان تهران از آغاز اکران عمومی و گسترده پویش 

۲۰ درصد از امروز خبر داد.
 به نقل از شرکت آب و فاضلاب استان تهران، بهنام 
بخشی با بیان اینکه پویش ۲۰ در ۳۰ در چندین فاز 
و مرحله به منظور دعوت از شهروندان برای مصرف 
بهینه آب طراحی شــده است، گفت: نخستین گام 
اجرایی این پویش در هفته بیست وششم رقابت های 
لیگ برتر فوتبال که به عنوان هفته صرفه جویی در 
مصرف آب نام گذاری شده بود، در ورزشگاه آزادی و 
سایر ورزشگاه های محل برگزاری این رقابت ها برداشته 

شد و مورد توجه اهالی ورزش و فوتبال قرار گرفت.
وی تصریح کرد: فاز نخست این پویش شهروندان 
را با دو اقدام ساده »رفع چکه شیرآلات« و »استفاده 
بهینه از آب هنگام مسواک زدن، شستشوی دست و 
صورت و وضو گرفتن« به صرفه جویی در مصرف آب 
دعوت می کند که همین اقدام های ساده می تواند به 
صرفه جویــی روزانه ۲۰ لیتر و ماهانه ۱۲۰۰ بطری 

نیم لیتری آب به ازای هر نفر منجر شود.
وی یکی دیگر از راه های صرفه جویی در مصرف 
آب را ســرویس به موقع کولرهای آبی و رفع نشتی 
آنهــا عنوان کرد و گفت: با توجه به گرمای زودرس 
هوا و از طرفی تداوم خشکسالی برای پنجمین سال 
پیاپی، شهروندان تا حد امکان از راه اندازی زودهنگام 
ســامانه های سرمایشی و کولرهای آبی خودداری و 
در صورت راه اندازی نســبت به انجام سرویس های 
فنــی این ســامانه ها برای رفع نشــتی و هدررفت 
احتمالی آب اقدام کنند.بخشــی ابــراز امیدواری 
کرد: با پیوستن شــهروندان به پویش ۲۰ در ۳۰ و 
به کارگیری راهکارهای ارائه شــده در این پویش که 
در کانال @tehran_abfa_۳۰_۲۰ در پیام رســان 
بله در دسترس است، مشترکان خوش مصرف روزانه 
۲۰ لیتر و مشــترکان پرمصرف روزانه ۲۰ درصد در 
مصارف خود صرفه جویی و مشــترکان بدمصرف از 
ایجاد محدودیت های قانونی در ارائه خدمات آبرسانی 
به آنان جلوگیری کنند.وی افزود: براســاس الگوی 
مصرف تعیین شــده، مشــترکان خوش مصرف به 
مشــترکانی اطلاق می شود که ماهانه ۱۲۰۰۰ لیتر 
و یا کمتر مصرف می کنند و مشــترکان پرمصرف 
مصارفی تا دو برابر الگو )بین ۱۲۰۰۰ تا ۲۴۰۰۰ لیتر( 
و مشترکان بدمصرف مصارفی بیش از دو برابر الگو 
دارند.به گفته وی، همراهی و همکاری شهروندان با 
پویش ۲۰ در ۳۰ نه تنها محدودیتی در مصارف روزانه 
 و ضروری آنان ایجاد نمی کند بلکه موجب می شود در

 شــرایط محدودیت منابع آبی ناشی از پیوستگی 
خشکسالی های پنج سال اخیر، بتوانیم از ماه های آینده 
و به ویژه تابســتان گرم پیش رو با کمترین چالش و 

مشکل در تأمین آب گذر کنیم.

تولید روزانه گاز ۱۴۰ 
میلیون مترمکعب 
افزایش می یابد

شرکت نفت مناطق مرکزی ۱۱ بسته سرمایه گذاری به ارزش ۹ میلیارد دلار برای توسعه میدان های گازی آماده کرده که با عملیاتی شدن آنها ظرفیت تولید روزانه گاز ۱۴۰ میلیون 
مترمکعب افزایش می یابد.

 به نقل از شرکت ملی نفت ایران، پیمان ایمانی با تأکید بر اهمیت برگزاری رویداد »تحول در سرمایه گذاری و توسعه در بالادست نفت و گاز ایران« اظهار کرد: شرکت نفت مناطق 
مرکزی ایران در این همایش حدود ۹ میلیارد دلار انواع پروژه های نفت و گاز را برای سرمایه گذاران تعریف کرده است که بخشی از آنها در حوزه توسعه میدان های نفتی در حال اجراست 

و حدود نیمی از این مبلغ نیز برای توسعه میدان های گازی تعریف شده است.
وی با اشاره به اهمیت سرمایه گذاری در حوزه تولید گاز بیان کرد: طبق پیش بینی های انجام شده، با عملیاتی شدن بسته های سرمایه گذاری تعریف شده از سوی شرکت نفت مناطق 

مرکزی در حوزه توسعه میدان های گازی، ظرفیت تولید روزانه گاز کشور حدود ۱۰۰ تا ۱۴۰ میلیون متر مکعب افزایش می یابد.

 محمدصادق عظیمی فر افزود: از همین  رو مجوزهای ارفاقی کاهش کیفیت اکتان بنزین را متوقف و به جای آن، بر افزایش 
تولید بنزین با کیفیت تمرکز کرده ایم، ما به دنبال افزایش هم زمان کمیت و کیفیت فرآورده های نفتی هستیم.

وی خاطرنشــان کرد: ســال ۱۴۰۳ توانستیم به طور پایدار میانگین تولید بنزین پالایشگاه ها را از ۹۷ میلیون لیتر در روز به 
۱۰۵ میلیون لیتر افزایش دهیم که این افزایش حدود ۸ میلیون لیتری تولید بنزین از طریق استفاده از ظرفیت خالی واحدهای 
بنزین سازی حاصل شد، در عین حال با استفاده از اقدام های دیگر مانند افزایش ۱۰۰ هزار بشکه ای خوراک پالایشگاه ها در روز 

نیز توانستیم تولید فرآورده های اصلی را افزایش دهیم.
عظیمی فر اضافه کرد: مقدار تولید بنزین یورو ۴ و یورو ۵ و نفت گاز یورو ۴ و یورو ۵ نیز در ۶ ماهه دوم ۱۴۰۳ نسبت به مدت 
مشــابه سال های گذشته افزایشی بوده است، همچنین یکی از دستاوردهای مهم صنعت پالایش در سال ۱۴۰۳ بهره برداری از 
واحد هیدرو کراکر پالایشگاه آبادان در آبان  بود؛ این واحد پیش از این افتتاح شده بود اما راه اندازی نشده بود و با بهره برداری 

از این واحد توانستیم ۴ میلیون لیتر نفت گاز یورو ۵ از آن تولید کنیم.
وی ادامه داد: افزون بر این با توجه به اینکه یکی از اولویت های اصلی ما ارتقای کیفیت اســت، در پالایشــگاه شــیراز واحد 
ایزومریزاسیون را به بهره برداری رساندیم و با استفاده از آن توانستیم کیفیت تمام بنزین تولیدی این پالایشگاه را به یورو ۵ ارتقا 
دهیم. این اقدام ها  نه تنها کیفیت، بلکه بهره وری را نیز افزایش داده است و بدون نیاز به سرمایه گذاری های کلان و تنها از طریق 
افزایش بهره وری طی مدت کوتاه ۶ ماهه توانســتیم با اســتفاده از همگرایی و هم افزایی موجود بین بخش های مختلف صنعت، 

ظرفیت تولید را به اندازه یک پالایشگاه جدید مانند پالایشگاه شهید سلیمانی افزایش دهیم.
مدیرعامــل شــرکت ملــی پالایش و پخــش فرآورده های نفتــی ایران دربــاره طرح های این شــرکت 
اظهــار داشــت: از ابتــدای دولت چهاردهــم، ۲۴ طرح اصلــی و اولویــت دار را که در بخش هــای تولید و 
 انتقــال پیشــرفت بالایی داشــتند شناســایی کرده ایم. تمرکز ما این اســت کــه این طرح هــا را به اتمام 
برسانیم و از آغاز طرح های جدید و بدون پیشرفت واقعی خودداری کنیم، چرا که اولویت ما تکمیل طرح های 

نیمه تمام است.
وی با یادآوری تلاش کارکنان این شرکت برای تأمین سوخت در روزهای سخت و سرد سال ۱۴۰۳ ادامه 
داد: نگاه عامیانه جامعه بر این اســت که ســوخت مایع به نحو مطلوب تحویل نشده و ذخایر نیروگاهی خالی 
بوده اســت؛ باید تأکید کنم که حجم ذخیره مفید قابل بهره برداری مخازن نیروگاه ها حدود ۳.۳ میلیارد لیتر 
اســت و ســال ۱۴۰۳ به صورت تقریبی چهار بار مخازن نیروگاه ها پر و دوباره تخلیه شدند و این گونه نبود که 
ســوخت مایع به نیروگاه ها تحویل نشــده باشد و در واقع، عامل اصلی ذخایر خالی نیروگاهی، مصرف بیش از 

اندازه نفت گاز بوده است.
معاون وزیر نفت از قاچاق سوخت به عنوان یک چالش جدی که سال هاست گریبان گیر کشور را گرفته است، 
یاد کرد و گفت: ریشه اصلی قاچاق سوخت تفاوت قیمت است، به طور مثال، نفت گازی که در کشور با قیمت 
۳۰۰ تومان به ناوگان و مصرف کنندگان عرضه می شود، در آن  سوی مرزها به قیمت ۱۰۰ تا ۱۱۰ هزار تومان 
معامله می شود، از این رو هیچ کسب وکاری در کشور اقتصادی تر از قاچاق سوخت نیست، ما به طور فعالانه در 

تلاشیم قاچاق را اگر چه نمی توان صفر کرد، به حداقل برسانیم.
وی با اعلام اینکه نزدیک ۵۳ درصد ناوگان خودرویی کشــور و بالای ۹۰ درصد موتورســیکلت ها فرسوده 
هستند و این ناوگان فرسوده تا سه برابر ناوگان جدید، سوخت مصرف می کنند، ادامه داد: ناترازی در مصرف 
بنزین و نفت گاز یکی از چالش های اصلی است. قانون برنامه هفتم پیشرفت، مصرف روزانه ۱۲۹ میلیون لیتر 
برای بنزین و ۱۳۰ میلیون لیتر برای نفت گاز را هدف گذاری کرده اســت. برای مدیریت این ناترازی، باید ســه 

رویکرد را به طور هم زمان به  پیش ببریم.
عظیمی فر اضافه کرد: زمستان گذشته به دلایل مختلفی از جمله کاهش ذخایر و شرایط جوی از سخت ترین 
دوره ها بود. از همان روزهای ابتدایی استقرار دولت چهاردهم، پیش بینی کردیم که با توجه به سطح ذخایر و 
ظرفیت انتقال سوخت به نیروگاه ها در آذرماه با مشکلات جدی مواجه خواهیم شد، چرا که سطح ذخایر نیروگاهی 
در ابتدای دولت ۴۳ درصد کمتر از مدت مشابه در سال ۱۴۰۲ بود و تأمین ذخایر نیروگاهی، موضوعی است 
که از ابتدای سال در دستور کار وزارت نفت قرار می گیرد و پیش از ورود به فصل سرد سال باید سطح ذخایر 
نیروگاهی به حد مطلوبی برســد که تا ابتدای استقرار دولت چهاردهم تحقق نیافت و سطح ذخایر نیروگاهی 

۸۰۰ میلیون لیتر کمتر از مدت مشابه پارسال بود.
وی با یادآوری اینکه شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده هــای نفتی ایران، متولی تأمین، تولید، انتقال 
و توزیع ســوخت به نیروگاه هاســت، گفت: این شرکت به منظور عبور از زمستان سخت بر چند عامل از جمله 
افزایش تولید و ســطح ذخایر فرآورده های پالایشــگاه ها متمرکز شــد، چرا که اگر افزایش تولید در دســتور 
کار قرار نمی گرفت در زمینه تحویل ســوخت نیروگاهی با چالش های شــدیدی روبه رو می شدیم. در نتیجه، 
توانســتیم تولیــد نفت گاز را از ۱۱۱ میلیــون لیتر میانگین پنج ماهه ابتدای ســال ۱۴۰۳ به طور میانگین و 
پایــدار بــه بالای ۱۲۰ میلیون لیتر در روز افزایش دهیم، اما افزایش تولید تنها بخشــی از ماجرا بود و چالش 
 دیگر، انتقال این تولیدات به نیروگاه ها، به ویژه نیروگاه های نیمه شــمالی کشــور بود، از همین  رو با استفاده از

 زیرساخت های موجود مانند خطوط لوله، ناوگان حمل فرآورده های نفتی و مخزن دارهای ریلی توانستیم این 
نیازها را پاسخ دهیم.

معاون وزیر نفت اضافه کرد: یکی از اقدام های کلیدی انجام شده در سال ۱۴۰۳ راه اندازی خط لوله انتقال 
فرآورده از بندرعباس به رفســنجان با طول حدود ۴۶۰ کیلومتر در آبان  بود، از زمان راه اندازی این خط لوله 
تاکنون روزانه حدود ۱۵ میلیون لیتر فرآورده را به شــمال کشــور منتقل می کنیم، همچنین در حوزه ناوگان 
حمل جاده ای و ریلی، به صورت ضربتی حدود ۳ تا ۴ هزار ناوگان جدید اضافه کردیم و توانستیم ظرفیت انتقال 

سوخت را به صورت قابل توجهی افزایش دهیم.
وی با اشاره به تحویل سوخت مایع در سال ۱۴۰۳ به نیروگاه ها گفت: به گواه آمار وزارت نیرو در پی اقدام های 
انجام شــده موفق شدیم تا ۴۰ درصد بیشتر )معادل ۶ میلیارد لیتر( از سال ۱۴۰۲، سوخت مایع به نیروگاه ها 
تحویل دهیم به گونه ای که در سال ۱۴۰۳ بیش از ۲۲ میلیارد لیتر سوخت مایع به نیروگاه ها تحویل داده ایم 

که رکوردی تاریخی برای شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی به شمار می رود.

  کمک برق نیروگاه غرب کارون به کاهش خاموشی ها
مجری طرح احداث نیروگاه غرب کارون و تأسیسات جانبی، اعلام کرد: در راستای کمک به کاهش خاموشی های برق در کشور و با دستور وزیر نفت، واحدهای نیروگاه غرب کارون مجدداً وارد مدار تولید شدند و برق تولیدی مازاد بر مصرف شرکت 

ملی نفت ایران به شبکه سراسری تزریق شد.
به گزارش از شرکت مهندسی و توسعه نفت، رحیم مینایی روز شنبه اظهار داشت: پیرو هماهنگی های بعمل آمده میان وزیر نفت و وزیر نیرو، مقرر شد واحدهای نیروگاه غرب کارون که مازاد بر نیاز تاسیسات نفتی برق تولید می کنند، به شبکه سراسری 
برق کشور متصل شوند.وی افزود: با هماهنگی های صورت گرفته و با دستور مدیرعامل شرکت مهندسی و توسعه نفت، در ساعت ۱۲ شب ۱۹ فروردین ماه سال جاری، هر دو واحد گازی نیروگاه با ظرفیت کامل وارد مدار شدند. اکنون بیش از ۲۰۰ مگاوات 
برق از این نیروگاه به شبکه سراسری تزریق می شود.مجری طرح احداث نیروگاه غرب کارون و تأسیسات جانبی خاطرنشان کرد: این اقدام ضمن بهبود پایداری شبکه برق استان خوزستان، انرژی مورد نیاز بخشی از شهر اهواز و اطراف آن را تامین می  کند.

مینایی گفت: همزمان، فرآیند آماده سازی و راه اندازی واحد سوم نیروگاه، که واحد بخار است، نیز آغاز شده است. با توجه به اینکه در سال های گذشته اعلام نیاز از سوی وزارت نیرو معمولاً در اوایل یا اواسط خردادماه صورت می گرفت، واحد بخار در 
حالت خاموشی طولانی مدت قرار داشت و لذا آماده سازی و بهره برداری مجدد آن نیازمند صرف زمان بیشتری بود.

وی ادامه داد: اما امســال، اعلام نیاز در اوایل فروردین ماه انجام شــد و همین موضوع باعث شــده است فرآیند راه اندازی کمی زمان بر شود.مجری طرح احداث نیروگاه غرب کارون و تأسیسات جانبی افزود:با بهره برداری از واحد سوم، که ظرفیت مازادی 
حدود ۱۵۰ مگاوات خواهد داشت، مجموع توان تحویلی نیروگاه از ۲۰۰ مگاوات به ۳۵۰ مگاوات افزایش خواهد یافت.

در حالی که هر سال با فرا رسیدن تابستان، محدودیت های تامین برق آغاز می شود 
اما امســال صنایع بزرگ به عنوان اولین قربانیان ناترازی شبکه برق از همین ابتدای سال 

با محدودیت مواجه شده اند.
 امسال سال »سرمایه گذاری برای تولید« نام گذاری شده است؛ یعنی باید سیاست های 
اتخاذ شده در دستگاه های اجرایی بر مبنای تحقق شعار سال و حمایت از تولید و سرمایه 

گذاری باشد با این حال از همین ابتدای سال شاهد قطع برق صنایع هستیم.
پیگیری های نشــان می دهد که از نیمه فروردین مــاه ادارات برق منطقه ای با صدور 
ابلاغیه هایی محدودیت هایی در تأمین برق صنایع از جمله سیمان و فولاد اعمال کرده اند 
و صنایع مجبور به کاهش حداقل ۳۰ درصدی برق مصرفی خود در اولین روزهای سال 

جدید شده اند.
اکبر الوندیان دبیر انجمن صنفی سیمان در این رابطه گفته است که »از ۱۶ فروردین 
محدودیت برق صنایع آغاز شده و این محدودیت در اکثر استان ها گسترش یافت و برق 
منطقه ای استان ها این محدودیت را ابلاغ کرده اند. بنابراین نگرانی ها تشدید شده که در 

فصل گرما با مشکل مواجه شویم.«
به گفته او »در کارخانجات سیمان ۶۵ درصد دیماند برق مصرفی کارخانه در کوره ها و 
تبدیل مواد به کلینکر استفاده می شود و باید در این کوره ها برق مصرفی پیوسته استفاده 
شود و نباید بیشتر از ۴ ساعت محدودیت برقی لحاظ گردد اما با ابلاغیه جدید، محدودیت 
برق صنایع سیمان از صبح تا غروب است و این به معنی کاهش تدریجی خوراک کوره و 

نهایتاً خاموش کردن کوره هاست.«
این وضعیت در حالیست که در نیمه دوم سال گذشته محدودیت های تأمین انرژی به 
ویژه گاز اعمال و تقریباً از ۲۵ اسفند ماه محدودیت سوخت صنایع برطرف شد؛ در این بازه 
زمانی صنایع مانند هر سال برنامه ریزی کرده بودند که قبل از ورود به محدودیت های برقی 
مربوط به نیمه اول سال که از اواسط خرداد ماه شروع می شد، بیشترین تولید و ذخیره را 
داشته باشند تا در زمان قطع برق در فصل گرم با مشکلی در حوزه عرضه مواجه نشوند.

از سویی دیگر نیز آنطور که ابراهیم شیخ معاون صنایع عمومی وزارت صمت به خبرنگار 
مهر گفته بود این وزارت خانه برنامه ریزی کرده بود که از ۱۵ اسفند تا ۲۵ خرداد -به مدت 
۱۰۰ روز که با حداقل محدودیت ها و ممنوعیت های انرژی مواجه هستیم- برنامه جبران 
تولید صنایع اجرا شود؛ به این شکل که در این مدت تولیدکنندگان حداکثر توان خود را 

برای تولید محصولات و کالاها به کار گیرند و محدودیت ها را جبران کنند.
با این حال از همین روزهای ابتدایی ســال شــاهد اعمال محدودیت در تأمین انرژی 

صنایع هستیم و تولیدکنندگان مجبور به تولید با حداقل ظرفیت ها هستند.

  پشت پا به قانون
این وضعیت در حالیست که طبق ماده ۲۵ قانون بهبود مستمر محیط کسب وکار در 
زمان تشــدید ناترازی انرژی، واحدهای صنعتی و کشــاورزی نباید در اولویت قطع برق، 
گاز یا خدمات مخابرات قرار گیرند. همچنین در صورت قطع این خدمات برای واحدهای 
صنعتی و کشاورزی، شرکت های عرضه کننده برق، گاز و خدمات مخابرات مکلف اند وجه 
التــزام قطع خدمات خود را در متن قرارداد خود با واحدهای تولیدی پیش بینی کنند و 
دولت نیز مکلف به تعیین و اعلام خســارت های وارده به شرکت های خصوصی و تعاونی 

ناشی از دستور قطع موقت جریان برق، گاز یا خدمات مخابراتی واحدهای تولیدی است.
بــا وجود تصویب آئین نامه اجرایی این ماده در فروردین ۱۳۹۵، اما ماده ۲۵ همچنان 

اجرایی نشده و در ردیف مطالبات بخش خصوصی باقی مانده است.

 تبعات جبران ناپذیر قطعی برق صنایع
نکته قابل توجه آنکه قطعی برق فقط به کاهش تیراژ تولید منجر نمی شــود بلکه به 
افزایش ضایعات در تولید نیز می انجامد که این امر قیمت تمام شده محصول را افزایش 
می دهد افزایش بیکاری ناشی از محدودیت برق، کاهش بهره وری بنگاه را به دنبال دارد 
و تأثیر در تحویل سفارشات به افزایش نارضایتی آنها منجر می شود. در مجموع، وضعیت 

تصویر شده موجب کاهش رقابت پذیری در اقتصاد خواهد شد.
بر همین اســاس خسارات ناشی از قطعی برق را می توان از منظرهای مختلف دسته 

بندی کرد:
۱. خسارات ناشی از عدم امکان انجام تعهدات طبق قراردادهای منعقده از جمله اعمال 

جرایم سنگین از سمت مشتریان به دلیل عدم ایفای به موقع تعهدات؛
۲. خسارات ناشی از افزایش ضایعات تولید در اثر قطعی ناگهانی خط تولید؛

۳ افزایش ضریب خطای محصولات تولیدی و تولید کالاهای معیوب؛
۴. افزایش هزینه های سربار ،تولید از جمله هزینه های حمل و نقل؛

۵. خسارات ناشی از آسیب دیدگی ماشین آلات تابلوهای برق و.... در اثر قطعی مکرر برق؛
۶. خســارات ناشی از عدم امکان تأمین آب مورد نیاز واحدهای تولیدی در اثر قطعی 

برق چاه های آب؛
۷. هزینه های راه اندازی و بهره برداری مولدهای اضطراری طی دوره خاموشی؛

۸. خســارات مالی ناشی از دستمزد پرداخت شده )حقوق بیمه و...( به کارکنان طی 
دوره خاموشی؛

۹ هزینه های ناشی از بیکاری نیروی انسانی در ساعات کاری و کاهش بهره وری؛
۱۰. هزینه فرآوری مجدد مواد پس از وصل برق؛

۱۱. هزینه های تأخیر در امور اداری )مانند پرداخت بیمه، مالیات و...(
۱۲. هزینه های فشــار بیش از حد به خط تولید جهت جبران کســری تولید )اورلود 

پس از قطعی برق(.

همچنین طبق گزارشی که مرکز بهبود کسب و کار اتاق ایران تهیه کرده بود، خسارت 
هر روز قطعی برق صنعت در ســال ۱۴۰۳ برابر با ۹,۲۱۸ هزار میلیارد تومان محاســبه 
شده است که در بین رشته های فعالیت صنعتی، سه صنعت اول تا سوم به لحاظ میزان 

خسارت عبارتند از:
- صنعت تولید فلزات، پایه با خسارت روزانه ۹۰۰ میلیارد تومان؛

- صنعت مواد شیمیایی با خسارت روزانه ۶۶۰ میلیارد تومان؛
- صنعت تولید فراورده های معدنی غیر فلزی با خسارت روزانه ۶۲۴ میلیارد تومان

خسارات ناشی از قطعی برق در فعالیت های غیرصنعتی به ترتیب سه فعالیت آسیب 
دیده عبارتند از:

-تولید، انتقال و توزیع برق با خسارت روزانه ۱۷۹۷۳ میلیارد تومان؛
- حمل و نقل، انبارداری و پست با خسارت روزانه ۱۷۹۵ میلیارد تومان؛

-بخش کشاورزی با خسارت روزانه ۱۳۸۸ میلیارد تومان.

 چه باید کرد؟
بر اساس بررسی های انجام شده، در کنار لزوم حمایت از صنایع از طریق پذیرش خسارت 
به عنوان یکی از تضامین، جبران خسارت با استفاده از روش فاکتورینگ و ارائه تسهیلاتی 
در ازای خســارات ناشی از قطعی برق، راهکارهای زیر به عنوان مهم ترین گزینه ها برای 

جبران این ناترازی مطرح هستند؛
توسعه انرژی های تجدیدپذیر در صنایع: با توجه به اقلیم آفتابی و پتانسیل بادی موجود 
در ایران، استفاده از پنل های خورشیدی و توربین های بادی در واحدهای صنعتی می تواند 

منبعی پایدار برای تأمین انرژی در ساعات اوج مصرف باشد.
بهبــود بهــره وری و کاهش مصرف انرژی: نوســازی تجهیزات قدیمی و اســتفاده از 
سیســتم های هوشــمند مدیریت مصرف انرژی، یکی از سریع ترین روش ها برای کاهش 

فشار بر شبکه در ساعات پیک به شمار می رود.
اجرای طرح های مدیریت بار: بســیاری از کشورها با موفقیت از برنامه های »پاسخ به 
تقاضا« اســتفاده می کنند؛ طرح هایی که در آن صنایــع در قبال کاهش مصرف برق در 

ساعات اوج، مشوق های مالی دریافت می کنند.
استفاده از فناوری ذخیره سازی انرژی: ذخیره برق در ساعات غیرپیک و استفاده از آن 
در زمان های بحرانی، می تواند به ویژه در صنایع با فرآیندهای پیوسته، راهکاری مؤثر برای 
جلوگیری از توقف تولید باشــد.تأمین برق از طریق قراردادهای اختصاصی )PPA(:انعقاد 
قرارداد با نیروگاه های تجدیدپذیر یا نیروگاه های خصوصی، می تواند به تأمین پایدار برق 

برای واحدهای صنعتی منجر شود و وابستگی به شبکه سراسری را کاهش دهد.
راه اندازی نیروگاه های مقیاس کوچک: کارشناســان صنعت انرژی پیشنهاد می کنند 
صنایع بزرگ از ظرفیت تولید پراکنده بهره ببرند و با راه اندازی مولدهای مقیاس کوچک 
بخشــی از انرژی مورد نیاز خود را تأمین کنند. با توجه به روند افزایشــی مصرف برق در 
کشور و فشار فزاینده به شبکه سراسری، ضروری است که صنایع بزرگ با نگاهی راهبردی، 
مجموعه ای از راهکارهای فنی و مدیریتی را برای عبور از بحران خاموشــی های تابستانی 
در پیش بگیرند. از سوی دیگر، سیاست گذاران حوزه انرژی نیز می توانند با ارائه تسهیلات 

و مشوق های بیشتر، صنایع را در این مسیر حمایت کنند.

صنایع بزرگ اولین قربانیان ناترازی شبکه برق
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ایران زمین 

قزوین مثلث طلایی سرمایه گذاری، تولید و صادرات

 استان قزوین با دارا بودن یک درصد از مساحت کشور، نزدیک به هشت 
درصد در اقتصاد و تولیدات ایران ســهم داشــته و در همسایگی استان های 

مازندران، گیلان، همدان، زنجان، مرکزی و البرز قرار دارد.
استان قزوین حدود ۲۰ شهرک و ناحیه صنعتی و سه هزار و ۵۰۰ واحد 
تولیدی دارد که حدود یک و نیم درصد از صادرات کشور از این استان بوده 
و در تولید محصولات کشــاورزی جایگاه ویژه ای دارد؛ به  عنوان  مثال پسته 
قزوین از مرغوبیت خوبی برخوردار بوده و با ســطح زیر کشــت چهار هزار 
هکتار، بیشتر این محصول برای استفاده در صنایع غذایی و شیرینی پزی به 
کشــورهای آلمان و حوزه خلیج فارس صادر می شود، همچنین بخش طارم 

سفلی نیز رتبه نخست تولید زیتون کشور را به خود اختصاص داده است.
شهرستان تاکستان به یکی از ۶ شهرستان استان قزوین نیز از حیث تولید 
انگور جایگاه منحصر به  فردی داشته و از در بخش رودبار الموت قزوین نیز 

شاهد تولید محصولاتی مانند گیلاس، آلبالو و زغال اخته هستیم.
واحدهای تولیدی استان قزوین بیش از یک هزار نوع محصول صنعتی تولید 
می کند، این اســتان قطب تولید شیشه و بطری های شیشه ای، بزرگ ترین 
تولیدکننده محصولات شــوینده، قطعات خودرو و از استان های پیشرو در 
تولید کاشی و سرامیک، محصولات فولادی، روغن های تصفیه مجدد، چرخ  
خیاطی و لوازم خانگی مثل یخچال فریزر، ماشین لباسشویی، بخاری، اجاق  

گاز، آبگرم کن و ظروف تفلون نیز می باشد.
صنایع دستی قزوین نظیر فرش و گلیم در تمام فروشگاه های استان قزوین 
عرضه می شود و حتی برخی از هنرهای دیگر مثل منجوق  دوزی )نم نم دوزی( 
و موج بافی نیز ۲ نمونه منحصربه فرد از صنایع دستی استان به شمار می رود.

 قزوین شاهراه ارتباطی کشــور برای ترانزیت کالا و مبادلات 
تجاری

استان قزوین در حوزه مبادلات تجاری در برخی محصولات شرایط ویژه 
ای دارد و طی دهه های گذشته نیز توانسته رتبه نخست صادرات شوینده های 
کشور و تنها تولیدکننده و صادرکننده انواع لوح های فشرده باشد؛ همچنین 
این استان رتبه های مناسبی در صادرات کشمش، شیشه ساختمانی، کاشی 
و ســرامیک، مشتقات نفتی، مواد غذایی، مصنوعات پلیمری، سیم و کابل و 

فرآورده های دام و طیور را به خود اختصاص دهد.
قزوین دارای بیش از ۲۱۶ کیلومتر آزادراه در مسیرهای ارتباطی تهران - 

قزوین، قزوین - زنجان و قزوین - رشت است، داشتن ۲۲۱ کیلومتر بزرگراه، 
۷۰ کیلومتر راه اصلی و ۲۲۶ کیلومتر جاده بین شــهری، استان را در زمره 
مهمترین شــاهراه های مهم ارتباطی کشور قرار داده تا جایی که مسیرهای 
ارتباطی آن هشــت استان کشور را به  طور مستقیم به یکدیگر متصل کرده 
و در جاده های ارتباطی کشورهای همسایه نظیر ترکیه، کشورهای آسیای 

میانه، عراق، افغانستان، پاکستان و امارات نیز قرار گرفته است.

 قزوین دارنده رتبه نخست تولید کشمش در کشور 
در استان قزوین بیش از ۷۲ هزار هکتار باغ انگور وجود دارد که بیشترین 
ســطح زیر کشــت این محصول مربوط به انگور ارقام بی دانه سفید، قرمز و 
عســگری بوده و رتبه دوم تولید انگور و رتبه نخســت تولید کشمش کشور 

را دارا است.
۷۰درصد انگور تولید شده قزوین به کشمش تبدیل و بیشتر به کشورهای 
عراق، روسیه، کشورهای حوزه حاشیه خلیج فارس و اروپا صادر می شود، قزوین 
با وجود داشــتن رتبه نخست تولید کشمش، اما در صادرات آن مقام هفتم 

استان های کشور را داراست.

 پسته سالم قزوین فاقد سم آفلاتوکسین
استان قزوین حدود پنج هزار و ۵۰۰ هکتار باغ پسته بارور دارد که بیش 
از ۸۵ درصد آن در شهرســتان بویین زهرا و مابقی آن نیز در باغســتان های 

سنتی قزوین قرار گرفته است.
مهمترین ویژگی پسته قزوین، رنگینه سبز آن است و دانسیته بالا و چربی 
مناسب آن باعث شده تا ورقه و خلال کردن این محصول از نیازهای اصلی 

صنایع تبدیلی و شیرینی سازی استان باشد.
بسیاری از کارشناسان و صاحبنظران معتقدند که پسته قزوین از مرغوبیت 
بســیار بالایی برخوردار اســت و طعم بی نظیر آن در کنار برداشت سریع و 
زودرس این محصول در بازارهای خارجی مورد اســتقبال بی شــماری قرار 

می گیرد.
با توجه به کارهای تحقیقاتی در حوزه کشاورزی و همچنین بررسی های 
موردی، اســتان قزوین موفق شــده تا در حوزه ارقام محلی پسته، به تولید 

محصولی سالم و فاقد سم آفلاتوکسین دست یابد.
در شهرســتان قزوین بیشتر ارقام پسته شامل کله بزی، بقالی، تجاری و 

استان قزوین به  
عنوان دومین 

تولیدکننده زیتون 
کشور سالانه 

حدود 2۰ هزار 
تن محصول را 

روانه بازار می کند، 
با این نکته که 

خاستگاه زیتون 
استان قزوین در 

بخش طارم سفلی 
است.

      قزوین یکی از استان های پیشرو در سه حوزه تولیدات صنعتی، کشاورزی و سرمایه گذاری است که با توجه به ظرفیت های تجاری و صادرات محصولات به 
کشورهای همسایه می توان این استان را به یک موقعیت ویژه و نمونه برای تحقق شعار سال ارزیابی کرد.

  امضای سند برای اجرای ۱۴۱ همت طرح 
صنعتی در آذربایجان شرقی

تفاهم نامه همکاری سه جانبه میان استانداری 
آذربایجان شرقی، سازمان صنعت، معدن و تجارت 
استان و سازمان مدیریت و برنامه ریزی با پیش بینی 

۱۴۱ همت طرح سرمایه گذاری به امضا رسید.
به گــزارش از روابط عمومی اداره کل صنعت، 
معدن و تجارت آذربایجان شرقی، این تفاهم نامه با 
هدف تبادل پروژه های کلان سرمایه گذاری صنعتی 
و زیرساختی شهرک های صنعتی و همچنین تسریع 

در تحقق اهداف توسعه ای استان امضا شد.
براســاس این گزارش، در قالب این سند وفاق، 
۵۸ طرح بزرگ صنعتی با ســرمایه گذاری بالغ بر 
۱۴۱ هزار میلیارد تومان )۱۴۱ همت( پیش بینی 
شده که نقش مهمی در افزایش بهره وری، تکمیل 
زنجیره تولید و ایجاد اشتغال پایدار ایفا خواهند کرد.  

از ویژگی های بارز این تفاهم نامه، لحاظ شدن 
برش شهرستانی پروژه ها و توجه ویژه به پروژه های 
زیرساختی شهرک های صنعتی است که زمینه ساز 

توسعه متوازن در سطح استان خواهد بود.  
این اقدام مشترک در راستای تحقق سیاست های 
اقتصاد مقاومتی و رونق تولید، افق روشنی را برای 
سرمایه گذاری و شکوفایی صنعتی در آذربایجان 

شرقی ترسیم می کند.  
مدیرکل صنعت، معــدن و تجارت آذربایجان 
شــرقی همچنین از آغاز فاز عملیاتی نوسازی و 
بازسازی شرکت های مادر تخصصی ماشین سازی 

تبریز و ریخته گری تبریز خبر داد.
صابر پرنیان با اشاره به سفر اواخر سال گذشته 
رئیس سازمان گســترش و نوسازی صنایع ایران 
)ایدرو( به استان، گفت: در جریان این سفر، پیشنهاد 
پایلوت شدن استان برای اجرای طرح ملی نوسازی 
و بازسازی صنایع کشور از سوی این اداره کل مطرح 
شد که با استقبال و موافقت رئیس سازمان ایدرو 
مواجه گردید و اجرای طرح یادشــده، گام عملی 

تحقق این توافق است.
وی ادامــه داد: بر این اســاس، فرآیند اجرایی 
این طرح با اســتقرار تیم های تخصصی در محل 
شرکت ها آغاز شده و در این چارچوب، چهار تیم 
مطالعاتی در حوزه های اثربخشی، عملیات و تولید، 
زیرساخت و تأسیسات و ســاختار و فرآیندهای 
سازمانی تشــکیل شده اند تا با رویکردی علمی و 
مهندسی، به عارضه یابی و تحلیل ساختاری این 

مجموعه های صنعتی بپردازند.
پرنیان اضافه کرد: در نخســتین روز فعالیت، 
اعضــای تیم های تخصصی بــا همراهی مدیران 
کارگروه ها از کارگاه های عارضه یابی و خطوط تولید 
بازدید کردند و ارزیابی های اولیه خود را آغاز کردند.

مدیرکل صمت اســتان گفت: این اقدام، نقطه 
آغــازی بر تحولی بنیادین در صنایع مادر منطقه 
به شمار می رود که با هدف ارتقاء توان تولید ملی، 
افزایش بهره وری صنعتی و بازآفرینی ظرفیت های 

تولیدی کشور اجرا می شود.

 تحقق ۱۰۱ درصدی اشــتغال در حوزه 
صنعت و معدن آذربایجان غربی

سرپرســت اداره کل صنعت، معدن و تجارت 
آذربایجــان غربی گفت: چهار هزار و ۴۶۰ فرصت 
شغلی در یکسال گذشته ایجاد شده که این میزان 
نشان از تحقق ۱۰۱ درصدی تعهد اشتغال در حوزه 

صنعت و معدن استان است.
احســان جوی افزود: این آمار در سامانه رصد 
اشــتغال کشوری ثبت شــده که در صورت لزوم 

قابلیت راستی آزمایی دارد.
سرپرســت اداره کل صنعت، معدن و تجارت 
استان آذربایجان غربی ادامه داد: در سال گذشته، 
۴۸ واحد راکد صنعتی دارای ظرفیت اشتغال ۶۵۱ 
نفر با حجم سرمایه گذاری ۹ هزار و ۹۶۶ میلیارد 
ریال و ۲۰ واحد راکد معدنی دارای ظرفیت ایجاد 
۱۵۶ فرصت شــغلی جدید احیا شد و به چرخه 
تولید بازگشــت که تاثیر قابل توجهی در راستای 

رونق اشتغال و اقتصاد منطقه دارد.
معاون امور معــادن و صنایع معدنی اداره کل 
صنعت، معدن و تجارت آذربایجان غربی هم در این 
گفت و گو با ایرنا به صدور ۵۱ پروانه بهره برداری 
معدنی در اســتان طی امسال اشاره کرد و گفت: 
میزان ســرمایه گذاری این طرح ها ۲ هزار و ۱۰۲ 
میلیارد ریال بود که برای ۴۰۰نفر ایجاد اشــتغال 
شد؛ این میزان اشتغال نسبت به سال گذشته ۱۱ 

درصد افزایش دارد.
جلال دســترنج اضافه کرد: همچنین میزان 
ســرمایه گذاری صورت گرفته در بخش معدنی 
آذربایجان غربی طی سال گذشته ۵۶درصد بیشتر 

از مدت مشابه سال ۱۴۰۲ است.
دسترنج ادامه داد: در حال حاضر ۵۱۱ معدن 
دارای پروانه بهره برداری معتبر با ظرفیت استخراج 
ســالانه بیش از ۱۸ میلیون و ۸۹۷ هزار تن انواع 

مواد معدنی وجود دارد.
معاون امور معــادن و صنایع معدنی اداره کل 
صنعت، معدن و تجــارت آذربایجان غربی اظهار 
کرد: برای بهره بــرداری از این معادن ۱۰ هزار و 
۲۸۳ میلیارد ریال سرمایه گذاری انجام شده است 
که بیشتر سرمایه گذاری ها در بخش معدن و صنایع 
معدنی استان توسط بخش خصوصی انجام و زمینه 
اشتغال برای پنج هزار نفر به صورت مستقیم در این 

معادن فراهم شده است.
دســترنج بــا بیان اینکــه امســال ۳۹ فقره 
پروانه اکتشــاف بــرای محدوده های اکتشــافی 
صادر شــده اســت، گفــت: ۲۵ فقــره گواهی 
کشــف برای محدوده هــای معدنی در آســتانه 
بهــره بــرداری و ۵۱ فقــره پروانــه بهره برداری 
 معدنــی نیز در اســتان صادر شــده که ظرفیت

 استخراج سالانه این معادن حدود یک میلیون و 
۷۳ هزار تن است.

۸۰ همت مازاد 
از محل وصول 
درآمدهای استان ها 
حاصل شد

بادامی برداشــت شده و در شهرستان بویین  زهرا نیز ارقام پسته قرمز، پسته 
سفید، کال خندان و بادامی کاشته می شود؛ دیگر ارقام پسته نیز مانند احمد 
آقایــی، اکبری، کله قوچی و خنجری دامغانی به صورت پراکنده در ســطح 

استان کشت می شود.
در حال حاضر ۸۵ درصد پســته قزوین با توجه به رنگ، املاح معدنی و 
کیفیت بالای آن به کشورهای آسیای میانه، حوزه خلیج فارس و اروپا صادر و 

۱۵ درصد مابقی نیز در بازارهای داخلی مصرف می شود.

 قزوین رتبه دوم تولید فندق در کشور
بخــش رودبار الموت قزوین در تامیــن فندق بازارهای داخلی و صادراتی 
پیشــرو بوده و رتبه دوم تولید این محصول را پس از استان گیلان در کشور 

به خود اختصاص داده است.
باغ های فندق استان قزوین عمدتا در منطقه رودبار الموت غربی و شرقی و 
در روستاهای هیر، ویار، یارود و آکوجان قرار گرفته و روستای یارود در منطقه 
رجایی دشت الموت قطب فندق کاری استان محسوب شده، مغز فندق خام 

تولید شده این منطقه به کشورهای مختلف صادر می شود.

 قزوین دومین تولیدکننده زیتون کشور 
استان قزوین به  عنوان دومین تولیدکننده زیتون کشور سالانه حدود ۲۰ 
هزار تن محصول را روانه بازار می کند، با این نکته که خاستگاه زیتون استان 

قزوین در بخش طارم سفلی است.
طارم به مرکزیت شهر سیردان در ۱۳۵ کیلومتری غرب  قزوین واقع شده 
و دومین تولیدکننده زیتون کشــور به شــمار می رود، تا جایی که کیفیت و 
نوع آن منحصر به فرد بوده و زیتون زرد، روغنی، شــنگه، ماری، گردگلوله و 
سیاه زیتون از مهمترین ارقام این محصول در استان قزوین محسوب می شود.

کیفیت روغن زیتون قزوین در آزمایشگاه مرجع شورای بین  المللی زیتون 
رتبه نخست را به خود اختصاص داده و با قرارگیری آن در سبد غذایی خانوارها 

می توان به مصرف گسترده آن در کشور مبادرت کرد.

 تولید یک میلیون و ۳۰۰ هزار تن انواع شیشه های بسته بندی 
دارویی

بیش از ۶۳ درصد شیشــه کشــور در قزوین تولید می شود که غنی بودن 
استان قزوین از معادن سیلیس و نزدیکی به بازار مصرف، صنعت شیشه را به 

یکی از صنایع پیشرو این استان تبدیل کرده است.
اســتان قزوین دارای ۲۶ واحد تولیدکننده شیشه و مشتقات آن از جمله 
شیشه، فلوت فارسجین، آبگینه و لیا و واحدهای جانبی همچون شیشه دارویی 
رازی بوده، این در حالی است که بیش از ۷۰ درصد شیشه های دارویی کشور 

نیز در استان قزوین تولید می شود.
شرکت های فعال در استان قزوین علاوه بر تامین نیاز داخلی، بیش از ۲۰ 

درصد تولیدات خود را به کشورهای همسایه و اروپا صادر می کنند.
اســتان قزوین تنها تولیدکننده شیشــه های دارویی رنگی، ویال، کارپول 
دندانپزشــکی، پوکه های آمپول و مقره های شیشــه ای در کشور است و این 
شــرکت ها در مجموع تولید کننده بیش از یک میلیون و ۳۰۰ هزار تن انواع 

شیشه های بسته بندی دارویی و غذایی رنگی را به خود اختصاص می دهند.

 فروش صنایع  دستی قزوین در کشورهای خارجی
اســتان قزوین ظرفیت های بسیاری در صنایع  دســتی دارند، گلیم بافی، 
رودوزی های ســنتی، معرق  کاری، جاجیم  بافی، آینه کاری سنتی، مسگری، 
چرم  دوزی، پاپیه ماشه، گره چینی، گچ بری سنتی و نقاشی پشت شیشه از 

مهمترین صنایع  دستی این منطقه به شمار می آیند.
حدود هفت هزار و ۵۰۰ نفر به طور مستقیم و غیرمستقیم در صنایع  دستی 
استان قزوین فعالیت دارند که نیروی انسانی مناسبی برای توسعه ارزآوری و 
صادرات استان هستند.صنایع  دستی استان قزوین در بین کشورهای اروپایی 
و همسایه طرفداران زیادی داشته، جمهوری آذربایجان، ایتالیا، آلمان، یونان، 
لبنان، سوریه، قطر و عراق جزو این کشورها به شمار می روند و عمده صنایع  
دستی صادر شده از قزوین به خارج از کشور شامل آبگینه، سفال، شیشه های 
تزئین شده و سفال های لعاب دار و گلیم می باشد.تحقیقات و مطالعه ناکافی 
بازار و ناهماهنگی صنایع دستی، تولیدات صنعتی و کشاورزی با نیاز و سلیقه 
مشتریان و معرفی نشدن کافی و درست و تبلیغات صحیح از عوامل بی استفاده 
ماندن ظرفیت های تولیدی اســتان به حســاب می آید که از قدیم در قزوین 
مزیت و شهرت جهانی داشته و به  تدریج درحال از دست دادن بازارها است.

با توجه به شعار سال مبنی بر سرمایه گذاری برای تولید، ظرفیت استان 
قزوین در آینده بســیار روشن بوده و می تواند پلکانی برای پیشرفت و ترقی 

جمهوری اسلامی در عرصه های داخلی و بین المللی تلقی شود.

رییس امور برنامه و بودجه ســازمان برنامه و بودجه گفت: عملیاتی شــدن نظام نوین درآمد- هزینه در ســال ۱۴۰۳ باعث شد که در پایان آن سال ۸۰ همت )۸۰ هزار میلیارد 
تومان( مازاد بر روند معمول سال های قبل در وصول درآمدهای استان ها بدست آید.

 امید علی پارســا در مراســم تودیع و معارفه روســای قدیم و جدید سازمان مدیریت و برنامه ریزی خراسان رضوی که در محل این سازمان برگزار شد، افزود: سازمان مدیریت و 
برنامه ریزی خراسان رضوی در آستانه تحولی اساسی قرار دارد، چراکه با اجرایی شدن نظام نوین درآمد-هزینه استان ها و همزمان با تغییرات گسترده در نظام مدیریت و برنامه ریزی 
کشــور، فصل نوینی در توســعه این اســتان رقم خواهد خورد.وی اظهار کرد: این تحولات که بر اساس بند پ ماده ۱۷ قانون برنامه هفتم توسعه مصوب مجلس شورای اسلامی و 
آیین نامه اجرایی دولت شکل گرفته اند، به دنبال تقسیم وظایف، اعتبارات، عملیات و اختیارات بین سطوح ملی و استانی هستند.رییس امور برنامه و بودجه سازمان برنامه و بودجه 
افزود: بر اساس این طرح اختیارات استانی در بخش های مرتبط، به طور کامل به استان تفویض شده و در سطح ملی نیز وزارت برنامه و بودجه کشور مسئولیت خواهد داشت. در 

این راستا، ۲ درصد از منابع استانی نیز می تواند به پروژه های ملی اولویت دار و نیمه تمام مورد نظر استان تزریق شود.

 تحقق ۱۰۷ درصدی تعهد اشتغال در تهران
 معاون اقتصادی استانداری تهران استان تهران با بیان اینکه به تحقق ۱۰۷ درصدی تعهد اشتغال دست یافته ایم، گفت: این تعهد شامل ایجاد بیش از ۱۹۰ هزار فرصت شغلی در سال گذشته بود که با اقدامات صورت گرفته، نه تنها به طور کامل محقق شد بلکه از 

هدف گذاری نیز فراتر رفت.
به گزارش از روابط عمومی استانداری تهران، حشمت الله عسگری روز یکشنبه افزود: در سال گذشته با اجرای طرح یکشنبه های تولیدی تمرکز جدی خود را بر حمایت از واحدهای تولیدی و احیای ظرفیت های صنعتی استان قرار دادیم رویکردی که با حضور میدانی 
مدیران ارشد استان و در راس آن استاندار توانست نتایج قابل توجهی در حوزه اشتغال و صنعت رقم بزند.وی اظهار کرد: طی سال گذشته، با حضور مستمر در واحدهای صنعتی راکد و نیمه فعال و بررسی میدانی مشکلات این واحدها، تلاش شد که تصمیمات لازم در 

همان روز و در قالب جلسه جمع بندی اتخاذ شود. این برنامه موجب شد موضوع احیای تولید به اولویت مدیریت استان تبدیل شود.

 »جزیــره هرمز« به عنوان رنگین کمان خلیج فارس، این روزها نه تنها به خاطر طبیعت 
خارق العاده اش، بلکه به دلیل پویش خودجوش »بازگرداندن خاک نقره ای« در کانون توجه 
قرار گرفته است و دوست داران طبیعت به این نتیجه رسیده اند که حضور در این جزیره 
زیبا نیازمند آموزش های پیش از سفر بوده وگرنه اکوسیستم هرمز که حاصل میلیون ها 

سال فرایند زمین شناسی است در خطر جدی قرار خواهد گرفت.
 ابتدا خوب است بدانیم هُرمُز جزیره ای با مساحت بیش از ۴۲ کیلومتر مربع در هشت 
کیلومتری بندرعباس و در مجاورت تنگه هرمز قرار دارد و روی سطح این جزیره سنگ های 
رسوبی و لایه هایی از مواد آتشفشانی پوشیده شده است. سواحل زیادی در سراسر جزیره 
وجود دارد و »الهه نمک« نمونه بارز تنوع بالای خاک در جزیره هرمز بوده و همچنین به 

دلیل وجود خاک های رنگی از زیبایی منحصربفردی برخوردار است.
اما اخیرا برخی از گردشگران جزیره هرمز اتفاق ناخوشایندی را رقم زدند و با برداشت 
و تخریب خاک های رنگی، این اثر طبیعی و جاذبه  گردشــگری را مخدوش کردند و پس 
از آن، حرکت نمادین شهروندان برای جبران تخریب های نوروزی، پرسش های مهمی را 
درباره مدیریت گردشــگری، حفاظت از محیط زیســت و نقش جامعه مدنی مطرح کرد. 
»تخریب خاک ممکن اســت به عنوان هرگونه تغییر یا آشــفتگی بوم شناختی در خاک 
تلقی شود که زیان آور یا نامطلوب است.«در این زمینه باید این موضوع را در نظر داشت 
که ساکنان محلی به شغل گردشگری وابسته اند، اما باید قبول کنیم که افزایش بیش از 

ظرفیت بازدیدکنندگان، منابع طبیعی را تهدید می کند.
همچنین باید گفت که برخورد مأموران با متخلفان بیشتر محدود به توقیف خاک ها 
اســت و جریمه های سنگین یا پیگرد قضایی جدی اعمال نمی شود و همچنین بسیاری 
از گردشــگران از حساسیت اکوسیســتم هرمز بی اطلاع هستند که نیاز به آموزش پیش 
از ســفر دارند.اجرای فوری طرح سهمیه بندی ورود گردشگران با همکاری سازمان بنادر، 
محیط زیست و بخش خصوصی، تقویت نیروی نظارتی با استفاده از جوامع محلی به عنوان 
»نگهبانان داوطلب محیط زیســت« و نیز تبدیل پویش بازگشــت خاک به برنامه ملی با 
مشارکت هنرمندان و رسانه ها برای ترویج فرهنگ احترام به طبیعت از جمله راهکارهای 

پیشنهادی در این زمینه است.
رئیس اداره محیط زیست هرمزگان در این خصوص هشدار داد که برداشتِ حتی مُشت  

اندکی از این خاک ها به اکوسیســتم منحصر به فرد جزیره آسیب می زند و این خاک ها 
حاصل میلیون ها سال فرآیند زمین شناسی هستند که بازیابی آنها غیرممکن است.برداشتِ 
حتی مُشت  اندکی از این خاک ها به اکوسیستم منحصر به فرد جزیره آسیب می زند و این 
خاک ها حاصل میلیون ها سال فرآیند زمین شناسی هستند که بازیابی آنها غیرممکن است.

»رنگ خاک نتیجه ترکیبی از مواد معدنی، شــرایط شــیمیایی و بیوشیمیایی، وجود 
مواد آلی، فعالیت های میکروبی و تأثیرات جوی است و این عوامل به تنهایی یا به صورت 

ترکیبی می توانند رنگ های متنوع و زیبایی را در خاک ها ایجاد کنند.«
مسئول طبیعت گردی سازمان حفاظت محیط زیست کشور نیز به ایرنا گفت؛ جزیره 
هرمز بدون متولی است، برای این جزیره باید مدیریت یکپارچه تعیین و مشخص شود و یک 
نهاد، سازمان یا منطقه آزاد که می تواند موثر باشد، مدیریت جزیره هرمز را بر عهده بگیرد.

ایمان هادی بر این باور است که فقط شوراهای برنامه ریزی و تامین استان هرمزگان 
به فکر جزیره هرمز هستند و غصه می خورند، آنها توانستند جلوی فعالیت معدن آهن را 
بگیرند اما برای جلوگیری از آسیب و از بین رفتن غارهای این جزیره واکنش و بازدارندگی 
از ســوی آنها ندیدم حتی میراث فرهنگی هم اعلام نکرد باید گردشگر براساس ظرفیت 

جزیره وارد منطقه شود.
وی تاکید کرد: باید یک نهاد، سازمان یا منطقه آزاد هر کدام که می تواند موثر باشد، 

مدیریت جزیره هرمز را بر عهده بگیرد، اگرچه بخش زیادی از جزیره آسیب دیده و از بین 
رفته ولی باز هم ظرفیت هایی در آن وجود دارد که باید حفظ شود. این مکان جزو مناطق 
تحت حفاظت سازمان محیط زیست نیست و ما فقط می توانیم در این زمینه نامه نگاری 
کنیم اما نمی توانیم ماموران خود را به آنجا ببریم هرچند یک پاسگاه کوچک در هرمز داریم.

 کشف ۴۰ کیلوگرم خاک و سنگ هرمز در بندر شرق هرمزگان
فرمانده یگان حفاظت بندر شهید باهنر و شرق هرمزگان گفت: بیش از ۴۰ کیلوگرم 
خاک و سنگ جزیره هرمز توسط ماموران این یگان، در بندر شهیده فاطمه نیک کشف شد.

صداقت سالارحسینی با اعلام این خبر اظهار کرد: با توجه به ممنوعیت برداشت خاک 
و سایر اجزای طبیعت جزیره هرمز، ماموران یگان حفاظت بندر شهیده فاطمه نیک، نسبت 

به این مساله با جدیت و حساسیت بیشتری برخورد می کنند.
وی ادامه داد: در همین راســتا، با وجود تبلیغات گســترده در روزهای اخیر مبنی بر 
آســیب  نرســاندن به طبیعت و خودداری از برداشت خاک، صدف و سایر موارد از جزیره 

هرمز باز هم شاهد بی تفاوتی برخی از گردشگران هستیم.
فرمانده یگان حفاظت بندر شهید باهنر و شرق هرمزگان گفت: ماموران یگان حفاظت 
بندر شهیده فاطمه نیک جزیره هرمز، در حین انجام وظیفه، با هوشیاری و دقت در بررسی 
مسافران ورودی و خروجی بیش از ۴۰ کیلوگرم سنگ و خاک جزیره از یک فرد با هویت 
مشخص کشف کرده اند.سالارحسینی با اشاره به اینکه خاک ها و سنگ های کشف شده در 
۲ کیسه بزرگ کشف و از خروج آنها جلوگیری شده است، خاطرنشان کرد: با هماهنگی 
نماینده دادستان در جزیره هرمز، خاک ها و سنگ های کشف شده به منظور بازگشت به 

طبیعت جزیره، تحویل نمایندگان محیط زیست و منابع طبیعی داده شد.
وی تاکید کرد: این یگان در گذشته نیز بارها با مشاهده تخلفاتی در این زمینه، کشفیاتی 
از جمله خاک، سنگ، صدف و موارد دیگر را توقیف و برای بازگرداندن به طبیعت اقدام 
کرده اســت.فرمانده یگان حفاظت بندر شــهید باهنر با اظهار اینکه همه ما باید بتوانیم 
میراث دار طبیعت باشیم و آن را به نسل های آینده برسانیم، بیان کرد: از گردشگران تقاضا 
می شود در راستای احترام به طبیعت و رفتار شایسته و پسندیده، از هرگونه آسیب رسانی 

و برداشت از طبیعت خودداری کنند.

جزیره هرمز در کانون توجه؛ آسیب به یک فرایند چند میلیون ساله
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ورزش 

۷
بحران اسکناس بلای جان زردپوشان

    بازی های لیگ برتر فوتبال کشورمان به روزهای حساس خودش رسیده و این روزهای سرنوشت ساز خیلی زود سپری خواهد شد و 
تیمی که بتواند این روزها را به خوبی درک کند می تواند برداشت خوبی از این روزها داشته باشد.

سپاهان در هفته 
بیست و ششم به 

مصاف مس رفسنجان 
بحران زده رفت و 

توانست به سه امتیاز 
بازی دست پیدا کند.

ظهر دیروز باشگاه استقلال میزبان جمعی از پیشکسوتان خود 
بود. در این نشست صحبت های متعددی میان حاضران رد و بدل 
شد و هر یک از پیشکسوتان استقلال دقایقی برای حاضران صحبت 
کردند. یکی از مواردی که در این نشست مطرح شد، هجمه هایی بود 
که در فضای مجازی علیه بازیکنان به پا شده است. برای مثال به 
موضوع انتقادهای بی جا از سیدحسین حسینی اشاره شد و حاضران 
در این نشست متفق القول اعلام کردند که عملکرد دروازه بان استقلال 
با وجود اینکه شکست های زیادی متحمل شده، خوب بوده و نباید 
این گونه مورد انتقاد قرار بگیرد. طی هفته های اخیر و در شرایطی 

که حسینی به لحاظ فنی اوج گرفته، کارزاری علیه دروازه بان استقلال شکل گرفت که تعجب کارشناسان را برانگیخت. در همین 
نشست دیروز یکی از پیشکسوتان استقلال صراحتاً اعلام کرد که اگر حسینی در چهارچوب دروازه استقلال نبود، اوضاع امتیازی 

بسیار بدتر از این بود.

بازگشــت چشمی به ترکیب اصلی استقلال قطعی نیست و این 
بازیکــن به دلیل پارگی از ناحیه داخلی پــای خود احتمالاً بازی با 

گل گهر سیرجان را نیز از دست خواهد داد.
چشــمی بعد از حضــور در اردوی تیم ملــی و در حالی که در 
ترکیب اصلی بازی با امارات حضور داشت، دچار مصدومیت شد. این 
آســیب دیدگی برای استقلال بسیار گران تمام شد و یکی از معدود 
بازیکنان قابل اتکایی که در این فصل وجود دارد بعد از برگزاری بازی 
تیم ملی مقابل امارات دیگر موفق به حضور در ترکیب اصلی استقلال 
نشده است. البته پزشکان استقلال در تلاشند جلوی تداوم مصدومیت 

این بازیکن را بگیرند تا شاید او در بازی های آتی به ترکیب  تیم بازگردد.
استقلال با احتساب یک بازی عقب افتاده باید ۵ بار دیگر در لیگ برتر به میدان برود. یک بازی هم در جام حذفی مقابل پیکان 

پیش روی آبی هاست.

بازگشت چشمی، شاید وقتی دیگرحمایت از حسینی در نشست پیشکسوتان

  اقدام پورعلی گنجی برای تمدید
 هر ســه مدافع میانی پرســپولیس از جمله 
بازیکنانی هســتند که قراردادشان در پایان فصل 
جاری به پایان می رسد اما از حالا می توان گفت به 
احتمال فراوان قرارداد مرتضی پورعلی گنجی تمدید 
خواهد شد چرا که کارتال به او اعتقاد دارد. در این 
باره خود مرتضی هم بعد از بازی نســاجی گفت: 
قرارداد نداریم و اگر قسمت باشد و شرایط مهیا در 
پرسپولیس می مانیم. یک صحبت هایی کرده ایم و 

امیدوارم اتفاقات خوبی رخ دهد.
 

 گندوز محروم نیست
الکسیس گندوز در دقیقه۹۴ دیدار مقابل نساجی 
با دریافت کارت زرد از ســوی داور جریمه شد و 
همین موضوع پخش شایعاتی را درباره محرومیت 
او به دنبال داشــت. با این وجود بررسی ها نشان 
می دهد که گلر الجزایری پرسپولیس سه کارته شده 
و می تواند تیمش را در نبرد حساس مقابل سپاهان 
همراهی کند. از سوی دیگر باشگاه پرسپولیس برای 
بخشش کارت زرد او درخواست خواهد کرد. در این 
باره بعد از بازی هم کارتال و هم رضا کرمانشاهی 
صحبت کردند که اقدام کوپال ناظمی در دادن کارت 

زرد به گلر پرسپولیس اقدامی عجیب بوده است.

 ریکاوری با غایبان تکراری
سرخپوشان پایتخت بعد از برد شیرین مقابل 
نســاجی در مازنــدران، با پرواز چارتــر به تهران 
بازگشــتند و دیروز با حضور در ورزشگاه آزادی، 
از ســاعت ۱۲ و ۳۰ دقیقه در زمین شــماره دو 
این مجموعه به تمرین و ریکاوری پرداختند. ابتدا 
بازیکنان به دو گروه تقسیم شدند. بازیکنان ترکیب 
اصلی، زیر نظر مربی بدنساز تیم ریکاوری کردند و 
سایر بازیکنان نیز به مدت ۶۵دقیقه با هدایت سایر 
مربیان به تمرین پرداختند. پاسکاری های کوتاه و 
ترکیبی، پاسکاری تحت فشار در منطقه کوچکی 
از زمین و فوتبال دروازه نزدیک، بخش های مختلف 
این تمرین بود. کماکان ایوب العملود و امید عالیشاه 
به دلیل مصدومیت، غایبان تمرینات هستند و سایر 
بازیکنان در اختیــار کادرفنی بودند. بخش هایی 
از تمرین دیــروز هم زیر بارش باران بهاری انجام 
شــد. طبق برنامه ای که کادرفنــی تعیین کرده 
بود؛ بازیکنان امروز)یکشنبه( استراحت می کنند 
و تمرینات خود را مجدداً از روز دوشــنبه استارت 
می زننــد تا با آمادگی کامل در دیدار با ســپاهان 
از هفته بیســت وهفتم لیگ برتر خلیج فارس به 

میدان بروند.
 

 خداحافظی بی ســر و صدای بازیکن 
مراکشی- ایوب دیگر برنمی گردد

در حالی که ایوب العملــود برای مداوای پای 
مصدوم خود راهی کشــورش شــده است گفته 
می شود او قبل از خروج از ایران تمام وسایل خود را 
جمع کرده بود و رسماً از پرسپولیس جدا شده است 
و دیگر قرار نیست او را با پیراهن سرخ ببینیم. جالب 
اینکه ابتدا مدعی شد به دلیل بیماری همسرش 
قصد سفر دارد، اما سپس اعلام کرد که می خواهد 
دوران نقاهت خود را تحت نظر پزشکان مراکشی 
سپری کند. کادر پزشــکی مراکش نیز با ارسال 
نامه ای به باشگاه پرســپولیس، خواستار دریافت 
پرونده پزشکی او شده تا درمانش را در کشور خود 
ادامه دهند. از سوی دیگر گفته می شود او احتمالاً 
بعد از پایان قراردادش با پرسپولیس بلافاصله به تیم 
الویداد مراکش خواهد پیوست تا حدود دو ماه دیگر 
همراه با این تیم در جام جهانی باشگاه ها بازی کند. 

 سام دلیری: نمی دانم چه اتفاقاتی رخ 
خواهد داد

امیرحسین سام دلیری مدافع تیم فوتبال نساجی 
درباره شکست خانگی تیمش مقابل پرسپولیس 
می گویــد: »ما بازی خوبی انجام دادیم و از لحاظ 
خلق موقعیت خیلی بهتر از پرسپولیس بودیم. آنها 
فقط مالکیت توپ را در اختیار داشتند و بیشتر در 
زمین خودشــان پاس می دادند، ولی ما توپ را به 
تیر زدیم و حتی پنالتی هم از دســت دادیم. واقعاً 
مستحق باخت نبودیم و باید امتیاز می گرفتیم. ما 
امسال نتایج بدی گرفتیم، وقتی می بازیم یا شکست 
می خوریم و این وضعیت تغییری نمی کند، دیگر 
عذرخواهی از هواداران نساجی دیگر معنی ندارد. 
ما واقعاً شرمنده آنها هستیم و حرفی برای گفتن 
نداریم.«  او درباره آینده تیمش اظهارنظر دقیقی 
ندارد: »در جدول سه امتیاز از مس فاصله داریم، 
ولی در واقع اختلاف ما چهار امتیاز اســت، چون 
در بازی مســتقیم آنها عملکرد بهتری داشته اند. 
نمی دانــم چه اتفاقاتی رخ خواهد داد، فقط این را 
می دانم که باید تا آخرین لحظه بجنگیم تا این تیم 

در لیگ برتر بماند.«

 دین محمدی: تا آخر برای صعود می جنگیم
تیم فوتبال پیکان در هفته بیســت و هشتم 
لیگ یک می توانست بازی مقابل مس شهربابک را 
با پیروزی پشت سر بگذارد و خودش را به منطقه 
صعود نزدیک تر کند، اما در واپسین دقایق مسابقه با 
دریافت گل مساوی، دو امتیاز از دست داد. با وجود 
این، این تیم همچنان جزو مدعیان صعود به حساب 
می آید. سیروس دین محمدی سرمربی پیکان بعد از 
این بازی اینطور حرف می زند: »فکر می کنم بازی 
خوبی بود خصوصاً که در نیمه دوم هر دو تیم شانس 
خوبی داشتند. در نیمه اول بازی به طور کامل دست 
ما بود و می توانستیم به گل برسیم. متأسفانه روی 

یک پنالتی که نمی دانم درست بود یا نه.

شب تساوی 
نماینده های ایران در 
امارات

جمعه پیش رو پرســپولیس در بازی هفته بیست و هفتم میزبان سپاهان خواهد 
بود که این مســابقه از حساسیت بسیار بالایی برخوردار است. اول اینکه تقابل این 
دو تیم از ســال ۱۳۸۵ به بعد فوق العاده حســاس و غالباً در مسیر قهرمانی بسیار 
سرنوشت ساز بوده و از همین جهت کری خوانی و دشمنی عجیبی بین هواداران دو 
تیم شکل گرفته، دوم اینکه این فصل دو تیم تاکنون سه بار مقابل هم قرار گرفته اند 
که هر ســه بازی را سپاهان برده و سوم اینکه برنده این بازی می تواند عنوان دومی 
خود را حداقل در این فصل لیگ برتر قطعی کند و حتی - در صورت لغزش دوباره 

تراکتور - به قهرمانی دراماتیک امیدوار باشد.
 از همین جهت انتخاب داور این مسابقه می تواند یکی از سخت ترین و مهم ترین 
تصمیمات کمیته داوران باشــد چرا که بازی های مهم این دو تیم در همین فصل 

ماجراها و حواشی عجیبی در داوری داشته است.
در بــازی رفــت لیگ برتر و در تاریــخ ۲۶آذر پرســپولیس در اصفهان نمایش 
فوق العاده ای مقابل سپاهان ارائه داد اما در نهایت دو بر یک شکست خورد چراکه از 
دقیقه۳۹ با اخراج گئورگی گولســیانی ده نفره شد. وحید کاظمی داور این مسابقه 
جنجالی بود و برخورد پای گولسیانی با کاوه رضایی را بعد از بررسی ویدیویی صحنه 
با کارت قرمز مستقیم جریمه کرد، در صورتی که پرسپولیسی ها اعتقاد داشتند این 
تصمیم بسیار ســختگیرانه و اشتباه بوده است. بعد از سوت پایان آن دیدار گاریدو 
خشمگین ترین ورژن خود را نشان داد و به سوی کاظمی رفت و معترض شد ضمن 

اینکه باشگاه پرسپولیس هم از این داور شکایت کرد.
بازی دوم، دیدار ســوپرجام بود که ۲۸دی ماه در اراک برگزار شد و پیام حیدری 
داور آن مسابقه بود. در این بازی پرسپولیس یک گل زودهنگام از حریف خورد و هر 
چه تلاش کرد قادر به جبران نشد. برخی پرسپولیسی ها اعتقاد داشتند در صحنه گل، 
انزونزی روی سروش رفیعی خطا کرده اما غیر از یک کارشناس خارجی، کارشناسان 

داخلی رأی به صحت گل دادند و دیگر ادعای برخی پرسپولیسی ها مبنی بر خطای 
پنالتی روی گولسیانی در دقایق پایانی وتو شد.

هر چه بازی ســوپرجام تحت قضاوت پیام حیدری از حیث داوری کم حاشــیه 
بــود اما دیدار دو تیــم در جام حذفی با داوری بیژن حیــدری ماجراهای عجیبی 
داشــت. در این بازی پرســپولیس از حریفش دو بر یک جلو بود که داور مســابقه 
بعد از بررســی صحنه برخورد عالیشــاه با آریا یوســفی حکم به اخــراج کاپیتان 
ســرخ ها در دقیقــه ۸۲ داد که این تصمیم ســروصدای زیادی بــه پا کرد چرا که 
 به نوعی باعث شکســت ســرخ ها و حذف تیم کارتال شــد. در آن مســابقه البته 
حیدری با تصمیم سختگیرانه دیگری در اواخر وقت های اضافه اول ابوبکر کامارا از تیم 
سپاهان را اخراج کرد اما میزبان که ۳ بر ۲ جلو افتاده بود در مصاف ده به ده برنده شد 
و صعود کرد تا سومین باخت سرخ ها مقابل این رقیب ماجراهای داوری داشته باشد.

حالا و در آستانه چهارمین بازی دو تیم در این فصل بلافاصله بعد از پایان بازی های 
هفته بیست و پنجم حواشی مربوط به انتخاب داور بازی جمعه دو تیم شروع شده 

است. جرقه ماجرا را افشین پیروانی مدیر تیم پرسپولیس زد که با تمجید از داوری 
کوپال ناظمی با اعتراض شدید به قضاوت وحید کاظمی در بازی های قبلی خواستار 
محرومیت او شد و البته به این نکته اشاره کرد که خبر قضاوت موعود بنیادی فر در 
بازی با سپاهان از کجا آمده است؟ او همچنین گفت: »۲۰ روز است که همه از این 
موضوع مطلع هستند! کمیته داوران باید بهتر مدیریت شود تا حق به حق دار برسد.«

به نظر می رســد پیروانی عمداً این موضوع را مطرح کرد تا حواس ها به قضاوت 
این مســابقه و انتخاب داور این دیدار سوپرحساس جمع شود و البته بنیادی فر که 
قبل تر این بازی را هم سوت زده و سابقه خوبی در بازی های مهم پرسپولیس ندارد 

داور این دیدار نباشد.

 پیروانی احضار شد
با اعلام کمیته انضباطی، با توجه گزارش از سوی کمیته داوران فدراسیون به این 
کمیته در خصوص نقض مقررات ماده۷۱ انضباطی از سوی افشین پیروانی، مدیر تیم 
پرسپولیس و اظهارات علیه داوری، وی باید دفاعیات خود را ظرف مدت ۴۸ساعت 

جهت بررسی و رسیدگی به این کمیته ارسال کند. 
پیروانی بعد از بازی نســاجی گفته بود: وحید کاظمی در تبریز )مقابل تراکتور(، 
ســروش رفیعی را به اشتباه اخراج کرد و همان داور، انزونزی را در بازی با سپاهان 
اخراج نکرد. چرا همین داور مقابل استقلال خوزستان به رفیعی کارت قرمز نداد؟ من 
حق را می گویم. چه می شــود داوری که این اشتباهات را کرده است، امروز قضاوت 
داشــت؟! آن وقت داور دیدار ما با ذوب آهن مرتکب یک اشــتباه شد، اما یک سال 

می شود که محروم است. 
اگر کاظمی هم اشتباه کرده، باید محروم شود. چرا برای یکی آن طور است و برای 

یک نفر دیگر جور متفاوتی است.

موعود؛پرسپولیس - سپاهان را سوت می زند؟!

البطائح با هدایت فرهاد مجیدی یک  تساوی بیرون از خانه را به دست آورد این در حالی بود که الوحده هم با حضور دو بازیکن ایرانی خود برابر الوصل به تساوی رسید.
در ادامه هفته بیست و یکم لیگ امارات دو بازی برگزار شد.

البطائح با هدایت فرهاد مجیدی مهمان خورفکان بود که این بازی برنده نداشت و در نهایت با تساوی یک بر یک به پایان رسید.
البطائح با تساوی که در این بازی به دست آورد با ۲۱ امتیاز در رده دوازدهم جدول رده بندی باقی ماند.

و اما در حساس ترین بازی هفته تیم های الوصل و الوحده به مصاف هم رفتند.
این بازی که تقابل تیم های سوم و چهارم جدول رده بندی بود برنده نداشت و با تساوی دو بر دو به پایان رسید.

احمد نوراللهی و محمد قربانی دو بازیکن ایرانی الوحده در ترکیب اصلی تیم خود به میدان رفتند و ۹۰ دقیقه بازی کردند اما روی هیچ کدام از گل ها نقش نداشتند.

جدایی علیرضا بیرانوند از پرســپولیس، با نارضایتی گسترده ای از سوی هواداران همراه بود هر چند 
نگرانی ها در خصوص جایگزینی دروازه بانی در سطح ملی و پر کردن خلأ ایجاد شده در خط دروازه 
سرخپوشان، امری قابل درک بود. با این حال بعد از بازی نساجی و در حالی که چهار بازی تا آخر 
فصل باقی مانده »گندوز«، دروازه بان جدید پرســپولیس، فراتر از انتظارات ظاهر شده و عملکرد 
درخشان او، نه تنها نگرانی ها را فرو نشانده، بلکه پرسش هایی جدی در خصوص سود و زیان 

این جدایی مطرح ساخته است.
 

 جای خالی بیرانوند احساس نشد
شاید بسیاری تصور می کردند که گندوز نتواند جای خالی شماره یک تیم    

ملی را پر کند اما او در همان ابتدای حضورش نشان داد که نه تنها توانایی این کار را دارد، بلکه می تواند 
در برخی جنبه ها، حتی درخشان تر از بیرانوند نیز عمل کند. در روزی که بیرانوند دو گل در یزد خورد 
و البتــه یکــی از آنها را با خطای خودش روی مهاجم چادرملو تقدیم حریف کرد، گندوز توانســت با 
عملکردی درخشان یکی از مهم ترین کلین شیت های فصل خود را ثبت کند. هر چند پنالتی یامگا با 
برخورد به تیر عمودی دروازه گل نشد اما گندوز هم جهت ضربه را تشخیص داد تا یک آمار جالب در 
ضربات پنالتی این فصل از خود بر جای گذاشته باشد. آمار حاکی از این است که در این فصل سه 
پنالتی به دروازه پرسپولیس زده شده که هیچ کدام گل نشده است. این آمار شامل مهار پنالتی در 
بازی با الاهلی عربستان و عملکرد موفق مقابل ریاض محرز مهاجم نامدار هموطنش، بازی با الشرطه 

عراق و همچنین تشخیص جهت درست در ضربه پنالتی یامگا مقابل نساجی می شود.
 

 سه کلین شیت برای سبقت احتمالی از بیرو

علاوه بر توانایی در مهار پنالتی، گندوز با کلین شــیت حیاتی در بازی گذشــته، تعداد کلین شیت های خود در لیگ برتر این 
فصل را به عدد ۱۲ رسانده است و از این حیث نیز می تواند در پایین فصل با بیرانوند رقابت کرده و حتی مچ او را بخواباند. گلر 
تراکتور تا الان همراه با محمدرضا اخباری از گل گهر ۱۴کلین شیت داشته و حالا همه چیز به عملکرد این دروازه بان ها در چهار 
بازی آخر )برای تراکتور ۵ بازی( معطوف شــده که البته می تواند در تعیین قهرمان و ســهمیه لیگ نخبگان نقش مهمی داشته 
باشد. با توجه به آمار کنونی، اگر بیرانوند در بازی های آتی موفق به کلین شیت نشود، گندوز با تنها دو کلین شیت دیگر می تواند 
به او برسد که البته کار راحتی نیست. به نظر می رسد سخت ترین کار گندوز برای ثبت آمار برترین کلین شیت ها دیدار جمعه 
مقابل سپاهان باشد و شاید مقابل مس رفسنجان، خیبر و هوادار کار راحت تری داشته باشد. در سوی مقابل بیرانوند باید فولاد، 

استقلال خوزستان، ملوان، شمس آذر و نساجی کلین شیت کند که روی کاغذ دشوارتر به نظر می رسد.
 

 تنها نقطه ضعف
 هر چند گندوز در بازی با پا کمی متزلزل نشان می دهد و بعضاً در خروج ها مردد عمل می کند و گل های بدی هم خورده 
اما در مجموع رضایت هواداران پرسپولیس را جلب کرده است. از طرفی آمار کلین شیت های او نشان می دهد که پرسپولیس از 
نظر فنی نه تنها از جدایی بیرانوند ضرر نکرده، بلکه حتی ممکن است سود هم برده باشد. گندوز در همین مدت کم نشان داده 

کاملًا بی حاشیه و در اختیار تیم است و توانسته به محبوبیت قابل قبولی نزد پرسپولیسی ها برسد.

  رشد در پیراهن سرخ
از زمان حضور گندوز در پرسپولیس، عملکرد درخشانش باعث شده تا گندوز علاوه بر شماره یک پرسپولیس، به شماره یک 
تیم ملی الجزایر هم تبدیل شود و این درخشش او از دیدگاه سایت آماری ترانسفرمارکت که ارزش بازیکنان را ثبت می کند، دور 
نمانده و از زمان پیوســتن گندوز به پرســپولیس ارزشش این بازیکن تقریباً دو برابر شده است. اکنون گندوز با ارزش ۹۰۰هزار 

یورو به بالاترین ارزش خود از دیدگاه سایت ترانسفرمارکت در کل دوران حرفه اش رسیده است.

گندوز فقط دو کلین شیت تا بیرانوند

بــه طــور حتم این شــرایط برای تیم هایی کــه از اول فصل برای موفقیــت تلاش کردند و توانســتند نتایج خوبی را 
 کســب کنند، حســاس تر دنبال می شود و این تیم ها، کاشته هایشــان در همه هفته های گذشته را می توانند در این چند 

هفته برداشت بکنند. 
یکی از تیم هایی که هم از نظر مالی و هم از نظر تلاش مجموعه باشگاه برای کسب نتایج خوب و جلب رضایت هواداران، 
ســرمایه گذاری خوبی در طول هفته های گذشته داشــته، باشگاه سپاهان است که به هر حال با همه نوسانات و تغییراتی 
که در این تیم وجود داشــت، توانســت خود را در جمع مدعیان حفظ کند. هفته های باقی مانده از لیگ برتر برای سپاهان 
 حیاتی است، هر چند ممکن است این تیم نتواند در چند هفته باقی مانده، صدرجدول را تصاحب کند، اما به هر حال حفظ 
 جایگاه دومی برای ســپاهان به اندازه صدرجدول ارزشــمند اســت و این تیم در تلاش اســت همچنان رده دوم جدول

 را در اختیار داشته باشد.
در همین راســتا سپاهان در هفته بیست و ششــم به مصاف مس رفسنجان بحران زده رفت و 

توانست به سه امتیاز بازی دست پیدا کند.
 اما بعد از پایان بازی و در حالی که ســپاهان به ســختی از سد مس رفسنجان عبور کرده بود، 
بازیکنان این تیم پرده از مشــکلات ســپاهان که واقعاً عجیب است، برداشتند و عنوان کردند که 
تیمشــان با مشکلاتی دست و پنجه نرم می کند. داستان از این قرار است که سپاهان بعد از تغییر 
و تحولات در رأس هیأت مدیره فولاد مبارکه، گرفتار این مشکلات شده و ظاهراً مدیرعامل فعلی 
 سپاهان در تأمین مالی باشگاه موفق نبوده و نتوانسته مثل گذشته این تیم را از نظر مالی تأمین کند.

 به نظر می رسد ادامه دار شدن این مشکلات و بی نتیجه ماندن اقدامات مدیرعامل در نهایت منجر 
به تغییراتی در رأس مدیریت این باشگاه شود.

 اما این اتفاقات در حال حاضر قطعاً به ضرر سپاهان بوده و می تواند تمام بافته های این تیم را 
پنبه کند. باید اقرار کرد این شــرایط در حال حاضر نیز حســابی سپاهان را تحت فشار قرار داده و 

ادامه این روند می تواند این تیم را حتی از جمع مدعیان دور کند.
 چرا که سپاهان در دیدار با مس رفسنجان هرچند، سه امتیاز را گرفت اما نشان داد که به هیچ 
وجه شــرایط مساعدی ندارد. ســپاهان در مصاف با مس بحران زده در دقیقه ۶ بازی به گل رسید 
اما بعد از آن به هیچ وجه نتوانست دروازه حریف را به عنوان یک مدعی تهدید کند و در نهایت با 

حفظ تک گل زده به سه امتیاز رسید.
 در حقیقت سپاهان برد شکننده ای داشت که در صورت ادامه این روند، در بازی های آینده می تواند 
باز هم این تیم را از رسیدن به نتیجه مطلوب دور کند. به هر حال سپاهان در هفته های باقی مانده چند 
بازی بسیار سخت و حساس را در پیش رو دارد و به نظر می رسد مدیران ارشد فولادمبارکه نباید تغییرات 
مدنظرشان را به پایان فصل موکول کنند و برای حفظ دستاوردهای سپاهان، باید تصمیمات لازم را 
برای این تیم زودتر عملی کنند، هر چند ممکن است این تصمیمات خوشایند برخی افراد نباشد و یا 
 حداقل همچنان حمایت خود را از زردپوشان اصفهانی داشته باشند تا در این چند بازی باقی مانده برای

 سپاهان چالشی ایجاد نشود.

  سپاهان گلرش را به آرامش دعوت کرد
نیازمند دروازه بان سپاهان بعد از بازی مقابل مس رفسنجان در ورزشگاه نقش جهان، به عدم حمایت ها 
 از بازیکنان این تیم اشاره کرد و تأکید داشت با وجود باقی ماندن چهار بازی تا پایان فصل، پشتیبانی مورد انتظار از

 آنها صورت نمی گیرد.
باشــگاه ســپاهان در واکنش به این اظهارات در بیانیه ای بدون اشاره به نام بازیکن و عدم ذکر 
جزئیاتی از مشــکلات، از نفرات تیمش خواسته تمرکزشــان را روی تیم بگذارند که در بخشی از 
این بیانیه آنها دروازه بان ملی پوش شــان را به  آرامش دعوت کرده  اند: »در شرایطی که تیم فوتبال 
ســپاهان در مقطع حساســی از فصل خود می باشــد و نیاز به تمرکز همه جانبــه بر موفقیت در 
مســابقات پیش رو دارد، انتظار می رود کلیه اعضای تیم فوتبال و باشــگاه تمام فکر، وقت و توان 
 خود را صرف انجام بهترین عملکرد و کسب بهترین نتیجه نمایند و از اقدامات احساسی، هیجانی

 و لحظه ای پرهیز کنند.«
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 سبک زندگی و پیشرفت تکنولوژی در دهه های اخیر دیگر جایی برای مشاغل سنتی نگذاشته است. هرکدام از شغل هایی که روزگاری برای خودش 
برو بیایی داشت به مرور کم رنگ و فراموش شده اند.

»شهر فرنگ را 
۴۰ سال قبل هزار 
تومان خریدم. آن 
موقع هزار تومان 

خیلی پول بود. آن 
موقع خودم هنوز 
کار کردن با آن را 
خیلی بلد نبودم. 
اما چون ظاهرش 
برایم جذاب بود 
سراغ خریدش 

رفتم. یادم می آید 
۱۰ اسکناس ۱۰۰ 

تومانی به فروشنده 
دادم و این دستگاه 

را خریدم.

شهر فرنگ بود و از همه رنگ بود

یک پروژه مرمتی بر نقاشــی »زن جوانی پشت 
ساز ویرجینال« اثر »یوهانس ورمیر« نشان می دهد 
که شــاید این نقاشــی آخرین اثر او بوده باشد. در 

جریان مرمت نقاشــی »دختر جوان پشــت ســاز 
ویرجینال« ـ تنها نقاشــی »ورمیر« که همچنان در 
یک مجموعه خصوصی نگهداری می شــود ـ اخیرا 
 گروهی از محققان با تجزیه و تحلیل لایه ای از آلودگی

 هــوای قرن هفدهم میان لایه های رنگ، تاریخ این 
 The« شــاهکار را تعیین کرده اند.بر اساس گزارش

Art Newspaper«، ذرات »فلدسپات« که محصول 
جانبــی صنعت پررونق سرامیک ســازی »دلفت« ـ 
شــهر زادگاه ورمیر بود ـ درحالی در ترکیب نقاشی 
 کشــف شــدند که احتمالاً پس از آن که تابلو برای|

 مدتی کنار گذاشــته شــده بود، در ترکیب نقاشی 
گرفتار شده بودند.

کشفی جدید درباره خالق 
»دختری با گوشواره مروارید« 
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 خاطره »مامان علی کوچولو« از ایران تا 
ایتالیا و آمریکا

فرزانه کابلی بازیگر قدیمی ســال گذشته با ۴ 
برنامه در زمینه حرکت، سالی پررونق را سپری کرد 
و حالا هم در تدارک است که اواخر بهار امسال بار 
دیگــر همراه با هنرجویانش روی صحنه برود. او با 
وجود تجربه های بسیار در کار هنری نه تنها برای 
نسل دهه ۵۰ و ۶۰ بلکه بسیاری از نسل ها، با عنوان 
»مامان علی کوچولو« شناخته می شود. کابلی در 
گفت وگویی با تعریف دو خاطره در کشورهای ایتالیا و 
آمریکا عنوان کرده که در خارج از ایران هم با عنوان 

»مامان علی کوچولو« شناخته می شود.

 بازگشت هانیه توسلی با »کنکله«
هانیه توســلی قرار اســت با سریال »کنکله« 
بازگردد. در زمان ســاخت این سریال اخبار ضد 
و نقیضی درباره حضور او وجود داشت. ابتدا گفته 
شد  هانیه توسلی در این سریال بازی می کند، اما 
بعدتر اخباری منتشــر شد مبنی بر اینکه ستاره 
پســیانی جایگزین او شده و حالا با نزدیک شدن 
به زمان پخش سریال رسانه ها از حضور او در این 
سریال خبر داده اند. »کنکله« به کارگردانی رامتین 
لوافی پور از پلتفرم تازه تأسیس »استارنت« پخش 
خواهد شد و صابر ابر، ستاره پسیانی و مهدی پاکدل 

دیگر بازیگران آن هستند.

 فعالیت تازه پیمان معادی در حوزه کتاب
پیمان معادی خبــر داده که ترجمه کتابی از 
ریچارد برســتوف را به تازگی تمام کرده است. آن 
طور که معادی در صفحه شخصی اش در شبکه های 
اجتماعی خبر داده بزودی کتاب »استادان بزرگ 
بازیگری و شیوه های آموزش آن ها« نوشته برستوف 
با ترجمه او به بازار نشر می آید. طبق اعلام معادی 
این تجربه آن قدر ارزشمند بوده که او را ترغیب کرده 
است تا عناوین دیگری از کتاب های محبوبش در 
همین حوزه را نیز برای ترجمه احتمالی بررسی و 

با همکاری نشر فکر نو، به بازار عرضه کند.

 ۱ میلیونی شدن تماشاگران »دایناسور« 
و فروش فیلم جدید »صیاد«

اکران فیلم های نوروزی سینما پس از گذشت 
بیــش از یک ماه همچنان ادامه دارد در حالی که 
یک فیلم دفاع مقدسی دیگر به چرخه اکران اضافه 
شده و از اردیبهشت ماه نیز فیلم های تازه ای روی 

پرده سینماها خواهند رفت.
از روز چهارشــنبه، بیســتم فروردین ماه فیلم 
»صیاد« همزمان با فرا رســیدن سالگرد شهادت 
شــهید صیاد شیرازی به سینماها آمد که در سه 
روز ابتدایی اکران خود میزبان بیش از ۱۵۰۰ نفر 

تماشاگر بوده است.
این فیلم با بازی علی ســرابی و مارال بنی آدم 
که نقش علی صیاد شــیرازی و همسر او را بازی 
می کنند، تاکنون به فروش بیش از ۱۵۱ میلیون 

تومان رسیده است.
این یک فیلم مناسبتی در حالی به جدول اکران 
اضافه شده که پیش تر گفته شده بود این احتمال 
وجود دارد که با توجه به شــروع زودهنگام اکران 
نوروزی از ابتدای اسفند، همزمان با عید فطر )۱۱ 
فروردین( یکی، دو فیلم جدید به چرخه اکران اضافه 
شــوند و با توجه به فروش پایین بعضی فیلم ها به 
نظر می رسید از اواخر تعطیلات نوروزی این اتفاق 
رخ دهد اما اکران فیلم های نوروزی همچنان ادامه 
دارد و احتمالاً از اردیبهشت ماه نمایش فیلم های 

جدید آغاز خواهد شد.
سال گذشته »سینما متروپل« محمدعلی باشه 
آهنگر به عنوان یکی از فیلم های که قرار است در 
نوبت دوم اکران به سینماها بیاید معرفی شده بود.

در حال حاضر فروش کلی سینمای ایران در سال 
۱۴۰۴ به بیش از ۲۳۲ میلیارد تومان رسیده و ۲ 
میلیون و ۷۷۲ هزار نفر هم تماشاگر ۹ فیلم اکران 

شده در سینماها بوده اند.
البته فیلم »۷۰ سی« که همزمان با فیلم های 
نوروزی روی پرده سینماها بوده و همچنان نیز اکران 
می شــود به تعداد تماشاگر ۵ میلیون و ۹۲۹ هزار 
نفر رسیده و فروش آن هم از ۳۵۵ میلیارد تومان 

عبور کرده است.  
این فیلم از هشتم اسفندماه همزمان با آغاز اکران 
نوروزی ۲۶ میلیــارد و ۷۱۱ میلیون تومان بلیت 
فروخته و حدود ۳۰۰ هزار نفر تماشاگر داشته است.

در ادامه جزئیاتی از آخرین آمار فروش فیلم های 
روی پرده ســینماها بر اســاس اطلاعات سامانه 
مدیریت فروش و اکران ســینما )سمفا( تا صبح 

شنبه، ۲۳ فروردین ماه منتشر می شود.
»دایناسور« به کارگردانی مسعود اطیابی: یک 
میلیون و ۸۸ هزار نفر تماشــاگر و ۹۳ میلیارد و 

۲۰۸ میلیون تومان فروش
»موســی کلیــم الله« به کارگردانــی ابراهیم 
حاتمی کیا: ۵۱۸ هزار نفر تماشــاگر و ۴۱ میلیارد 

۶۳۷ میلیون تومان فروش 
»کوکتــل مولوتوف« به کارگردانی حســین 
دوماری: ۳۸۸ هزار نفر تماشــاگر و ۳۵ میلیارد و 

۵۱۶ میلیون تومان فروش 
»رها« بــه کارگردانی حســام فرهمند: ۲۳۳ 
هزار نفر تماشــاگر و ۲۲ میلیارد و ۱۲۷ میلیون 

تومان فروش 

این مشاغل قدیمی که خیلی ها خاطرات زیادی با آنها دارند با اینکه چند سال 
است از چرخه کار و فعالیت خارج شده اند اما کسی متوجه جای خالی آنها نمی شود. 
اگر پای خاطرات آن نسل بنشینی در میان آن حتماً ردپایی از شهر فرنگ و تماشای 
عکس های رنگی از تهران قدیم و اروپا از دریچه گرد آن پیدا می کنید. تماشای این 
عکس ها در روزگاری که خبری از تلویزیون نبود و شنیدن صدای عمو شهرفرنگی ها 
که با آواز داســتان عکس ها را تعریف می کرد جزو جدانشدنی خاطرات نسل دهه 

۵۰ و ۶۰ است.
محســن الیاسی آخرین بازمانده شهر فرنگی های تهران است. همه او را به عمو 
محسن شهرفرنگی می شناسند. یکی از چهره های نوستالژیک و به یادماندنی در تاریخ 
ســرگرمی های سنتی ایران که با شهر فرنگ خود در خیابان لاله زار، سبزه میدان، 
مقابل کاخ سعدآباد، گلســتان و... خاطرات بسیاری را برای نسل های گذشته رقم 
زده اســت، خودش می گوید: »شهر فرنگی که من دارم حدود ۱۰۰ سال شاید هم 
بیشــتر قدمت دارد و اولین و قدیمی ترین در ایران است.« وقتی شهر فرنگش را از 
گوشــه پارکینگ خانه اش با زحمت بیرون می کشد و آماده اجرا می شود اشک در 
چشــمانش حلقه می زند و یاد قدیم ها می افتد. دلش می خواهد باز هم می توانست 
اجرا کند و در شــهر بچرخد و با صدای بلند بخواند: »شــهر شــهرِ فرنگه، از همه 
رنگه، خوب تماشــا کن، رنگارنگِ؛ سبزُ ســرخُ آبی رنگه، گاهی پررنگه. گاهی کم 
رنگُ با شبرنگه، خوب تماشا کن، شهر ما را سیاحت کن، غصه داری فراموش کن، 
قصه ما را گوش کن...« با آمدن ســینما و تلویزیون شــهرفرنگ کم کم جایگاهش 
 را در میــان مردم از دســت داد و کار آنها هم کســاد شــد و درحال حاضر فقط

 می توان شهر فرنگ را در موزه ها دید.

 شهرفرنگی که خاک می  خورد
تاریخچه شهر فرنگ به دوران قاجار بازمی گردد. شهر فرنگ را مظفرالدین شاه از 
اروپا وارد ایران کرد. این سینمای سیار که از پنجره های آن عکس های قدیم ایران و 
نقاط دیدنی و معروف جهان به نمایش درمی آمد؛ در روزگاری که سینما رونق نداشت 
و خبری از تلویزیون در خانه ها نبود، بازارش داغ بود. صدای عموشهرفرنگی جاذبه 
خاصی داشت، انگار که همه را خواب کند و با خودش به دوردست های خیالی ببرد. 
به گفته عمو محسن شهرفرنگی ها لباس مشخصی داشتند؛ کت و شلوار مشکی با 
پیراهن سفید می پوشیدند. کلاه شاپو روی سرشان می گذاشتند و شهرفرنگ را روی 
چهارپایه دور محل می چرخاندند و می خواندند، می گوید: »اوایل که شهر فرنگ آمده 
بود خیلی از مردم آن را دوست داشتند؛ بزرگ و کوچک فرقی نداشت و این کار جزو 
شغل های پر درآمد بود. بعد که سینماها بیشتر شد کمی تب و تابش فروکش کرد 
اما دوباره در دهه ۸۰ به آن توجه شد و کار ما رونق گرفت. برای خیلی از برنامه های 
فرهنگی از ما دعوت می کردند. حتی یادم می آید برای مراسم مهمی که ۷ رئیس جمهور 
کشــورهای دیگر به ایران آمده بودند من هم در بخشی از آن مراسم با شهر فرنگ 
اجرا داشتم که مورد استقبال همه واقع شد. اما الان چند سالی می شود که من به 
عنوان آخرین بازمانده شهر فرنگی های تهران جایی دعوت نشده ام و این دستگاه را 

برای یادگاری در پارکینگ خانه نگه داشتم و خاک می خورد.«

 شهرفرنگ فروشی است!
شهر فرنگ عمو محسن نه تنها یک ابزار سرگرمی بود، بلکه به عنوان پل ارتباطی 
میان فرهنگ های مختلف عمل می کرد، می گوید: »شهر فرنگ را ۴۰ سال قبل هزار 

  خرید اثر نادر »امیلی برونته« در حراجی
نامه ها، دست نوشته ها یا آثار هنری بسیار کمی از »امیلی برونته« باقی مانده اند. از این 
رو یک اثر بسیار نادر به جای مانده از این نویسنده اخیرا در یک حراجی به قیمتی فراتر از 

پیش بینی ها به فروش رسید و به مجموعه موزه »برونته« اضافه شد.
 یک نقاشی بسیار نادر اثر »امیلی برونته«، نویسنده مطرح انگلیسی، در یک حراجی 
توسط موزه  »برونته« که در خانه  سابق او قرار دارد، به قیمتی فراتر از برآوردها خریداری 
شد.  این نقاشی که پرتره خیالی از زنی با موهای تیره را که در باد پریشان اند و ردایی 
 »Forum« گشاد و آبی روشن بر تن دارد به تصویر می کشد، هنگام عرضه در حراجی
در تاریخ ۲۷ مارس، نبردی را در بین خریداران به راه انداخت. این اثر درحالی به قیمت 
۳۲,۰۰۰ پوند )۴۲,۰۰۰ دلار( به موزه فروخته شد، که بسیار بالاتر از برآورد قبلی ۲۰,۰۰۰ 
پوندی )۲۶,۰۰۰ دلار( آن بود.»آرت نت« نوشت، اگرچه »امیلی برونته« گاهی نقاشی 
هم می کرد، اما او بیشتر به عنوان نویسنده شناخته می شود و به خاطر تنها رمانش به نام 
»بلندی های بادگیر« تحسین شده است. دو خواهر او، به نام های »آن« و »شارلوت« نیز 

نویسنده بودند، که دومی »جین ایر«، یکی دیگر از شاهکارهای 
ادبیات دوران ویکتوریا را نوشــته است.به گفته  »آن دینزدیل«، 
سرپرست اصلی موزه »برونته«، »احتمالاً امیلی اسرارآمیزترین عضو 
خانواده برونته است. او در ۳۰ سالگی درگذشت و دست نوشته ها یا 
نامه های بسیار کمی از او باقی مانده اند. بسیار نادر است که چیزی 
مربوط به امیلی به بازار بیاید و همین باعث می شود این نقاشی 

بسیار بااهمیت باشد.«

  چگونه با »بازی کردن« درآمدزایی کنیم؟ 
سال ها قبل صحبت از بازی های دیجیتال )ویدویی، موبایلی و...( همراه با بیان معایبی از آنها شامل گرفتن وقت افراد بود؛ به ویژه آنکه معمولا مخاطب این گونه بازی ها کودکان و نوجوانان 
بودند و مدام این هشدار مطرح می شد که »بازی کردن« هیچ عایدی نداشته و به نوعی اتلاف وقت است. گزاره ای که چند سالی می شود خلاف آن ثابت شده و حتی می تواند منجر به 

درآمدزایی شود.
روش های مختلفی برای کسب درآمد از طریق بازی وجود دارد. از انجام بازی های آنلاین، ساخت محتوای بازی های ویدیویی گرفته تا شرکت در رویدادهای بازی حرفه ای و پخش زنده 
روند بازی بخشی از این شیوه های درآمدزایی از بازی است. بنابراین فرصت های زیادی وجود دارد که می توان در کنار انجام بازی های ویدئویی، درآمدی، هرچند ناچیز، نیز به دست آورد. 

ایجاد یک صفحه شــخصی در شــبکه های ویدئویی مانند »آپارات«، »یوتیوب« و... یک گام برای درآمدزایی در این مسیر است. بسیاری از بازیکنان در دنیای بازی از طریق اشتراک 
پخش های زنده یا ویدئوهای از پیش ضبط  شده ی بازی خود برای دیگران در همین کانال های ویدئویی اینترنتی کسب درآمد می کنند. در این روش دیگران روند بازی موردنظر خود را 
قبل از تهیه آن در صفحه فرد می بینند.همچنین اشتراک و ارائه آموزش های بازی های ویدئویی، آموزش های روند بازی، مرور نکات کلی بازی و آموزش حل معماهای بازی به افزایش شمار 
دنبال کنندگان و درآمدزایی از کانال کمک می کند. هرچه قدر ویدئوها جامع، باکیفیت و حرفه ای تر باشند، طبیعتاً بینندگان مطالب بیشتر شده و شبکه های ویدئویی بر روی ویدئوهای 
شما تبلیغات قرار می دهند که درصدی از درآمد تبلیغات به شما تعلق خواهد گرفت.ساخت بازی یکی دیگر از روش های مهم درآمدزایی از طریق بازی ها است. در این روش میتوانید در 
پشت صحنه صنعت بازی فعالیت کنید و هم یک بازیکن ماهر و هم یک طراح بازی باشید. حتی بدون تحصیلات حرفه ای و یا گذراندن دوره های بازی سازی، می توانید از طریق اینترنت 
با بازی سازی آشنا شوید و نسبت به علاقه خود مسیری را انتخاب و در آن دانش کسب کنید. پس از کسب دانش کافی با شرکت های طراحی بازی همکاری کنید تا یک بازی جدید 

بسازید. البته کسب دانش کافی برای ساخت یک بازی نیازمند صرف وقت و مطالعه فراوان است که در عین حال می تواند به یک شغل پردرآمد برای شما تبدیل شود. 
فراموش نکنید که بهترین بازی سازان خودشان زمانی یکی از بهترین بازیکنان بوده اند.اگر به آموزش و بازی کردن علاقه دارید، می توانید این دو علاقه را با یکدیگر 
ترکیب کنید تا یک کسب و کار مربی گری بازی های ویدئویی راه اندازی کنید. به عنوان مربی بازی های ویدئویی، مسئولیت های شما شامل جستجو در آموزش های 
روند بازی، دادن نکات و توصیه هایی به بازیکنان برای بالا بردن مهارت در بازی و کمک به بازیکنان برای بهبود سطح بازی در هنگام تمرین برای مسابقات بازی های 
ویدئویی است. این روزها در گیم نت ها بازیکنان حرفه ای به کسانی که علاقه مند به ماهر شدن در بازی خاصی هستند، آموزش هایی از قبیل مهارت های جدید، نکات 
و ترفندها، ضربه های پیچیده و بسیاری موارد دیگر ارائه می دهند. البته باید بدانید که برای تبدیل شدن به یک مربی بازی، شما باید یک بازیکن کاملا حرفه ای در آن 

رشته باشید تا دیگران شما را به عنوان مربی قبول داشته باشند.

  عکس نوشت
  

اینفوگرافیک 

  

صحن علنی 
مجلس - ۱۷ 

فروردین

  

هفته اول کورس 
اسبدوانی بهاره - 

یزد

تومان خریدم. آن موقع هزار تومان خیلی پول بود. آن موقع خودم هنوز کار کردن با آن را خیلی 
بلد نبودم. اما چون ظاهرش برایم جذاب بود سراغ خریدش رفتم. یادم می آید ۱۰ اسکناس ۱۰۰ 
تومانی به فروشنده دادم و این دستگاه را خریدم. به سختی این پول را جور کرده بودم. وسایل 
دکوری خیلی دوست داشتم و شهرفرنگ را هم به همین عشق خریدم. در طی این سال ها خیلی 
از وسایلی که جمع کرده بودم را از دست دادم اما هنوز که هنوز است شهر فرنگ را در پارکینگ 
خانه ام نگه داشتم. در چند سال اخیر هر ازچندگاهی در مکان های فرهنگی و مناسبت ها برای 
اجرا با شهرفرنگ از من دعوت می کردند و من هم استقبال می کردم و می رفتم. اما الان که دیگر 
توان کار کردن ندارم و اینجا هم برای نگهداری آن تنگ است، تصمیم گرفتم آن را بفروشم. کسی 
خریدارش باشد می فروشمش. وقتی تصمیم ام برای فروش جدی شد، کاغذی رویش چسباندم 
و نوشتم »فروشی«. چند روز در هفته می  رفتم و چند ساعتی کنار خیابان می گذاشتم تا برایش 
خریدار پیدا شود، اما حتی کسی نیامد یک سؤال راجع به آن بپرسد. اصلًا خیلی ها نمی دانند 
شهرفرنگ چیست. حتی بچه ها و نوه های خودم یک بار هم از من نخواستند برای شان اجرا کنم 
چون علاقه ای ندارند. به نظرم فقط قدیمی ها که از شهر فرنگ خاطره دارند، دوست دارند بازهم 
از دریچه آن عکس ها را تماشــا کنند و من برای شــان بخوانم. برای همین دوست دارم بعد از 

خودم شهر فرنگ دست کسی بیفتد که علاقه مند به آن باشد و بتواند با آن هنرنمایی کند.«

 لذت ها ساده اما واقعی بود
عمو محســن از آنهایی اســت که با خلاقیت و ذوق هنری خود، شــهر فرنگ را به یکی از 
محبوب ترین سرگرمی های زمان خود تبدیل کرد. با انتخاب تصاویر جذاب و روایت داستان های 
دلنشین، توانست مخاطبان زیادی را به خود جذب کند. او نه تنها یک سرگرم کننده بود، بلکه 
به نوعی یک معلم بود، چرا که از طریق تصاویر و داستان هایش، اطلاعات فرهنگی و تاریخی را 
به مردم منتقل می کرد، می گوید: »این اواخر که برای اجرا می رفتم سعی می کردم با شعرهایی 
که می خوانم علاقه مندان را جذب کنم. مثلًا چون می دانســتم الان یک قرِانی با ارزش شــده 
است چون کمتر کسی است که از آن داشته باشد، شعرهایم را تغییر دادم و می خواندم: »یک 
قرونی داری بده بیا تماشا کن، اگه نداری یک دلار بده نگاه کن!«همین شعر باعث جلب توجه 
می شد اما بازهم کمتر کسی برای دیدن شهرفرنگ وقت می گذاشت. بنظرم بچه ها الان ممکن 
است خیلی امکانات، رفاه و اسباب بازی های رنگارنگ داشته باشند اما لذتی که بچه ها در گذشته 
داشتند دوصدچندان بود. یعنی لذت ها ساده بود اما واقعی بود. آنها با همین چند دقیقه  ای که 
عکس ها و داستان هایی را در شهر فرنگ می دیدند و می شنیدند آن قدر لذت می بردند که ذوق 
را در چشمان شان می دیدم. اما الان بچه هایی را می بینم که با هیچ برنامه کودک و اسباب بازی 
راضی نمی شوند. آن زمان خیلی پیش می آمد که کسی پول نداشت اما دوست داشت برای یک بار 
هم که شده ببیند شهرفرنگ چیست و همه از آن دریچه ها چه چیزی را می بینند. من که از 
دل آنها باخبر می شدم اجازه می دادم رایگان عکس ها را تماشا کنند و برای شان آواز می خواندم: 
»شهر شهرِ فرنگه، از همه رنگه، خوب تماشا کن، رنگارنگِ؛ سبزُ سرخُ آبی رنگه، گاهی پررنگه 
و گاهی کم رنگُ با شبرنگه، خوب تماشا کن، شهر ما را سیاحت کن، غصه داری فراموش کن، 
قصه ما را گوش کن.« قدیمی ها خیلی دلســوز بودند و با نگاه کســی می فهمیدند که نیازمند 
است بدون هیچ تأملی همه بهم کمک می کردند. اما متأسفانه امروز کمتر این رفتار را می بینم 
همه فقط می خواهند از حق و سهم خود دفاع کنند.«او می افزاید: »قدیم ها شهر فرنگی شغل 
مرســومی بود. اما الان حتی از یک نفرشان هم خبری نیست. چند وقت قبل شنیدم یک نفر 
خودش با وســایلی سعی کرده چیزی شبیه به شهرفرنگ را بسازد. برایم جذاب بود که کسی 
می خواهد چیزی شبیه به شهرفرنگ را بسازد و آن را زنده کند. اما وقتی از نزدیک آن را دیدم 
اصلًا خوشم نیامد. در قدیم شهرفرنگی شغل پردرآمدی بود. آن زمان من روزی ۱۰ ریال درآمد 
داشتم و قیمت یک موتورسیکلت هم ۱۰ ریال بود اما الان کسی از آن هیچ درآمدی نمی تواند 
داشــته باشد اگر هم داشته باشد با آن کاری نمی تواند کند.«عمو محسن که شهرفرنگ اش را 
در پیاده رو جلو خانه اش می گذارد و از مردمی که در رفت و آمد هســتند دعوت می کند برای 
چند لحظه هم که شده به تماشای شهر فرنگ بیایند اما آنها بی توجه می گذرند و او با حسرت، 
خاطرات اش را بازگو می کند و می گوید: »آن روزها عموشهرفرنگی را اغلب مردم می شناختند 
و برایش ارزش و احترام زیادی می گذاشــتند. اما الان نه تنها نســل جدید بلکه قدیمی ها هم 
بی حوصله شدند. حالا از شهرفرنگ فقط یک اسم و خاطره  در خاطرات مردم برجای مانده است. 

خاطراتی که روزبه روز کم رنگ تر می شود و دیر نیست روزی که از حافظه ها هم پاک شود.«

اگرچه تولید یک 
صنعت جهانی است، 

اما در یک نقطه متمرکز 
نیست و هر کشوری 

کالاهای نسبتا متمایز 
تولید می کند که 

صنعت تولید جهانی 
گسترده تر را تشکیل 

می دهد. بر اساس 
گزارش پایگاه اینترنتی 

»ورلد پاپیولیشن 
ریویو«، این داده ها از 

بخش آمار سازمان  ملل 
متحد جمع آوری شده 
است. در اینفوگرافیک 

زیر بزرگترین 
کشورهای تولیدکننده 
جهان در سال 2۰2۴، را 

مشاهده می کنید.

هفته نامه تخصصی صنایع پتروشیمی 
صاحب امتیاز و مدیر مسئول :

 دکتر مریم رباط 
قائم مقام مدیر مسئول : ابوالفضل حمیدی 

زیر نظر شورای سیاست گذاری 
سردبیر : عرفان حمیدی 

چاپ : انتشارات آمو 
گستره توزیع : سراسری 
تلفن : ۴۹۱۰۵۱۱۱-۰۲۱

info@petrochemicalind.ir : ایمیل
نشانی : تهران ، بلوار مرزداران ، خیابان ایثار  

انتهای کوچه مالک، پلاک ۶۱


